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Arela de modernidade
Chega ás súas mans o número 42 da Revista da 
RAGC, o séti mo dende a súa renovación no ano 
2017 para dar resposta ás novas necesidades de 
comunicación, a través dunha versión dixital en pdf 
e dunha edición limitada en papel. Inclúe o anuario 
coas novas cientí fi cas máis salientables do curso en 
Galicia, as acti vidades realizadas pola Academia e 
un especial dedicado á fi gura de Manuel Colmeiro, 
protagonista do Día da Ciencia en Galicia 2023, 
un cientí fi co social comprometi do cunha arela de 
modernidade. 

Colmeiro esencia a importancia do coñecemento, 
abordado dende disciplinas diversas, no seu caso 
a historia, o dereito ou a economía, para darlle 
pulo ao progreso da sociedade e mirar cara ao 
futuro enfrontando os seus retos, como os que 
expón a Década dos Océanos, á que volvemos dar 
relevo nesta revista cunha nova e acaída entrevista. 
No espello do compromiso vital e cientí fi co de 
Colmeiro iniciamos un novo curso con esta revista 
anuario da RAGC do 2023.
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Un salto 
necesario

Este ano vén sendo especialmente acti vo no que se 
refi re ás modifi cacións dos instrumentos legais que 
enmarcan o desenvolvemento cientí fi co e tecnolóxico, 
tanto no ámbito español como no galego. Na lei 
española da Ciencia, Tecnoloxía e Innovación de 
setembro de 2022, ábrense novas oportunidades para 
o establecemento dunha carreira e desenvolvemento 
profesional de persoal investi gador, posibilitando 
entre outras medidas a creación de novas fi guras no 
ámbito universitario. Tamén na nova Lei Orgánica 
do Sistema Universitario de marzo de 2023 hai 
medidas interesantes para a incenti vación da carreira 
investi gadora mediante a reserva dunha porcentaxe 
de prazas para persoal investi gador de programas de 
excelencia. Asemade a lei revaloriza o papel necesario 
de persoal técnico de xesti ón, clave para un correcto 
desenvolvemento dunha acti vidade investi gadora 
ambiciosa. 

Por outra banda en marzo de 2023 presentouse 
a actualización da estratexia de especialización 
intelixente de Galicia, a RIS3, que orienta os retos 
globais para o ecosistema galego de I+D+i, como guía 
para os axentes que o consti túen -Universidades, 
Centros de Investi gación, Centros Tecnolóxicos e 
Empresas- anunciando un incremento substancial dos 
investi mentos dun xeito inmediato.

Recentemente o goberno da Xunta de Galicia anunciou 
a presentación dunha nova Lei de Ciencia e Innovación 
na que se pretende o fortalecemento da investi gación 
e a innovación, fomentando a internacionalización e 
mellorando a competi ti vidade do sistema. Anunciase 
que prestarase a maior atención a estabilización 

e promoción de investi gadores e investi gadoras, 
especialmente necesario xa que a esti mulación, 
atracción e retención de talento resulta unha das 
principais pancas mobilizadoras que van permiti r unha 
transformación en profundidade do noso sistema de 
Ciencia e Tecnoloxía. 

Dende a RAGC manifestamos a nosa ilusión neste novo 
marco que pretende o impulso á Ciencia e á Tecnoloxía 
e ofrecemos a nosa colaboración máis decidida. 
Cremos que fan falta accións decididas, o que temos 
defi nido como un “Pacto pola Ciencia”,  un compromiso 
do conxunto dos axentes -cientí fi co-tecnolóxicos, 
políti cos, empresariais e sociais- para promover un salto 
necesario, un cambio cualiti tati vo vital para afrontar o 
cambio estrutural radical ó que terá que se enfrontar a 
nosa Sociedade nun futuro inmediato.

E neste contexto resulta dende logo moi acaída a 
elección do cientí fi co galego do ano 2023 que, por 
primeira vez, recae no ámbito das ciencias sociais. O 
profesor Manuel Colmeiro Penido é unha personalidade 
extremadamente acti va que xogou un rol clave na 
Galicia e España na segunda metade no século XIX, 
nunha etapa parti cularmente convulsa. O legado de 
Colmeiro é enorme nas súas diferentes facetas como 
Historiador, Administrati vista, Xurista, Políti co... Pero 
parti cularmente na súa escolla como cientí fi co do ano 
2023 primou o seu perfi l de economista comprometi do 
coa sociedade, un “acti vista social” convencido de 
que o papel transformador da ciencia, neste caso 
da economía, é o de loitar por unha sociedade máis 
próspera e xusta. Un obxecti vo que comparti mos 
ferventemente.
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Manuel Colmeiro, 
científico social
A Real Academia Galega de Ciencias 
nomea Científico Galego do Ano 2023 
ao polifacético pensador compostelán

Manuel Colmeiro convértese no primeiro cientí fi co 
social que é nomeado Cientí fi co Galego do Ano pola 
Real Academia Galega de Ciencias. Para a insti tución, 
“non só foi un académico sobresaínte, polifacéti co, 
fecundo e recoñecido, cunha obra que infl uenciou a 
múlti ples economistas, xuristas e historiadores. Foi 
tamén unha forza de cambio económico e social en 
Galicia e España”. Ademais do acto académico en 
outubro en homenaxe á súa fi gura, no marco do “Día 
da Ciencia en Galicia”, durante todo o ano diversas 
acti vidades dan a coñecer as súas contribucións ao 
conxunto da sociedade.

Manuel Colmeiro y Penido (Santi ago de Compostela, 
1818 – Madrid, 1894) licenciouse en Dereito e 
doutorouse en Leis na facultade de Dereito da 
Universidade de Santi ago. Foi profesor de Economía 
Políti ca e de Dereito Políti co e Administrati vo da 
USC desde 1840. Con tan só 29 anos foi nomeado 
catedráti co de Economía Políti ca e Dereito Políti co 
e Administrati vo na USC e de Dereito Políti co e 
Administrati vo na Universidad Central de Madrid, 
onde ocupou a súa cátedra ata 1881.

A RAGC destaca que “tras case dous séculos, 
boa parte das análises de Colmeiro  seguen a 
ser úti les para a comprensión da época na que 
viviu e, en moitos casos, as súas observacións e 
razoamentos conservan toda a súa validez. O esti lo 
da súa aproximación á problemáti ca económica 
é sorprendentemente moderno e equilibrado, 
inspirado por unha positi va conciencia social”.

A fi nais de 1842 foi nomeado socio de mérito da 
Real Sociedade Económica de Santi ago, desde onde 
formou parte de comisións que estudaron a reforma 
de pesos e medidas, o sistema monetario español, 
a renda do sal, o establecemento dunha fábrica de 
sedas e algodóns en Santi ago, así como os medios 
que se poderían propoñer para acti var a construción 
de varias estradas na provincia.

En 1843, aos 24 anos, publica “Memoria sobre el 
modo más acertado de remediar los males inherentes 
a la extremada subdivisión de la propiedad territorial 
de Galicia”, na que aborda dous temas fundamentais 
sobre a propiedade agraria, o minifundio e o sistema 
foral. Consciente de que a desamorti zación de 
Mendizábal de 1836 non daba unha resposta para  
a modernización do agro galego, foi o primeiro 
economista en albiscar a vía que debería seguirse, 
avogando pola redención dos foros, de xeito que 
se propiciara que a propiedade da terra fora dos 
propios labregos que a culti vaban e, ao mesmo 
tempo, dar solución ao minifundismo. Ao seu xuízo, 
este cambio contribuiría ao desenvolvemento 
agrario e económico. Non é ata 30 anos mais tarde 
que se publica a primeira lei de redención de foros 
e terían que pasar outros 50 ata que o sistema foral 
quedara defi niti vamente abolido en Galicia.
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Colmeiro foi un dos mellores expertos españois 
do século XIX nos campos da Economía, Dereito 
Administrati vo e Dereito Políti co, destacando 
ademais a súa dedicación á Historia. No ámbito da 
Economía, a súa primeira grande obra foi o “Tratado 
elemental de economía políti ca eclécti ca” (1845), 
que lle aportou unha excelente reputación nos 
círculos que discutí an sobre a natureza e remedio 
dos males do país. Esta publicación supón unha 
aberta defensa do eclecti cismo, entendido como 
un distanciamento críti co tanto co materialismo da 
vella economía políti ca, como coas novas correntes 
socialistas e reformadoras.

Ao longo da década de 1850-
1860 achegouse aos postulados 
da Escola Economista española e 
emprende unha orientación liberal, 
que mantería ao longo da súa vida. 
O seu novo enfoque dos problemas 
económicos levouno a publicar a 
súa obra máis sólida, “Principios de 
Economía Políti ca”. Nela defendeu a 
conveniencia de amosarse prudente 
e gradualista na aplicación dos 
criterios xerais á políti ca económica, 
tanto en asuntos monetarios como 
arancelarios.

Colmeiro anhelaba un modelo de sociedade máis 
aberta, con maior parti cipación cidadá, convencido 
de que a principal misión da ciencia económica era 
“hacer el bienestar tan general como fuere posible”. 
Así, entre outros aspectos, defendeu a existencia de 
sindicatos para resolver os confl itos, unha lexislación 
limitadora do traballo infanti l, o proteccionismo ás 

pemes, a eliminación de impostos de consumos, 
estender a educación, as caixas de aforros e a 
benefi cencia pública, así como o establecemento 
dunha políti ca acti va do Goberno para remediar o 
desemprego e a mendicidade, ou unha rede viaria 
“por conta do Estado”. 

Amosou unha gran dedicación respecto dos asuntos 
económicos. A súa presenza nas insti tucións, 
academias e círculos que integraban a vida cultural 
e políti ca española foi considerable, brindándolle 
múlti ples oportunidades de analizar e debater 
propostas de reformas para encarar os profundos 
cambios económicos e sociais derivados da crise 
do Anti go Réxime, a construción dunha nova 
economía e a necesidade de posicionar España ante 
a industrialización europea.

Foi membro fundador e copresidente da Sociedade 
Libre de Economía Políti ca, membro da xunta 
directi va da Asociación para a Reforma dos Aranceis 
de Aduanas, relator do Real Consello de Instrución 
Pública, presidente da Xunta Consultora do 
Insti tuto Xeográfi co e Estatí sti co, vogal da Xunta de 
Reforma do Código de Comercio, deputado electo 
e senador electo pola provincia de Pontevedra 
(varias lexislaturas desde 1865), conselleiro de 

Estado, senador vitalicio e fi scal do 
Tribunal Supremo.

Foi socio numerario da Real Academia 
de Historia, socio fundador da Real 
Academia de Ciencias Morais e 
Políti cas. No ámbito internacional, 
foi membro da Real Academia de 
Ciencias e Belas Artes de Bélxica, da 
Real Academia dos Linces de Roma, 
do Insti tuto Imperial de Francia e do 
Insti tuto de Xenebra. Ademais, foi 
profesor honorario das Universidades 
de Cracovia e de Charcov.

Entre as súas disti ncións, foi condecorado como 
Comendador ordinario da Real Orde de Carlos III, 
Cabaleiro Gran Cruz da Orde Civil de María Vitoria, 
Gran Cruz da Real Orde de Isabel a Católica. En 
1992 a Xunta de Galicia creou o Premio Manuel 
Colmeiro para traballos de investi gación sobre a 
Administración pública.
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“Colmeiro estivo comprometido 
co seu tempo e coa 
modernización económica, 
social e política”

Juan Quintás
Economista. Académico da RAGC

O economista Juan Ramón Quintás Seoane ten 
estudado con dedicación a poliédrica obra de 
Manuel Colmeiro. Comparte co Cientí fi co Galego 
do 2023 unha intensa carreira en diferentes eidos, 
como catedráti co de Análise Económico na USC e 
na UDC, alto executi vo, presidente ou conselleiro 
das empresas máis importantes do país, políti co e 
deputado na primeira lexislatura de 1979, patrono 
da Fundación Carolina, Membro do Consello 
Asesor da Fundación Reina Sofí a ou conselleiro 
electo do Consejo de Estado. Probablemente 
unha traxectoria tan completa achega a mellor 
perspecti va para analizar un personaxe como foi 
Colmeiro en diversos eidos do saber.

-Manuel Colmeiro é defi nido como un 
pensador polifacéti co; en cantos eidos foi 
quen de brillar con luz propia?
-Ata en catro disciplinas pódeselle considerar 
como un dos mellores expertos na España do 
século XIX e cun presti xio amplamente recoñecido 
no estranxeiro: Economía, Historia, Dereito 
Administrati vo e Dereito Políti co.

-Colmeiro amosa unha forte conciencia 
social. Cal era ese pensamento?
-Convén lembrar primeiro que a Inquisición 
prohibira “A riqueza das Nacións” de Adam Smith 
(incluíndoo no Index librorum prohibitorum). 
Consecuentemente ti veron que pasar moitos 
anos antes de que se dispuxese dunha tradución 

completa ao español de “A riqueza”, considerado 
o texto fundacional da moderna economía. A 
oposición católica converteuse nunha forte críti ca  
ao capitalismo e á propia Economía Políti ca liberal.
Colmeiro era un fervente católico e os seus 
primeiros escritos encádranse na chamada 
economía eclécti ca que pretendía un 
distanciamento críti co tanto, por unha banda, do 
liberalismo como, por outro, das novas correntes 
socialistas e reformadoras. O seu posicionamento 
fronte á cuesti ón social podería describirse 
como unha aproximación ao que habería de 
denominarse posteriormente “doutrina social 
da igrexa”, xunto con non poucas infl uencias do 
socialismo utópico.

-Semella que hai unha evolución ideolóxica 
en Colmeiro, é certo?
-Si, efecti vamente. Existe unha evidente evolución 
desde o seu “Tratado elemental de Economía 
Políti ca Eclécti ca”, publicado en 1845, ata os seus 
“Principios de Economía Políti ca” entregados á 
imprenta en 1859. O eclecti cismo exhibido no 
“Tratado” dilúese en favor dunha aproximación 
decidida á tradición iniciada por Adam Smith, aínda 
que conservou un papel para o intervencionismo 
estatal, ben para compensar os graves problemas 
sociais creados polo capitalismo emerxente, ben 
para garanti r o gradualismo na  implantación da 
orde liberal en economías problemáti cas como o 
era a española.
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-Que factores están na raíz desta evolución?
-Por unha banda, sen dúbida, o desenvolvemento 
e consolidación da “escola economista” no 
período entre as dúas obras citadas e, por 
outra, as conti nuas turbulencias económicas e 
políti cas na España da época e as orixinadas en 
Europa pola “revolución de 1848” que en Francia 
derrubou o réxime de Luís Felipe I e deu lugar á 
Segunda República Francesa, dirixida por líderes 
republicanos e socialistas que promulgaron 
numerosas medidas progresistas. Estas reformas 
esti mularon a emerxencia dunha onda de 
revolucións políti cas e sociais 
que ti veron lugar noutras partes 
de Europa (principalmente en 
Alemaña, Italia e o Imperio 
Austrohúngaro) ao longo dese 
mesmo ano. Estas revolucións 
comparti ron a demanda de 
reformas liberais, democráti cas, 
nacionalistas e, nalgúns casos, 
tamén de carácter social.
En España a Revolución de 
1848 non ti vo transcendencia 
revolucionaria, pero xerou 
un gran temor entre as clases 
dirixentes e intelectuais do 
país. Este desasosego debíase 
á posibilidade de que as ideas 
revolucionarias contaxiasen 
á sociedade española, nun 
contexto xa marcado pola crise 
de 1847-1848 e un malestar 
social alimentado pola miseria 
das clases obreiras. Como 
resultado, moitos economistas críti cos co 
capitalismo e a economía liberal abandonaron 
as súas argumentacións reprobatorias do 
capitalismo “para non botar máis leña ao lume” e 
entregáronse sen reservas á ideoloxía liberal.
Colmeiro nunca confesou que fosen tales temores 
os que lle moveron a suavizar as súas críti cas ao 
capitalismo emerxente, pero a súa “conversión” 
aseméllase moito ao proceso seguido polo groso 
dos seus anti gos correlixionarios eclécti cos, e 

o propio Colmeiro expresou explicitamente a 
necesidade de “emendar e corrixir a súa doutrina” 
tal como quedou plasmado no seu Tratado, 
argumentando que era “demasiado social”.
Confeso que preferiría que Colmeiro adoptase  
unha postura máis aberta fronte aos cambios 
en curso, o cal, probablemente, facilitase  a 
adaptación posterior da nosa economía ás 
grandes transformacións ás que se vería obrigada 
no futuro. Recoñezo que, quizais, este comentario 
non sexa xusto, pois o xuízo dunha conduta, para 
ser válido, esixiría o seu coidadoso encadre no 
contexto histórico e circunstancial.

-Iso non tería contradito unha vida de culto 
permanente á prudencia?

-É certamente admirable a pruden-
cia coa que Colmeiro deseña as súas 
propostas e solucións. Poderíase 
dicir que con frecuencia identi fi ca 
nelas o curso de acción que maxi-
miza o cambio, impulsa a reforma, 
sen provocar a desorde social. on 
todo, e aínda que non é moi co-
ñecido, non sempre foi así. Na súa 
primeira publicación (1842), habi-
tualmente omiti da, mesmo polo 
propio Colmeiro, na relación das 
súas obras, sendo xa el,  con só 24 
anos, Doutor e catedráti co substi -
tuto de Economía Xeral e Aplicada 
da Universidade de Santi ago, dinos 
que “aos 18 anos cando os facciosos 
viñan chamar ás portas dos veciños 
de Santi ago, sosti ña eu publicamen-
te e coa audacia da irrefl exión xuve-
nil, vivas e encarnizadas polémicas 
combatendo o goberno absoluto 
e o tribunal do Santo Ofi cio”. Este 

mesmo documento, de tan só 24 páxinas, é un feroz 
ataque —cun nivel de agresividade ausente en todas 
as súas restantes publicacións - contra os que esti ma 
responsables dunha descarada corrupción no Concello 
de Santi ago.

-Colmeiro propón a eliminación dos foros case 
medio século antes da súa completa desaparición. 
Foi un adiantado ao seu tempo?
-Sen dúbida ningunha: Colmeiro non foi o único 
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en avogar pola redención dos foros, pero si foi o 
primeiro en albiscar na súa globalidade o conxunto 
de medidas que se deberían  
adoptar para provocar un 
cambio na “consti tución agraria” 
e, con iso, eliminar as causas 
do bloqueo do crecemento 
agrario e da economía no seu 
conxunto, pois, na súa opinión, 
o cambio na estrutura da 
propiedade e o crecemento da 
produción agraria alimentarían 
un incremento dos intercambios 
comerciais e unha expansión 
das acti vidades industriais. 
O cadro da transformación 
lenta e gradual da economía 
galega que albiscaba Colmeiro, 
completaríase coa instrución 
pública e as melloras nas vías de 
comunicación.

-Por que tardaron tanto en aplicarse propostas 
como estas de Colmeiro?
-O problema máis serio radicaba na importancia 
social dos perceptores de rendas forais: foristas, 
subforistas, e parte da burguesía comercial galega 
que adquirira rendas forais na desamorti zación. 
Colmeiro aprendeu coa repeti da derrota das súas 
ideas fronte a tales intereses, que as reformas só 
poden triunfar e consolidarse se se apoian nun 
sólido conglomerado de intereses. Noutras palabras, 
Colmeiro comprendeu a necesidade de contar cun 
apoio social sufi ciente.
Por esta razón, gran parte dos seus esforzos, instalado 
xa en Madrid, centráronse, na difusión das ideas que 
consideraba axeitadas para España, no cambio de 
mentalidades, en lugar de buscar unha investi gación 
orixinal no campo das teorías e modelos económicos. 
Así, manifestábase máis como un acti vista (dotado 
cun excelente e pouco habitual nivel académico), 
que como un investi gador teórico (aínda que, desde 
logo, dedicaba unha grande atención ao estudo do 
conti do e efectos das reformas que defendía).

-Cando Colmeiro pedía industrialización ou 
mellores comunicacións, semella que era 
consciente de que Galicia podía quedar atrás...
-Efecti vamente, Colmeiro era moi consciente de 

que Galicia estaba a quedar atrás no proceso de 
industrialización que estaba a vivir España durante 

o século XIX, e que esta situación 
afectaba negati vamente á 
economía e ao desenvolvemento 
social de Galicia. Por iso, avogaba 
por impulsar a modernización 
económica a través de políti cas 
que favorecesen o investi mento e 
a industria.
Entre as súas propostas atopábase 
a necesidade de mellorar as 
infraestruturas de transporte e 
comunicacións, como estradas e 
portos, para facilitar o comercio 
con outras rexións de España 
e do estranxeiro. Pero tamén a 
educación e a modernización 
tecnolóxica. Nos seus traballos, 
Manuel Colmeiro tamén avogou 

por reformas fi scais que permiti sen a promoción de 
industrias locais e a creación de emprego.

-Tamén foi un importante historiador. Que 
salientaría desta acti vidade?
-O labor de Colmeiro como historiador é impresionante 
e son varias as razóns que a moti varon. Nalgúns casos 
simplemente tratábase de chegar a un coñecemento 
tan exacto como fose posible dos feitos investi gados. 
Noutras ocasións, a súa procura estaba inspirada 
polo desexo de rescatar as valiosas achegas ao 
pensamento económico dos anti gos tratadistas 
españois. Finalmente, Colmeiro insistí a na necesidade 
de contrastar as hipóteses e teorías cos feitos para 
determinar a súa validez e, dada a imposibilidade da 
economía para validar experimentalmente as súas 
“leis” e modelos, lembraba a posibilidade de investi gar 
se nalgunha ocasión pasada a realidade respondera 
ou non segundo pretendía a teoría. Isto últi mo é unha 
apelación ao método cientí fi co e unha das razóns da 
modernidade de Colmeiro.
En parti cular, gustaríame salientar que, nun momento 
en que a Escola Histórica alemá aínda non producira 
os seus froitos, Colmeiro aborda o estudo da Historia 
económica de España nunha forma tan ambiciosa como 
o foi a súa “Historia da Economía Políti ca en España”, 
en dous volumes que, publicada en 1863, seguiu sendo 
reeditada un século máis tarde (por Taurus en 1965 e 
en 1984 e pola Fundación Banco Exterior, en 1988).
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-Como xurista, cales foron os seus valores máis 
salientables?
-Non son a persoa máis cualifi cada para responder a 
esa cuesti ón, pero se lle interesa a miña opinión direille 
que, ao meu xuízo, o seu maior mérito foi culminar a 
sistemati zación xurídica dun novo Estado, cuxa esencia 
residía na súa identi fi cación coa Administración; unha 
Administración pública competente para intervir en 
todos os aspectos dunha sociedade na que as estruturas 
burocráti cas da anti ga monarquía colapsaran, a 
facenda estaba en bancarrota, as oligarquías locais 
exercían un estreito control sobre a vida social, as 
guerras e a inestabilidade políti ca freaban calquera 
intento por impoñer orde nos asuntos públicos, e 
existí a un clamoroso défi cit de recursos para despregar 
unha forza de funcionarios modernos, cuanti osa e 
ben preparada. O anhelo, senti do por moitos dos seus 
antecesores na prácti ca e a teoría xurídica, en canto á 
necesidade de deseñar un Estado forte, arti culado e 
efi ciente alcanza a súa realización na obra xurídica de 
Colmeiro.

-Que supón que Colmeiro sexa o primeiro 
cientí fi co social recoñecido como Cientí fi co 
Galego do Ano?
-Para os economistas, unha gran sati sfacción polo 
recoñecemento do carácter cientí fi co da nosa 
disciplina. Pero Colmeiro non só foi un académico 
sobresaliente, polifacéti co, fecundo e recoñecido, 

cunha obra que infl uenciou múlti ples cohortes de 
economistas, xuristas e historiadores. Foi tamén 
un acti vista, unha forza de cambio económico e 
social. Como tal, alíñase perfectamente co espírito 
e misión da Real Academia Galega de Ciencias, 
que, como sabe, é a de “Promover a ciencia e 
a tecnoloxía e a súa infl uencia na Sociedade, 
difundindo a cultura e valores cientí fi cos, creando 
opinión desde a independencia, para contribuír 
ao desenvolvemento social e económico de 
Galicia”. Se aplicamos isto ao ámbito territorial 
de toda España, terá unha excelente descrición 
da moti vación de Colmeiro como apaixonado 
acti vista social e unha boa pista das razóns da súa 
elección pola Academia como primeiro cientí fi co 
social.

-Como defi niría a Colmeiro en poucas 
palabras?
-Un gran profesor universitario comprometi do 
co seu tempo e un acti vista social obsesionado 
pola mellora da vida do home mediante a 
modernización económica, social e políti ca.
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-O mar soportou unha gran presión nas últi mas 
décadas, pode chegar a unha saturación? Hai 
algunha alerta respecto diso?
-Pódese falar de saturación nalgúns aspectos 
como a pesca. As capturas mundiais de peixe 
experimentaron un forte incremento desde a 
Segunda Guerra Mundial ata a década dos 80 e 
desde entón permanecen estables. Todos os estudos 
indican que alcanzamos o límite da pesca que se 
pode extraer do océano. Quizais cunha xesti ón 
axeitada, baseada no asesoramento cientí fi co, que 
só se practi ca en países desenvolvidos, poderiamos 
elevar lixeiramente ese límite, non moito máis, pero 
iso seguramente poñería en risco outros servizos 
que nos proporciona o mar. Noutros aspectos non 
se pode falar exactamente de saturación. Temos que 
analizar dun xeito integral os benefi cios que obtemos 
do océano e os efectos que ten a nosa acti vidade, 
non só da nosa acti vidade no mar senón tamén a 
que realizamos en terra e que ten consecuencias 
no mar. Por exemplo, o efecto invernadoiro ou boa 
parte da orixe da contaminación mariña é debida 
á nosa acti vidade en terra, moitas veces en zonas 
moi afastadas da costa. Esta análise e a procura de 
compromisos e solucións non é outra cousa que o 
que chamamos sustentabilidade. A sustentabilidade 
non é un concepto fi xo, é un proceso que temos 
que revisar constantemente a medida que imos 
tendo un mellor coñecemento de como funciona o 
océano, dos cambios económicos e sociais, de como 

Rafael González Quirós é investi gador do Insti tuto Español de 
Oceanografí a (IEO-CSIC) e delegado de España na Comisión 
Oceanográfi ca Internacional da UNESCO. Na Década  dos Oceános, 
analiza nesta entrevista o estado dos nosos  mares, concluíndo con 
varios puntos para a esperanza.

imos modifi cando os recursos e benefi cios que 
obtemos e das consecuencias da nosa acti vidade. 
A sustentabilidade tampouco é algo que debamos 
ou podamos defi nir os cientí fi cos, nós habemos 
poñer información para defi nilo, pero ten que ser a 
sociedade no seu conxunto a que o faga.

-Está a sociedade informada sobre ciencia? 
Que ve necesario para fomentar a cultura 
cientí fi ca?
-A ciencia debe prover á sociedade do coñecemento 
necesario para tomar as decisións axeitadas. Nas 
sociedades democráti cas actuais non é dabondo con 
transmiti r ese coñecemento a unha elite políti ca que 
toma decisións, senón que toda a sociedade debe 
ter coñecemento dabondo polo control permanente 
que exerce a opinión pública. Isto pódenos parecer 
unha quimeira, pero a consideración actual da 
importancia do Cambio Climáti co e os seus efectos 
a longo prazo, con todo o defi ciente que nos poida 
parecer, é consecuencia dunha transferencia do 
coñecemento cientí fi co cara á políti ca na que foi 
fundamental un proceso impulsado por Nacións 
Unidas como o Panel Internacional do Cambio 
Climáti co, o IPCC, que contribuíu a que os decisores 
políti cos e a opinión pública consideren escenarios 
moito máis alá dos ciclos políti cos do curto prazo 
dependentes da celebración de eleccións. Neste 
senti do hai unha importancia crecente de enti dades 
e procesos relacionados coa observación, o 

“Traballando con rigor, 
avanzamos cara
un océano sostible”
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estudo dos océanos e a súa transferencia cara ás 
decisións políti cas, como a Comisión Oceanográfi ca 
Intergobernamental, a Avaliación Mundial dos 
Océanos, a Declaración da Década das Ciencias 
Oceánicas para o Desenvolvemento Sosti ble, o 
Sistema Global de Observación do Océano etc., que 
responden á necesidade dunha xesti ón integral do 
océano baseada no coñecemento cientí fi co, que 
debe ser comprendido por toda a sociedade. Estes 
entes e procesos internacionais son, e serán aínda 
máis, fundamentais para a sustentabilidade do 
océano, un medio onde non existen fronteiras e 
que só se pode xesti onar mediante a cooperación 
internacional.

-Afectan tamén as ‘fake news’ e as teorías da 
conspiración á ciencia mariña? Os cientí fi cos 
perciben estes fenómenos nesta área de 
estudo?
-Sen dúbida. O Cambio Climáti co, tanto polos 
efectos que ten sobre océano e os seus ecosistemas, 
como polo papel fundamental do océano no propio 
proceso, é un claro exemplo. O negacionismo do 
Cambio Climáti co aséntase sobre a formulación de 
noti cias falsas, a terxiversación do coñecemento e 
unha defi ciente educación sobre como funciona 
un medio parti cularmente complexo. Agora ben, a 
comunidade cientí fi ca tamén ten que comprender 

cal é o seu papel como provedor de coñecemento, 
e non como director das decisións. Isto non quere 
dicir que os cientí fi cos nos teñamos que abster de 
dar opinións sobre que é o que hai que facer, pero 
si que debemos diferenciar no noso discurso o que 
é a evidencia cientí fi ca estritamente, incluíndo o seu 
nivel de incerteza, e o que é a nosa opinión como un 
cidadán, mellor ou peor informado, pero como un 
cidadán máis. 

-En que punto está Galicia, e España en xeral, 
en investi gación mariña?
-A investi gación mariña española está nun bo lugar 
a nivel internacional. Segundo os últi mos estudos 
ocupamos a novena posición en número de arti gos 

publicados, o que está por riba da nosa 
posición en indicadores económicos como 
o Produto Interior Bruto. Quizais, igual 
que para o conxunto da ciencia en España, 
esteamos algo por baixo en canto ao 
número de publicacións de alto impacto. 
Publicamos moito, pero cunha calidade 
media, pero isto creo que está asociado a 
un problema global de como se avalía aos 
cientí fi cos e que está a xerar un exceso 
de publicacións de nivel medio ou baixo; 
non é só un problema de España. Tamén, 
igual que na maioría das disciplinas 
cientí fi cas en España, temos un défi cit de 
transferencia de coñecemento cientí fi co 
cara ao desenvolvemento tecnolóxico, 
sobre todo con impacto comercial e 
industrial, pero neste senti do hai sinais 
positi vos dunha incipiente proliferación 
de empresas de base tecnolóxica mariña 
que apuntan cara a un futuro prometedor. 

Por últi mo, onde si creo que destacamos é na 
transferencia de coñecemento cientí fi co cara 
ás decisións políti cas. Existe unha relación moi 
fl uída e ben estruturada, principalmente, entre os 
ministerios con competencias en pesca e medio 
ambiente e o Insti tuto Español de Oceanografí a, e 
esta é patente desde a valoración e recoñecemento 
do labor por parte dos ministros, ata a relación 
estreita e frecuente a nivel de persoal técnico dos 
ministerios e cos investi gadores, pasando polo 
equipo directi vo do IEO coas Direccións Xerais, e 
tamén incluíndo á Presidencia do CSIC, onde nos 
integramos recentemente, e que soubo entender 
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a importancia desa transferencia e o valor que ten 
para enriquecer a propia acti vidade do CSIC.
Nunca traballei nun centro de investi gación en 
Galicia, polo que a miña percepción é indirecta, 
pero si coñecín con certo detalle o traballo dos 
centros do IEO na Coruña e Vigo e desde logo por 
moitas colaboracións e infi nidade de conversacións 
con colegas galegos. Creo poder dicir que o nivel de 
Galicia é moi bo e relati vamente mellor que o xeral 
de España, aínda que só sexa como consecuencia 
do enorme peso económico, social e cultural dos 
sectores pesqueiro e maríti mo na rexión. Galicia é 
a comunidade autónoma onde máis intensamente 
vívese a mar en todos os senti dos e iso ten un 
refl exo directo na investi gación; non podería ser 
doutra maneira.

-A acidifi cación dos océanos é unha ameaza 
real, en que punto estamos? É reversible?
-Estamos nunha situación preocupante pero non 
diría que críti ca. Os niveis actuais, aínda que se 
poden observar efectos na fi sioloxía dos organismos, 
non teñen aínda un efecto masivo nas comunidades 
de organismos. Por exemplo, o branqueamento 
dos corais que se observa actualmente está máis 
relacionado coa suba da temperatura da auga que 
cos niveis actuais do pH, de acidifi cación. Con todo, 
se a acidifi cación conti núa a aumentar, pódese 
chegar a un punto críti co no que se disolvan as 
estruturas calcáreas de moitos organismos e entón 
os efectos serían catastrófi cos a nivel global. 

-Como valora a enerxía eólica mariña, que 
esperta receos no sector pesqueiro?
-O Cambio Climáti co xa está a desencadear multi tude 
de decisións políti cas con efectos directos, por 
exemplo na economía, e será o principal elemento 
de transformación das nosas sociedades no futuro 
próximo. A eólica mariña é un elemento que está 
chamado a xogar un papel cada vez máis importante 
nese proceso como alternati va de xeración 
de enerxía limpa, aínda que, como calquera 
acti vidade humana, non está exenta de 
provocar impactos no ecosistema. O 
seu desenvolvemento estaba limitado 
en España polo estreita que é a nosa 
plataforma conti nental e pola ausencia 
dunha ordenación do espazo mariño. O 
desenvolvemento de plataformas fl otantes 

modifi cou esa situación e sen dúbida, xunto coas 
esixencias de adaptación da normati va comunitaria, 
urxiu a un proceso acelerado para establecer esa 
ordenación coa recente publicación de Plan de 
Ordenamento do Espazo Maríti mo (POEM).
O receo do sector pesqueiro é perfectamente 
comprensible. Por unha banda, os pescadores 
están afeitos actuar na mar sen que apenas 
ninguén interferise na súa acti vidade (máis aló 
das regulacións de acti vidade relacionadas coa 
xesti ón dos recursos). A percepción da mar como 
algo propio está intensamente arraigada na cultura 
mariñeira. Tan só ti ñan unha certa interferencia 
co tráfi co maríti mo, pero esta localizado de forma 
permanente, e con algunhas infraestruturas como 
os cables submarinos e gasodutos, pero que están 
en puntos moi concretos. Doutra banda, o acelerado 
do proceso de elaboración do POEM non permiti u o 
dialogo que era necesario establecer co sector e que 
polo menos contribuiría a reducir o seu malestar. 
Con isto non quero dicir que o POEM non estea ben 
exposto, creo que o traballo feito polo ministerio foi 
excelente, sobre todo coñecendo o reducido número 
de persoal técnico que hai na Dirección General de 
la Costa y el Mar e a carga de traballo que teñen 
con este e outros moitos asuntos. O POEM é un 
elemento esencial para a sustentabilidade das nosas 
augas e que era necesario establecer canto antes. 

-O quecemento oceánico provoca  
deslocalización de especies... Imos a 
exti ncións? Imos a un cambio do hábitat e 
unha nova icti ofauna nas nosas costas?
-O quecemento de océano vai ter moitas outras 
consecuencias máis aló dun desprazamento de 
certas especies cara a lati tudes máis altas. De todos 
os xeitos, hai que ter en conta que moitas especies 
mariñas son móbiles e mesmo outras que son sésiles 
teñen mecanismos característi cos do seu ciclo de 
vida, como as fases larvarias, que lles permiten 
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colonizar novas zonas e por tanto 
desprazar a súa zona de distribución. 
Con todo, os ciclos de vida das 
poboacións dependen tamén doutros 
procesos, por exemplo, das correntes 
mariñas e da interacción con outros 
organismos da comunidade na que 
habitan, que tamén van condicionar 
a súa capacidade adaptati va a este 
cambio. Os organismos máis pequenos 
e de ciclo de vida máis curto poderán 
mesmo experimentar procesos 
evoluti vos das súas característi cas 
xenéti cas que facilitarán a súa 
adaptación. Pola contra, os organismos 
de maior tamaño, de ciclos de vida 
máis longo e aqueles con unha parte 
importante do seu ciclo de vida suxeitos ao fondo 
mariño terán moitos máis problemas. Con todo, a 
crise de biodiversidade actual, xa con niveis altos 
de exti nción de especies, é debida a outros moitos 
factores como a contaminación, a modifi cación 
da liña de costa ou pola introdución de especies 
invasoras. Tamén é importante a presión engadida 
do Cambio Climáti co vai incrementar notablemente 
este proceso. 

-Só nos anos en que leva exercendo a súa 
carreira, cambiaron os océanos? Son disti ntos 
a como eran cando vostede era un estudante 
universitario ou facía a súa tese?
-Si, cambiaron moitas cousas e gustaríame rematar 
destacando algunhas cousas positi vas. Cando era 
neno cando volvías da praia case sempre había que 
limparse o chapapote (en Asturias chamabámolo ga-
lipote, polo menos na miña zona) dos pés con auga-
rrás. Iso desapareceu hai moitos anos, aínda que logo 
volveuse tristemente famoso co Presti ge. 
Hai pouco, nun coloquio no que parti cipei en Palma 
de Mallorca, xunto co Director do IEO e investi gado-
res do Centro Oceanográfi co de Baleares, despois da 
proxección do documental do IEO “O futuro do océa-
no”, alguén do público preguntou se unha catástrofe 
como a do Presti ge poderíase repeti r. Todos esti ve-
mos de acordo en que se minimizou ese risco, aínda 
que sempre existi rá a posibilidade de que aconteza 
mentres siga circulando un petroleiro polo océano. 
Tamén esti vemos de acordo en que hoxe sería moi-
to máis difí cil que se producisen as desacertadas 

decisións que se tomaron sobre todo ao comezo da 
crise. Outro cambio positi vo é o que está a ocorrer 
cos plásti cos. Hai anos, sen dúbida cando empezaba 
a miña tese a principios dos 90, pero tamén tempo 
despois, cando paseabas por unha praia no inverno 
o normal era ver toda a liña da parte superior da 
praia chea de plásti cos acumulados polos temporais 
e as mareas. Hoxe en día vemos moitos menos e dé-
bese a que polo menos nas nosas costas fi xemos un 
esforzo importante por chegar a controlar ese des-
tacado problema.
E para rematar, cando comezamos a serie temporal 
de mostraxes mensuais do proxecto RADIAIS fronte 
a Cudillero en 1993, nun convenio entre o IEO e a 
Universidade de Oviedo, era moi infrecuente ver un 
golfi ño ou calquera cetáceo.
Hoxe día é frecuente ver golfi ños e caldeiróns, en 
determinadas épocas do ano abundan no Golfo de 
Biscaia as baleas rocuais e en Galicia volvéronse 
ver baleas azuis e parece que con certa frecuencia, 
cando xa criamos que eran animais case doutro 
planeta.
Todo isto débese a un deses acordos 
internacionais, baseados no coñecemento 
cientí fi co, xestados con moito esforzo, con 
longas negociacións e que despois de décadas 
de dedicación conseguiu que estes organismos 
volvan afortunadamente ser abundantes en todo 
o océano. Cando traballamos con rigor, sobre a 
base do coñecemento cientí fi co e uti lizamos 
as canles e procesos axeitados conseguimos 
avanzar cara a un océano sosti ble.
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Ciclo “Aida Fernández Ríos”
para achegar a ciencia 
á sociedade

A Real Academia Galega de Ciencias (RAGC) leva organizando acti vidades, 
cursos e ciclos de conferencias dende a súa fundación, no ano 1977, en toda 
a comunidade galega.  

En liña cun dos obxecti vos da RAGC, de difundir a ciencia e a tecnoloxía, a 
Academia instaurou en 2020, en colaboración coa Deputación Provincial de 
Pontevedra, o Ciclo de Conferencias “Aida Fernández Ríos” para homenaxear 
a esta brillante investi gadora, bióloga oceanógrafa e académica da RAGC, 
lamentablemente falecida en 2015.  

O obxecti vo deste Ciclo é espertar o interese da sociedade sobre temas de 
actualidade cientí fi ca, polo que están abertas ao público en xeral.

Con este obxecti vo presentouse no 2023 un novo ciclo no que se imparti ron 
conferencias con temáti cas dos ámbitos das diferentes seccións da RAGC 
(bloque 1), así como charlas en centros educati vos coa fi nalidade de esti mular 
vocacións cientí fi cas nos máis novos contribuíndo na formación en igualdade 
(bloque 2).

As temáti cas das conferencias desta cuarta edición do ciclo foron de 
palpitante actualidade e englobaron aspectos relati vos ás novas terapias, 
seguridade alimentaria, enerxías renovables e sosti bilidad, comunicacións 
cuánti cas, aplicacións da intelixencia arti fi cial na mellora da saúde mental e 
a evolución no proceso de carcinoxénese.

Sobre ditas temáti cas ofrecéronse oito conferencias en formato webinar 
imparti das por investi gadoras/es de presti xio tanto das Universidades 
galegas, como de fóra de Galicia, así como do CSIC e do Sergas.  

As intervencións nas conferencias están accesibles na páxina web da Academia

Coordinadora do ciclo 
Alicia Estévez Toranzo

Catedráti ca de Microbioloxía 
da Universidade de Santi ago de Compostela

Vicepresidenta da Real Academia Galega de Ciencias



CICLO «Aida Fernández Ríos»

171717

A segunda revolución cuántica. 
Como serán os ordenadores 
e as comunicacións do futuro?

Marcos Curty Alonso
Catedrático de Teoría do Sinal e Comunicacións. Escola de Enxeñaría de Telecomunicacións. Vigo 

Quantum Communication Center (VQCC). 
Universidade de Vigo.

Estamos inmersos na segunda 
revolución cuánti ca, que ditará 
a forma na que procesaremos 
e transmiti remos información 
no século XXI, tal como a 
primeira revolución cuánti ca 
xa fi xo coas tecnoloxías da 
información do século XX 
ao ditar as novas normas 
que rexen a nosa realidade 
fí sica, como por exemplo, 
a dualidade onda-partí cula. Esta nova revolución 
é posible grazas á nosa capacidade actual para 
poder codifi car, transmiti r e procesar información 
empregando partí culas elementais (como, por 
exemplo, fotóns) cuxo comportamento está 
gobernado polas leis da mecánica cuánti ca. 

Hai dúas razóns principais que impulsan o 
desenvolvemento das tecnoloxías cuánti cas. A 
primeira é meramente prácti ca, e está relacionada 
coa permanente miniaturización dos compoñentes 
electrónicos que forman parte dos nosos circuítos 
integrados. De feito, o tamaño destes dispositi vos 
está xa próximo a alcanzar escalas onde é necesario 
empregar a mecánica cuánti ca para describir de 
maneira correcta seu funcionamento. Esta é, agás 
que se renunciase a conti nuar miniaturizando 
os compoñentes electrónicos, a estratexia que 
nos ten permiti do aumentar conti nuamente a 
capacidade de cálculo dos ordenadores nos últi mos 
50 anos entraremos inevitablemente nun réxime de 
funcionamento gobernado polas leis da mecánica 
cuánti ca. A segunda razón é de carácter máis 
fundamental. Aínda que a teoría da información é una 
teoría matemáti ca, sen embargo, en últi ma instancia, 
calquera dispositi vo que procese ou transmita 
información é necesariamente un dispositi vo fí sico, 
e, polo tanto, está gobernado polas leis da fí sica. 
Isto implica que a teoría da información, e os límites 

sobre o que é (ou non) posible cando procesamos 
e/o transmiti mos información, dependen das leis da 
fí sica e, máis concretamente, das leis da mecánica 
cuánti ca (se empregamos partí culas subatómicas). E 
o que é máis importante, os principios da mecánica 
cuánti ca brindan a posibilidade de codifi car, 
transmiti r e procesar información de maneira moito 
máis efi ciente que os sistemas clásicos, ofrecendo 
aplicacións imposibles para a nosa tecnoloxía actual. 
Entre estas aplicacións atópase a capacidade para 
poder rachar a seguridade das nosas comunicacións 
en redes abertas como Internet, o que permiti rá 
resolver de maneira sinxela as funcións matemáti cas 
“unidireccionais” que se empregan actualmente 
en criptografí a. A mecánica cuánti ca cambiará 
radicalmente o xeito de procesar e comparti r 
información nun futuro próximo. 

Xigantes tecnolóxicos como Google, IBM ou 
Microsoft  compiten para ser os primeiros en 
desenvolver un ordenador cuánti co a grande 
escala, con aplicacións en biomedicina, química ou 
intelixencia arti fi cial. Europa planea despregar unha 
rede de comunicacións cuánti cas a nivel conti nental 
na vindeira década para protexer os nosos segredos 
máis valiosos, como xa están a facer outros países. 
Destaca o Nobel de Física do 2022 a Alain Aspect, 
John F. Clausr e Anton Zilinger polo seu papel 
pioneiro neste eido tan salientable da investi gación 
mundial cuánti ca.
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Nanotecnoloxía para o desenvolvemento 
de medicamentos innovadores e avanzados 
dando resposta a necesidades médicas 
non cubertas

María de la Fuente Freire
Xefa do grupo de Nano-Oncoloxía e Terapéutica TraslacionaI do Instituto de Investigación Sanitaria 

de Santiago de Compostela (IDIS). Hospital Clínico Universitario, SERGAS. 
Co-fundadora da spin off DIVERSA Technologies SL.

A nanomedicina combina a nanotecnoloxía e a 
medicina, entre outras disciplinas, para o diag-
nose, tratamento e prevención de enfermidades. 
O potencial da nanotecnoloxía para favorecer o 
desenvolvemento de medicamentos innovadores 
é un feito indiscuti ble que se fundamenta tanto 
nos nanomedicamentos que se atopan na clínica, 
como no número de nanomedicamentos na fase 
de avaliación clínica que poidan dar resposta a ne-
cesidades médicas reais, o cal aumenta considera-
blemente ano tras ano. 

No grupo de investi gación do IDIS / SERGAS, Na-
no-Oncoloxía e Terapéuti ca Traslacional, traballa-
mos para favorecer o deseño de nanosistemas bio-
degradables e biocompati bles, capaces de asociar 
diferentes ti pos de moléculas terapéuti cas, e en 
liña co concepto de medicina de precisión.

A medicina de precisión é un enfoque que 
uti liza información específi ca sobre os xenes, 
proteínas e característi cas individuais de cada 
paciente para personalizar o seu diagnósti co, 
tratamento e coidado da saúde. Basease na idea 
de que cada persoa é única e que o tratamento 
médico debe adaptarse ás súas característi cas 
xenéti cas, moleculares e ambientais específi cas. 
Biomoléculas terapéuti cas, como proteínas e 
ácidos nucleicos, poden dar lugar a tratamentos 
moito máis selecti vos, precisos e seguros, e máis 
efi caces, ao abordar as necesidades individuais 
de cada paciente. Ademais, a investi gación 
conti nua no campo das biomoléculas terapéuti cas 
está expandindo o espectro de tratamentos 
personalizados dispoñibles e mellorando a 
efecti vidade da medicina personalizada. 
A modo de exemplo, nos anti corpos monoclonais 

que se uti lizan en terapias dirixidas, seleccionando 
anti corpos que se unan a dianas específi cas, por 
exemplo en células cancerosas, a nanotecnoloxía 
permite deseñar transportadores axeitados que 
facilitan a entrada do anti corpos; e na terapia xéni-
ca que implica a introdución de material xenéti co, 
como ácidos nucleicos, nas células dun paciente 
para corrixir un defecto xenéti co, ou proporcionar 
una función terapéuti ca específi ca, as nanopartí -
culas permiten transportar os xenes terapéuti cos 
ao organismo.

No noso grupo de investi gación, desenvolvemos 
diferentes proxectos de investi gación, aplicando 
a nosa tecnoloxía de liberación para a administra-
ción de proteínas e xenes, n o ámbito do cancro de 
páncreas, mama, colorrectal e pulmón, entre ou-
tros. Temos logrado, grazas aos nosos sistemas de 
liberación baseados en nanotecnoloxía, solucionar 
problemas biofarmacéuti cos importantes que li-
mitan súa aplicación, como baixa estabilidade ou 
degradación, e baixa biodisponibilidade (vida me-
dia corta en el organismo, o que require doses fre-
cuentes ou administración conti nua para manter 
niveis terapéuti cos adecuados, e acceso limitado 
aos tecidos e órganos de interese), e favorecer o 
seu acceso a nivel intracelular, atravesando barre-
ras. 

A nanotecnoloxía tamén permite desenvolver no-
vas técnicas diagnósti cas. No noso grupo, temos 
explorado o uso das nanopartí culas desenvolvidas 
para diagnósti co in vivo, como axentes de contras-
te para técnicas de imaxe empregadas en clínica, 
como son o MRI (Resonancia Magnéti ca) e a imaxe 
nuclear, SPECT/PET (Tomografí a por Emisión de Fo-
tón Único e Tomografí a por Emisión de Positróns).



CICLO «Aida Fernández Ríos»

19

Combustibles sostibles 
para un futuro descarbonizado

Jacobo Porteiro Fresco
Catedrático de Universidade.  Área de Máquinas e Motores Térmicos.

Departamento de Enxeñaría Mecánica, Máquinas e Motores Térmicos e Fluídos.
Universidade de Vigo

O panorama enerxéti co global enfróntase ao desafí o 
de asegurar unha subministración constante de ener-
xía debido ao incremento na demanda e ao crece-
mento demográfi co e industrial. Isto enmárcase nun 
contexto de responsabilidade medioambiental, onde 
buscamos fomentar o desenvolvemento sosti ble, mo-
ti vado pola crecente preocupación do cambio climá-
ti co. Para unha transición enerxéti ca real é necesario 
buscar aliados en vectores enerxéti cos. De entre os 
candidatos, destacan os seguintes:

• Gas Natural Licuado: É unha alternati va para cer-
tos transportes pesados. Non obstante, o seu uso 
produciría emisións de metano, un potente gas 
de efecto invernadoiro.

• Hidróxeno H2: Contén máis enerxía por unidade 
de masa que o gas natural ou a gasolina, o que o 
fai atracti vo como combusti ble para o sector do 
transporte. É o combusti ble máis limpo, pero é 
un desafí o almacenar e transportar H2 debido a 
súa baixa densidade, alto risco no seu almacena-
mento, transporte e manexo. 

• Metanol: Pode producirse a parti r de fontes re-
novables. A súa loxísti ca e manexo son coñecidos 
é de fácil almacenamento e subministración. Aín-
da que as  súas emisións de contaminantes son 
baixas, é tóxico e corrosivo, e require precaucións 

especiais para o seu manexo. 
• Amoníaco: Diversos proxectos de investi gación 

destacan a súa viabilidade como combusti ble. 
Prodúcese a grande escala a nivel mundial e non 
xera CO2 ao queimarse. As súas desvantaxes son 
a súa toxicidade, posible impacto medioambien-
tal e baixa velocidade de combusti ón. A tecno-
loxía para motores de amoníaco está aínda en 
desenvolvemento.

• Combusti bles sintéti cos e biocombusti bles: Che-
gan a parti r do hidróxeno e a enerxía que se uti li-
za na súa fabricación é renovable, sendo compati -
bles cos motores actuais. Porén, a súa produción 
a grande escala pode competi r coa produción de 
alimentos e contribuír á deforestación.

• Carbon Capture Use and Storage (CCUS) “Fósi-
les azuis”: É o conxunto de procesos tecnolóxicos 
desti nados a reducir o CO2 da atmosfera median-
te a súa captura e almacenamento de forma se-
gura para o seu uso futuro.

Para analizar a viabilidade dos combusti bles sustenta-
bles fronte aos actuais, é necesario ter en conta o vo-
lume de depósito equivalente, emisións e toxicida-
de e  os seus costes actuais de produción. Ademais, 
existe unha serie de desafí os na transición cara aos 
combusti bles sustentables, económicos e de regula-
ción en seguridade e emisións. O que está claro é que 
o combusti ble que domine un futuro descarbonizado 
(ou os combusti bles), o farán tras a confl uencia de 
desenvolvemento tecnolóxico para a súa produción 
limpa, loxísti ca a escala mundial e desenvolvemento 
de equipos para a súa conversión. Só combinando to-
dos estes factores se pode lograr un combusti ble que 
se converta nunha alternati va real aos combusti bles 
fósiles.

Galicia, por localización, capacidade tecnolóxica e in-
dustrial, e polas súas fontes de enerxía renovable, 
posúe unha posición privilexiada nesta transición.
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Como a intelixencia artificial pode 
contribuír positivamente á saúde mental?

Ana Freire Veiga
Profesora Titular e Vicedecana de Impacto social e Innovación Académica, 

UPF Barcelona School of Management (Universitat Pompeu Fabra), Barcelona.

Nesta conferencia presentáronse os resultados do 
proxecto STOP (Suicide prevenTion in sOcial Platf or-
ms), liderado dende a Universidade Pompeu Fabra, 
no que se aplica intelixencia arti fi cial para contribuír 
á mellora da saúde mental de usuarios de redes so-
ciais con problemas como a depresión, a ideación 
suicida ou os trastornos da conducta alimentaria 
(TCA), prestando especial atención ao suicidio.

O proxecto involucra a sete nodos nacionais e inter-
nacionais: o Centro de Visión por Computador da 
Universitat Autónoma de Barcelona, o Hospital Uni-
versitario Parc Taulí de Sabadell, a fundación FITA, a 
Fundació  Ajuda i Esperança, a Universidade de Lyon 
e a Universidade da Suiza Italiana. 

Mediante a análise de texto, imaxe e acti vidade, in-
vesti gadores, psicólogos e psiquiatras, observaron en 
redes sociais factores que habitualmente o persoal 
especializado pregunta directamente aos seus pa-
cientes nas consultas: se teñen apoio social, a súa ca-
lidade de sono, posibles factores de risco, preocupa-
cións recorrentes, etc. Estas preguntas resólvense no 
entorno das redes sociais analizando se un usuario 
ten moitas conexións, se teñen acti vidade durante as 
horas de soño ou se comenta ou demostra interese 
por certos temas. Estas e outras moitas característi -
cas consti túen a entrada a algoritmos de intelixencia 
arti fi cial que se adestran para poder extraer patróns 
comúns asociados a estas enfermidades, en usuarios 
de alto risco. O tratamento de datos para adestrar 

estes algoritmos desenvolvidos faise de 
modo completamente anónimo, e non é 
posible identi fi car cos datos recompilados 
a ningunha conta uti lizada. 

Este traballo ten permiti do aprender ca-
racterísti cas diferenciais entre os grupos 
de “alto risco” e “libre de risco”, para cada 
uno dos casos estudiados (depresión, sui-
cidio e TCA). Algunhas de estas caracterís-

ti cas son demográfi cas (rango de idade e sexo máis 
común en usuarios de alto risco) e outras relaciona-
das cos intereses dos usuarios (por exemplo, aque-
les con trastornos da conducta alimentaria adoitan 
ter intereses por dietas estritas de adelgazamento, 
dietas veganas, ou exercicios intensos para alcanzar 
unha rápida perda de peso). 

Esta información permiti u lanzar campañas publi-
citarias dos teléfonos de axuda en Instagram e Fa-
cebook dirixidas aos colecti vos identi fi cados, en 
colaboración co Telèfon de l’Esperança e Telèfon de 
Prevenció del suïcidi, e consisti ron na publicación 
de anuncios a través do feed (anuncios estáti cos) ou 
stories (historias dinámicas) que presentaban teléfo-
nos de axuda acti vos 24 horas á colecti vos con carac-
terísti cas similares ás destacadas polos algoritmos 
de intelixencia arti fi cial en grupos de risco. 

A primeira e segunda campañas, dirixidas a grupos 
de usuarios anónimos cuxo perfil era similar ao 
encontrado polos sistemas intelixentes, foron 
executadas durante 24 días en torno ás datas de 
nadal de 2020-2021 e 2021-2022, e conseguiron 
aumentar nun 60% o número de chamadas 
provenientes de redes sociais ao Teléfono de 
Prevención do Suicidio. Este é un claro exemplo 
de que a Intelixencia Artificial, utilizada de modo 
responsable, pode repercutir moi positivamente 
na sociedade..
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Virus entéricos en moluscos e vexetais: 
un reto de seguridade alimentaria

Jesús L. Romalde
Catedrático de Microbioloxía. Facultade de Bioloxía.

Centro Interdisciplinar de Investigación en Tecnoloxías Ambientais (CRETUS).
Universidade de Santiago de Compostela.

As enfermidades de transmisión alimentaria (ETA) de 
eti oloxía viral representan un dos principais retos a 
nivel mundial dentro da seguridade alimentaria. 
O desenvolvemento dun comercio a grande esca-
la sen procedementos e estándares de seguridade 
apropiados desde un punto de vista virolóxico ten 
como consecuencia a vulnerabilidade actual do mer-
cado global alimentario. Nos últi mos anos demos-
trouse que os virus entéricos son unha das principais 
causas do aumento de enfermidades de transmisión 
alimentaria en todo o mundo. 

Os virus entéricos 
atópanse no intes-
ti no humano e son 
excretados nas feces 
de persoas infectadas 
en altas canti dades 
(105–1011

 partí culas 
virais/g de feces de 
individuos afectados). 

Transmítense mediante a vía fecal-oral, infectando 
ao seu hospedeiro vía tracto gastrointesti nal, tras a 
súa inxesti ón. A maioría dos virus entéricos son virus 
de pequeno tamaño (xeralmente entre 27 e 35 nm), 
posúen RNA monocatenario e non presentan envol-
tura lipídica.

Caracterízanse por ser xeralmente moi estables fóra 
do hospedeiro. A súa resistencia natural a condicións 
acedas, como as producidas polas encimas dixesti vas 
e sales biliares no tracto dixesti vo humano, permíte-
lles sobrevivir no medio ambiente baixo condicións 
estresantes e confí relles unha alta resistencia aos 
procesos bactericidas de uso habitual en produción 
alimentaria. A maioría dos virus entéricos teñen 
unha dose infecciosa baixa, entre 10 e 100 partí culas, 
polo que, a pesar de non multi plicarse na comida, a 
inxesti ón dunha pequena canti dade de partí culas 
pode cursar enfermidade.

Os virus entéricos humanos entran no medio am-
biente (medio mariño de culti vo de moluscos ou 
auga de rega) a través da descarga de augas residuais 
contaminadas. Comprobouse que os tratamentos ac-
tuais aos que se someten as augas residuais non ga-
ranten a total eliminación dos patóxenos virais, polo 
que estes son descargados conti nuamente ao medio. 
Ademais, os indicadores bacterianos nos que se ba-
sea a actual lexislación considéranse unha ferramen-
ta obsoleta e insufi ciente para controlar a calidade 
da auga residual desde un punto de vista virolóxico.

Desde un punto de vista epidemiolóxico, as familias 
Caliciviridae e Picornaviridae, e máis concretamen-
te norovirus e o virus da hepati te A son os virus de 
transmisión alimentaria máis importantes, aten-
dendo ao número de casos e a gravidade da enfer-
midade, respecti vamente, aínda que nos últi mos 
anos apareceron outros virus emerxentes, como o 
Sapovirus e virus da hepati te E, que poderán adquirir 
relevancia no futuro inmediato, o que fai necesario 
priorizar a investi gación dos mesmos así como o des-
envolvemento de procedementos analíti cos sensi-
bles e específi cos.

Os moluscos bivalvos e os vexetais polo seu modo de 
consumo (crús ou pouco cociñados) son os alimentos 
máis proclives a unha transmisión de axentes víricos. 
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A evolución das nosas células 
e por que se producen os tumores

David Posada
Centro de Investigacións en Nanomateriais e Biomedicina (CINBIO), Universidade de Vigo.

Departamento de Bioquímica, Xenética, e Inmunoloxía, Universidade de Vigo.
Instituto de Investigación Sanitaria Galicia Sur.

O corpo humano alberga ao redor de 
37 billóns de células que se renovan 
constantemente. A división e a mor-
te celular son eventos frecuentes no 
noso organismo –millóns cada día–, 
regulados por diferentes mecanis-
mos que garanten un crecemento 
controlado. Antes de cada división, 
as células deben duplicar todo seu 
material xenéti co (ADN) para así po-
der xerar dúas novas células idénti -
cas. Sen embargo, este proceso no 
é perfecto e hai erros, o que resulta 
en pequenas alteracións no ADN das 
células fi llas que denominamos mu-
tacións. Ademais, o ADN celular sufre conti nuamen-
te modifi cacións químicas espontáneas ou inducidas 
pola exposición a axentes mutáxenos externos como 
o tabaco ou a luz ultravioleta. Deste xeito, as células 
do noso corpo experimentan centos de miles de mu-
tacións por segundo. 

Por suposto, a maioría destas mutacións son inocuas 
e no afectan ao funcionamento das células. En oca-
sións, estas mutacións producen un dano importante 
e conducen á morte celular –moitas veces de manei-
ra programada pola propia célula–, o que, en xeral, 
tampouco ten maiores consecuencias, xa que afec-
ta a un número reducido de células. Sen embargo, 
en casos totalmente excepcionais, certas mutacións 
específi cas poden chegar a alterar o funcionamento 
de xenes clave na regulación do ciclo celular, provo-
cando a aparición dun liñaxe celular que medra máis 
rápido que as células do seu entorno.

A teoría da evolución por selección natural de 
Darwin explica como as característi cas benefi ciosas 
resultantes do proceso de mutación nos individuos 
das disti ntas especies son seleccionadas ao longo do 
tempo, acumulándose na poboación na que se ori-

xinan, e dando lugar á adaptación ao medio natural. 
Ao igual que os individuos dunha poboación natural, 
as células do noso corpo compiten por recursos e 
condicións favorables. Cando certas células adquiren 
mutacións que lles confi ren unha vantaxe sobre o 
resto, son capaces de crecer mellor e máis rápido, é 
dicir, son seleccionadas favorablemente. A expansión 
destas células xera unha poboación parti cular que, 
en certos casos, chega a desobedecer todas as sinais 
que pretenden controlar a súa proliferación e desen-
cadean o cancro. Ao longo do desenvolvemento tu-
moral, este proceso conti nua e novas mutacións no 
tumor poden xerar novas liñaxes tumorais cada vez 
mellor adaptados ao entorno.

O estudio evoluti vo do cancro ten implicacións im-
portantes na comprensión e o tratamento desta en-
fermidade. Permítenos entender como os tumores se 
orixinan, evolucionan e adquiren resistencia á tera-
pia, así como identi fi car novas estratexias terapéuti -
cas personalizadas dirixidas ás mutacións específi cas 
presentes en cada tumor. Eventualmente, a compre-
sión dos mecanismos evoluti vos que subxacen ao 
desenvolvemento tumoral podería axudar, xunto a 
outras evidencias, a predicir o avance do cancro en 
cada individuo.
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Superbacterias.
Retos e Novas Estratexias Terapéuticas

Concepción González Bello
Catedrática de Química Orgánica. 

Centro Singular de Investigación en Química Biolóxica e Materiais Moleculares (CiQUS). 
Universidade de Santiago de Compostela.

Os anti bióti cos son ferramentas terapéuti cas fun-
damentais na loita contra as infeccións bacterianas. 
Con todo, a súa capacidade para curar estas enfer-
midades está agora en grave risco debido ás conse-
cuencias do uso de anti bióti cos de amplo espectro 
na estabilidade do microbioma e a resistencia aos 
patóxenos. Estas bacterias evolucionan moi rápi-
do para burlar a acción dos anti bióti cos, mediante 
mecanismos cada vez máis sofi sti cados e difí ciles 
de abordar, en especial nos pacientes cun sistema 
inmune debilitado. A resistencia aos anti bióti cos 
alcanzou niveis tan alarmantes que a Organización 
Mundial da Saúde esti ma que no 2050 as mortes por 
resistencia aos anti bióti cos superarán ás causadas 
polo cancro.

Para frear o impac-
to deste escenario na 
saúde humana e ani-
mal, as investi gacións 
actuais céntranse no 
deseño de novas en-
ti dades químicas con 
«mecanismos de ac-
ción novos» capaces de incidir sobre «nichos bio-
lóxicos pouco explorados e ben defi nidos», así como 
o desenvolvemento de «terapias combinadas» ca-
paces de reducir o impacto da resistencia das bacte-
rias aos anti bióti cos en uso clínico.

Actualmente estase dedicando un grande esforzo, 
parti cularmente no mundo académico, a investi gar 
o potencial dos procesos esenciais non explotados 
nas bacterias patóxenas, e desenvolver novos com-
postos capaces de modular a súa acti vidade, así 
como a estudar polo miúdo as bases bioquímicas e 
moleculares destes obxecti vos. A crecente dispoñi-
bilidade do xenoma bacteriano en xeral, e a iden-
ti fi cación dos xenes esenciais para a supervivencia 
bacteriana en parti cular, contribuíron en grande me-

dida ao progreso realizado nesta área de investi ga-
ción. Con todo, o desenvolvemento de anti bióti cos 
que actúen sobre novos obxecti vos é unha tarefa 
moi desafi ante e custosa, como o demostra o feito 
de que son poucos os compostos actualmente en 
ensaios clínicos que compren con esta premisa. No 
meu grupo de investi gación estamos explorando o 
potencial terapéuti co de diversos enzimas implica-
dos na biosíntese dos aminoácidos aromáti cos e da 
L-prolina e que son esenciais en Mycobacterium tu-
berculosis e Helicobacter pylori. Temos desenvolvido 
compostos moi efi cientes capaces de inhibir á acción 
dos mesmos no rango nanomolar e cunha excelente 
acti vidade in vitro. Para o deseño empregamos unha 
estratexia innovadora, o «deseño baseado no move-
mento», pouco explotada ata agora e que consiste 

en alterar a plasti cida-
de intrínseca da diana 
para o recoñecemen-
to, fenómeno no que 
se fundamenta a catá-
lise enzimáti ca (mode-
lo inducido). 

Outra das estratexias en auxe no descubrimento de 
axentes anti bacterianos é aquela que minimiza a 
aparición e o impacto da resistencia aos anti bióti -
cos mediante o uso de «potenciadores dos anti bió-
ti cos». Trátase dunha terapia combinada que perse-
gue a industria farmacéuti ca e que implica o uso dun 
anti bióti co en conxunto cun inhibidor do mecanismo 
de resistencia desenvolvido pola bacteria contra o 
anti bióti co, recuperando así o efecto anti bacteriano 
deste últi mo. O uso de inhibidores da resistencia ten 
dúas grandes vantaxes: (I) permite re-uti lizar o ex-
celente arsenal de anti bióti cos vitais dispoñibles na 
clínica que demostraron ser seguros e efecti vos ao 
longo dos anos; e (II) evita a necesidade de dedicar 
grandes esforzos ao desafí o e a custosa identi fi cación 
e validación de novas dianas terapéuti cas. 
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Bacterias patóxenas 
de transmisión alimentaria: 
o caso de Listeria monocytogenes Marta López Cabo

Científi ca Titular. 
Instituto de Investigacións Mariñas do Consello Superior de Investigacións Científi cas de Vigo 

(IM-CSIC).

As enfermidades zoonóti cas producidas por 
bacterias de transmisión alimentaria consti túen 
un problema de saúde pública a nivel mundial. 
A pesares dos sistemas de vixilancia e control, 
establecidos por todos os axentes implicados, só 
na UE noti fí canse arredor de 350.000 casos ao 
ano, causados principalmente por cinco xéneros 
bacterianos: Campylobacter, Salmonella, Yersinia, 
Escherichia coli e Listeria monocytogenes. De entre 
eles, os datos revelan que Listeria monocytogenes 
é a que provoca unha maior fatalidade, causando a 
maior porcentaxe de mortes e hospitalizacións entre 
os afectados. 

Listeria monocytogenes é unha bacteria singular. 
Causa listeriose, enfermidade que cursa con 
diferentes manifestacións clínicas dependendo 
da cepa e da suscepti bilidade do consumidor. 
De incidencia baixa, ten unha elevada taxa de 
mortalidade nos grupos de risco, formados 
por embarazadas, persoas maiores e persoas 
inmunodeprimidas. 

É, ademais, unha bacteria ubicua. A súa condición na-
tural de saprófi ta, habitante de solos e vexetación en 
descomposición, ensilados, pero tamén cursos de auga 
doce ou augas residuais, ten que ver coa súa capacida-
de de adaptación a amplos intervalos de temperatura 
(2-45°C), pH (3.3-9.6), salinidade (20%) e condicións 
de osíxeno (microaerofi lia). Ditas adaptacións van a 
defi nir, xunto con outros factores como os socioeco-
nómicos e as tendencias de consumo, aqueles factores 
de risco asociados a produtos implicados na listeriose:

• Que sexan produtos listos para o consumo pere-
cedoiros e con necesidade de conservación baixo 
condicións de refrixeración.

• Que teñan unha vida úti l maior de 5 días.
• Que haxa risco de contaminación tralo 

procesamento.

• Que o produto poida ou sexa frecuentemente con-
sumido polos grupos de risco.

Investi gacións realizadas no noso laboratorio 
dende 2006, puxeron en evidencia que a formación 
de biofi lms consti túe unha estratexia clave para 
persisti r en superfi cies da industria alimentaria. 
Non soamente porque adquire maior resistencia á 
desinfectantes de uso industrial u outros estí mulos 
externos, senón porque Listeria monocytogenes 
ten unha enorme capacidade de asociación coas 
cepas do entorno, chegando a formar focos de 
contaminación persistentes. 

Numerosos grupos de investi gación dedican o seu 
esforzo a coñecer a ecoloxía, xenéti ca e estrutura 
microscópica dos biofi lms deste patóxeno co gallo 
de afondar no seu coñecemento e poder mellorar os 
sistemas de avaliación e xesti ón de risco na industria 
alimentaria. 

Concluíndo, os focos de contaminación de Listeria 
monocytogenes da industria alimentaria fórmanse 
a parti res de asociacións coa microbiota presente 
pero cuxa composición pode evolucionar co tempo 
en diferente grado dependendo da localización, 
pero con certa orde. É preciso seguir investi gando 
a ecoloxía e funcionamento destas estruturas 
biolóxicas para poder propoñer protocolos de 
desinfección específi cos efecti vos que poidan axudar 
a combater a presenza e a persistencia de Listeria 
monocytogenes na industria alimentaria.

Dende unha perspecti va de futuro, é necesa-
rio avanzar no coñecemento destas bacterias 
patóxenas para dar resposta ao reto actual de 
transformación dos sistemas alimentarios cara a 
sustentabilidade mantendo a seguridade alimen-
taria e nutricional, así como o benestar animal, 
medioambiental e social.
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-Vostede defende que as Matemáti cas son 
unha parte consustancial das Humanidades e 
da Cultura. Por qué?
-As matemáti cas foron desde a Grecia clásica da 
man da fi losofí a e a cultura; matemáti cas é unha 
palabra que vén do grego e que signifi ca o que se 
pode ensinar e o que se pode aprender, é dicir, todo 
o coñecemento. 

-A intelixencia arti fi cial, baseada en algoritmos 
e, por tanto, en matemáti cas, xa expón dile-
mas morais ¿Era inevitable que a matemáti ca 
regresase ao terreo da éti ca?
-Non as matemáti cas en si, senón o que se fai ou se 
pode facer con elas. Debemos ser capaces de con-
trolar os rumbos dos algoritmos, que ao fi nal, están 
a refl ecti r os propios da nosa sociedade.

O matemáti co Manuel de León, profesor de investi gación no Consello Superior de Investi gacións 
Cientí fi cas (CSIC), foi o primeiro español no comité executi vo da Unión Matemáti ca Internacional. 
Autoridade de presti xio mundial, prezado divulgador e cunha sólida visión da políti ca cientí fi ca, De 
León analiza a realidade das Matemáti cas en Galicia, onde foi profesor dende 1975 a 1986, despois 
de doutorarse en Ciencias Exactas na Universidade de Santi ago de Compostela, na que iniciou a súa 
brillante carreira.

“Galicia foi pioneira 
en Matemáticas”

Manuel de León

Foi o primeiro español no comité executivo 
da Unión Matemática Internacional
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-Hai anos que vivimos un boom das matemá-
ti cas, multi plicándose as súas saídas profesio-
nais… que sucedeu?
-As matemáti cas son esenciais en moitos procesos 
industriais, logo veu o interese polas súas aplica-
cións ás fi nanzas, e agora é en tratamento de datos, 
que creceron en proporcións inimaxinables. E para 
identi fi car patróns nesa avalancha de datos necesi-
tamos un instrumento, as matemáti cas.

-As matemáti cas fo-
ron clave na crise do 
coronavirus. Demos-
trouse que os seus 
modelos podían des-
cribir a pandemia 
para tomar decisións 
axeitadas…
-As matemáti cas levan 
xa máis dun século pro-
porcionando modelos 
que nos axudan a saber 
como evolucionará unha 
epidemia e en consecuencia a tomar as medidas ne-
cesarias. E son moitos ti pos de modelos, desde os 
sistemas dinámicos á estatí sti ca, cadeas de Markov, 
ou series temporais.

-Nun mundo onde as decisións tómanse cada 
vez máis con matemáti cas, onde quedará a in-
tuición? Onde a piedade? Onde a fi lantropía? 
Poderíanse estes valores humanos trasladar 
tamén a fórmulas e algoritmos? Como non 
deshumanizarnos?
-As matemáti cas, ao contrario do que pensa algun-
ha xente, non son frías, están cheas de paixón, é o 
mellor produto que sae do noso propio cerebro, da 
nosa capacidade de pensamento, son o que nos fai 
máis humanos

-Vostede foi asesor en insti tucións políti cas por 
exemplo o Senado de España. É complicado 
facer pensar en ciencia aos políticos?
-Creouse a chamada Oficina C (C por Ciencia) 
para asesorar aos parlamentarios. É un paso, 
aínda que queda moito por diante. Pero os 
cidadáns deben saber que na realidade hai máis 
colaboración que enfrontamento. Nese relatorio 
no Senado aprobáronse medidas relevantes por 

unanimidade, así que é posible facelo. Pero hai 
aínda moito camiño a percorrer; os políticos 
deben deixar de lado o enfrontamento estéril 
e atopar os temas que os unan nos grandes 
proxectos de país.

-Un analfabeto é quen non sabe ler nin es-
cribir. En España é aínda un 1,6% da po-
boación, segundo a Unesco. Pero, existe 
un “analfabetismo” matemático? Ou o que 

poderiamos chamar 
un “analfabetismo 
científico”? A que 
porcentaxe da po-
boación estima vos-
tede que afectaría?
-Existe un anumeris-
mo, que é o concepto 
equivalente. E aínda 
que a maioría da po-
boación ten estudos 
polo menos de Se-
cundaria, moitos es-

queceron ou non aprenderon nunca de verdade 
o que son as matemáticas. Poderiamos falar dun 
anumerismo funcional.

-Preocúpalle a proliferación de “fakes” 
científicos, dos bulos das vacinas á flat earth 
ou os chem trails? É un fenómeno novo? 
Pode ser agora máis perigoso?
-Temos que combatelo, e temos moi bos 
divulgadores científicos, tamén en matemáticas. 
Estas actividades, xunto con outras como a 
iniciativa The Conversation, son claves para 
combater a desinformación.

-É vostede un sobresaliente divulgador, por 
que paga a pena o sacrificio de divulgar?
-É moi importante achegar a ciencia aos cidadáns, 
e moi especialmente aos máis novos, aos 
estudantes. Que vexan a ciencia como algo útil, 
indispensable para o benestar social. A ciencia é 
a garantía (case diría a única) de futuro para a 
humanidade.

-Vostede doutorouse na Universidade de Santi ago 
e foi profesor alí de 1975 a 1986. Como diría que 
cambiou a universidade en Galicia neste tempo?
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-O cambio é enorme, son máis de corenta anos. Te-
mos agora tres universidades, con característi cas di-
ferenciadas pero todas elas a un gran nivel. Están no 
mapa internacional e nalgunhas disciplinas con gran 
capacidade de liderado.

-Que fai falta? Como está Galicia en ciencia? 
Que necesita con urxencia e para o futuro?
-Cada ano organízase un encontro en Nadal na Co-
ruña onde asisten cientí fi cos galegos no estranxeiro. 
Sempre me impresiona o nivel que teñen, e sempre 

penso en como sería o tecido investi gador galego se 
puidesen volver. O máis necesario agora é coidar ese 
talento galego, darlle as condicións de traballo nece-
sarias para consolidarse aquí e atraer a todos os que 
se poida que estean fose (e non só aos galegos). O 
talento é o que fai un país grande en ciencia. Empre-
gos fi xos, salarios axeitados, fi nanciamento especial 
para os centros de excelencia, e Galicia daría un salto 
cualitati vo.

-Como está Galicia en Matemáti cas?
-Galicia foi unha rexión pioneira en matemáti cas. Pri-
meiro, en xeometría diferencial, coa fi gura excepcio-
nal de Enrique Vidal Abascal. Pero logo noutros cam-
pos, como as aplicacións industriais das matemáti cas 
e posteriormente o desenvolvemento extraordinario 

da estatí sti ca. Coa creación de CITMAga, Galicia dá un 
paso crucial para ser líder en España e en Europa.

-Foi o primeiro español no comité executi vo da 
Unión Matemáti ca Internacional, por que é tan 
difí cil facerse un oco nestas insti tucións globais?
-É importante posuír unha boa visibilidade 
internacional, tanto insti tucionalmente como 
individualmente, e aproveitar as ocasións que se 
dan ás veces. No meu caso, eu era o presidente do 
comité organizador do ICM2006 en Madrid, fí xose 

un traballo excepcional, e eu vira que en ocasións 
anteriores o presidente saía elixido. E así foi. Pero en 
xeral, necesítase esa visibilidade, unir forzas, expor 
unha estratexia. E ser insistente.

-O pasado ano 2022, faleceu o catedráti co da 
USC Luís Cordero, a quen vostede tratou. Pode-
ría glosarnos brevemente a súa fi gura?
-Luís Ángel Cordero foi un profesor exemplar, moi 
profesional, que nos seus disti ntos desti nos tentou 
sempre poñerse ao servizo da comunidade na que 
se integraba. A Universidade de La Laguna pode dar 
fe diso. Eu non só o tratei, senón que traballei con el 
persoalmente e atopeime cun excelente investi gador 
co que traballaba de ti  a ti , a pesar da diferenza de 
idade e categoría. Botámolo moito de menos.
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A Real Academia Galega de Cien-
cias (RAGC) celebrou no Pazo de 
Fonseca en Santi ago o acto do 
Día da Ciencia en Galicia, no que 
se homenaxeou a Juan Rof Codi-
na (El Prat de Llobregat, Barcelo-
na, 1874 – Lugo, 1967), impulsor 
da veterinaria en Galicia e Espa-
ña, como ‘Cientí fi co Galego do 
ano 2022’. No evento interviron 
o presidente da Academia, Juan 
Lema; e o reitor da Universidade 
de Santi ago, Antonio López. Asiti -
ron ademais a presidenta do Con-
sello da Cultura Galega, Rosario 
Álvarez; o secretario xeral de Uni-
versidades, José Alberto Díez de 
Castro; Lara Méndez, 
alcaldesa do Concello 
de Lugo (cidade onde 
Rof Codina desenvol-
veu a súa carreira). 
Gabriel Soriano, con-
celleiro de El Prat de 
Llobregat (vila natal 
do homenaxeado); 
o presidente da Aca-
demia de Ciencias 

Veterinarias de Galicia, Antonio 
Crespo; a vicedecana da facul-
tade de Veterinaria da USC, Ma-
ribel Quiroga; e dous netos do 
homenaxeado, José María e Juan 
Sancho Rof; así como académicas 
e académicos da RAGC e repre-
sentantes de diversas insti tucións 
políti cas, educati vas, culturais e 
de investi gación galegas.“Quere-
mos salientar a traxectoria dun 
cientí fi co excepcional, un català 
de Lugo que conseguiu mellorar 
radicalmente a sanidade e pro-
duti vidade do sector gandeiro, 
incorporando novos paradigmas 
como a prevención. Pero o seu 

labor non se limitou a Lugo nin 
a Galicia, a súa visión avanzada 
permiti u modernizar os procede-
mentos veterinarios en España. 
Conseguiu ademais ir modifi can-
do a mentalidade dos gandeiros, 
incorporando elementos como o 
asociacionismo, as explotacións 
comunais ou a integración verti -
cal das explotacións” -destacou o 
presidente da Academia-.
“O seu traballo ti vo unha reper-
cusión formidable, non só na 
sociedade labrega, senón que 
contribuíu a unha transforma-
ción social e económica de pri-
meira magnitude. Rof Codina é 

un magnífi co exemplo de 
coñecemento cientí fi co 
aplicado ao servizo da so-
ciedade, do que destaca 
ademais a súa infati ga-
ble acción divulgadora. 
Investi gación aplicada, 
metodoloxías innovado-
ras, divulgación efi cien-
te e compromiso coa 
sociedade.

Celebración do Día da Ciencia 2022

Visita ao fondo Rof Codina

Juan Lema, presidente da Academia: “Rof Codina é un magnífi co exemplo 
de coñecemento científi co aplicado ao servizo da sociedade”

A Biblioteca Intercentros da Universidade de Santi a-
go, no Campus de Lugo, acolleu unha charla sobre Rof 
Codina, no marco das acti vidades divulgati vas que se 
levaron a cabo no 2022 con moti vo do nomeamento 
do innovador da Veterinaria Juan Rof Codina como 
“Cientí fi co Galego do ano 2022” por parte da RAGC.
A conferencia ofreceuna Diego Conde, doutor en 
Veterinaria pola Universidade de Santi ago e experto 
en Rof Codina. De seguido, conduciu aos asistentes 
nunha visita guiada e comentada ao fondo Rof Codina 
que acubilla a biblioteca. Ámbalas dúas acti vidades ti -
veron un enorme éxito, o que amosa o interese social 
por esta fi gura tan descoñecida como relevante para 
o desenvolvemento agrario galego, impulsando a pro-
fesión no conxunto de España.
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A catedrática María Loureiro 
ingresa na Academia

Juan Lema, doutor 
“honoris causa” 

da UABNo seu discurso resaltou a importancia de considerar o 
medio ambiente na toma de decisións económicas, cuxo 
obxectivo debe ser “o benestar da cidadanía”

A Real Academia Galega de 
Ciencias (RAGC) celebrou no 
compostelán Pazo de San Roque 
o acto de ingreso de María Lou-
reiro García (A Pontenova-Lugo, 
1972), catedráti ca de Funda-
mentos da Análise Económica 
da Universidade de Santi ago, 
como académica numeraria da 
insti tución. A investi gadora pro-
nunciou o seu discurso de in-
greso, ti tulado “Economía para 
tempos nos que o benestar das 
persoas e o medio ambiente im-
portan”, que foi contestado en 
nome da RAGC polo académi-
co e presidente do Consello de 
Contas José Antonio Redondo 
López.
O presidente da RAGC, Juan 
Lema, abriu o acto, ao que asis-
ti ron outros académicos da ins-
ti tución, así como a conselleira 
do Mar, Rosa  Quintana; o direc-
tor xeral de Pesca, Acuicultura 
e Innovación Tecnolóxica, Anto-
nio Basanta; o secretario xeral 
de Universidades, José Alberto 
Díez de Castro; o vicerreitor de 
Políti ca Cientí fi ca da USC, Vicen-
te Pérez Muñuzuri; a vicerre-
itora de Benestar, Equidade e 
Diversidade da Universidade de 
Vigo, María Isabel Doval; a pre-
sidenta do Consello de Cultura 
Galega, Rosario Álvarez; o fi scal 

xeral do Estado, Álvaro García 
Orti z; e o comandante director 
da Escola Naval Militar de Ma-
rín, Pedro Cardona; xunto a ou-
tros representantes de diversas 
insti tucións políti cas, culturais e 
académicas galegas.
O presidente deu a benvida á 
profesora Loureiro, “a primeira 
muller que forma parte da Sec-
ción de Ciencias Económicas e 
Sociais da Academia”. Referiuse 
a ela como “unha investi gado-
ra brillante nun campo menos 
tradicional pero, nestes intres, 
extremadamente importante da 
economía. Leva orientada toda 
a súa carreira ao estudo de te-
mas moi relacionados co medio 
ambiente, tanto no eido da eco-
nomía agraria como no da eco-
nomía ambiental, incluíndo os 
aspectos enerxéti cos e os relati -
vos ao cambio climáti co. Temas 
de completa actualidade e que 
resultan moi acaídos para infl uír 
na toma de decisións a curto, 
medio e longo prazo das auto-
ridades responsables. Os seus 
traballos son tamén dun extraor-
dinario interese para mobilizar a 
opinión pública en asuntos sensi-
bles de gran transcendencia”.
O presidente Lema destacou a 
súa “enorme proxección inter-
nacional” e a súa implicación en 
analizar cuesti óns que afectan 
directamente á economía am-
biental galega como os incen-
dios forestais, os recursos ma-
riños ou a economía do cambio 
climáti co e as súas repercusións 
a nivel galego e global.

O presidente da RAGC, Juan Lema, refe-
rente no estudo da enxeñaría ambiental, 
foi investi do como doutor honoris causa 
da Universidade Autónoma de Barcelo-
na (UAB). Durante o acto de investi dura, 
ofreceu unha lección maxistral ti tulada 
“De la ingeniería (bio)química a la inge-
niería biológica”. 
Lema é catedráti co emérito de enxeña-
ría química da Universidade de Santi ago 
de Compostela (USC) pero iniciou o seu 
percorrido docente en 1976 na UAB, 
onde impulsou, xunto ao profesor Carles 
Solà, o primeiro departamento de Enxe-
ñaría Química de España, especializado 
na enxeñaría ambiental e a enxeñaría 
biolóxica.
O novo doutor honoris causa da UAB é o 
coordinador cientí fi co do CRETUS -Cen-
tro Interdisciplinar de Investi gación en 
Tecnoloxías Ambientais da USC-. Foi o 
primeiro director da Escola de Enxeñaría 
da USC e presidente da Conferencia de 
Directores e Decanos de Enxeñaría Quí-
mica. Antes de incorporarse á USC, fora 
profesor do Departamento de Enxeñaría 
Química da UAB, onde dirixiu as primei-
ras investi gacións nos campos da enxe-
ñaría ambiental e a enxeñaría biolóxica.
Por outra banda, no marco do World 
Water Congress, que se celebrou en Co-
penhague, o profesor Juan Lema foi este 
curso nomeado “Disti nguished Fellow” 
pola Internati onal Water Associati on 
(IWA). Recibiu este recoñecemento ho-
norífi co pola súa “extraordinaria contri-
bución nos aspectos de investi gación e 
liderado no sector global da auga”.
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A RAGC celebrou no composte-
lán Pazo de San Roque o acto de 
ingreso de Carmen Álvarez Lo-
renzo (Santi ago de Compostela, 
1970), catedráti ca de Farmacia e 
Tecnoloxía Farmaceúti ca da Uni-
versidade de Santi ago e directora 
do Insti tuto de Materiais da USC, 
como académica numeraria da 
Sección de Bioloxía e Ciencias da 
Saúde da insti tución. A investi ga-
dora pronunciou o seu discurso 
de ingreso, ti tulado “Medicamen-
tos disrupti vos: aprendiendo de 
la evolución”, que foi contestado 
en nome da RAGC pola académica 

María José Alon-
so. O presidente 
da RAGC, Juan 
Lema Rodicio, 
abriu o acto, ao 
que asisti ron ou-
tros académicos 
da insti tución, 
así como o vice-
rreitor de Políti -
ca Cientí fi ca da 
Universidade de 
Santi ago, Vicen-

te Pérez Muñuzuri; o vicerreitor 
de Políti ca Cientí fi ca, Investi gación 
e Transferencia da Universidade 
da Coruña, Salvador Naya Fernán-
dez; entre outros representantes 
de insti tucións políti cas, culturais 
e académicas galegas.
O presidente da RAGC deu a ben-
vida á insti tución á profesora Car-
men Álvarez. Na súa intervención 
destacou que “desenvolve unha 
investi gación orientada cara á 
solución de problemas reais que 
preocupan á sociedade e que su-
poñen un avance notable no co-

ñecemento”. Felicitouna pola súa 
“brillante traxectoria”, poñendo 
de manifesto “o seu perfi l huma-
no, colaborador e entusiasta” e 
sinalou que “supón unha incorpo-
ración de gran valor para a Acade-
mia”.
Carmen Álvarez abordou no seu 
discurso a necesidade de desen-
volver medicamentos “cada vez 
más efi caces, seguros y persona-
lizados”. Salientou que na actuali-
dade é posible coñecer a orixe ou 
base molecular das enfermidades 
e identi fi car as variantes xenéti cas 
propias de cada persoa que deter-
minan a resposta aos tratatamen-
tos. Nesta liña, indicou que “los 
medicamentos personalizados, 
además de incorporar el fármaco 
más idóneo y en la dosis requeri-
da para cada paciente, deben ser 
capaces de cederlo en el lugar y 
a la velocidad necesarios para al-
canzar la respuesta terapéuti ca 
ópti ma”. A homenaxeada referiu-
se á Biomiméti ca como un campo 
emerxente.

A catedrática Carmen Álvarez ingresa na Academia
A científi ca abordou a importancia dos medicamentos personalizados 
no seu ingreso como numeraria da RAGC

Antonio Rigueiro, Insignia de Ouro da USC
Antonio Rigueiro Rodríguez, académico numerario da 
RAGC na sección de Ciencias Técnicas e catedráti co de 
Produción Vexetal da USC, recibiu a Insignia de Ouro 
da Universidade de Santi ago de Compostela, a máxi-
ma disti nción que outorga a insti tución académica.
O acto, que se celebrou na Casa do Saber de Lugo, 
esti vo presidido polo reitor da Universidade de San-
ti ago, Antonio López, quen salientou “os méritos que 
atesoura Antonio Rigueiro desde a súa incorporación 
á USC en 1987”, na súa faceta de investi gador e tamén 
como divulgador cientí fi co.
Antonio Rigueiro é especialista en sistemas agrofo-
restais, sistemas silvopastorais, botánica forestal, 
micoloxía, árbores senlleiras e malherboloxía en sis-
temas agrícolas e monumentos. Foi subdirector xeral 

de Universidades e Investi gación da Consellería de 
Educación e Ordenación Universitaria, subdirector 
e director da Escola Técnica Superior de Enxeñeiros 
Agrónomos da USC, director da Escola Politécnica Su-
perior da USC, director do Departamento de Produ-
ción Vexetal da USC e na actualidade dirixe a Estación 
Cientí fi ca do Courel da Universidade de Santi ago.
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O investigador José Luis Mascareñas ingresa na RAGC
“A ciencia básica é a que adoita xerar resultados cun impacto máis transformador

para as nosas vidas”
A Real Academia Galega de Ciencias cele-
brou no Pazo de San Roque o acto de in-
greso de José Luis Mascareñas Cid (Allariz, 
1961), catedráti co de Química Orgánica 
da Universidade de Santi ago, como aca-
démico numerario da insti tución. O in-
vesti gador pronunciou o seu discurso de 
ingreso, ti tulado “Ciencia, Catálise e Vida”, 
que foi contestado en nome da RAGC polo 
académico Franco Fernández González.
O presidente da RAGC, Juan Lema, abriu o 
acto, ao que asisti ron outros académicos, 
así como a subdirectora xeral de Promo-
ción Cientí fi ca, Mª Jesús Tallón; Iria Carrei-
ra, do Grupo Parlamentario do BNG; o reitor da Uni-
versidade de Santi ago, Antonio López; o vicerreitor 
de Políti ca Cientí fi ca da USC, Vicente Pérez Muñuzu-
ri; o vicerreitor de Políti ca Cientí fi ca, Investi gación e 
Transferencia da UDC, Salvador Naya; o presidente 
da Real Academia de Farmacia de Galicia, Ángel Con-
cheiro; e a alcaldesa do Concello de Allariz, Cristi na 
Cid; xunto a diversos representantes de insti tucións 
políti cas, culturais e académicas galegas.
O presidente deulle a benvida ao novo académico, 
ao que se referiu como “un profesor e investi gador 
brillante”. Del destacou o seu interese pola obten-
ción e caracterización de  compostos bioacti vos, a 
busca de novos coñecementos para aplicalos á re-
solución de problemas reais e unha moi intensa 
relación internacional. “Tralo seu doutoramento 
ampliou o seu perfi l cienti fi co na presti xiosa Uni-
versidade de Stanford e posteriormente no Insti tuto 
Tecnolóxico de Massachusett s, Harvard e Cambrid-
ge, unha declaración de intencións ben signifi cati va 
do seu interese en buscar alianzas do máximo nivel 
internacional” -salientou Juan Lema-. Tamén incidiu 
nas “relevantes técnicas de síntese” desenvoltas 
polo homenaxeado co obxecti vo de obter compos-
tos bioacti vos de uti lidade farmacolóxica. Nesta liña, 
sinalou que Mascareñas é autor de nove patentes, 
“un moi claro sinal da orientación do seu traballo”.
No seu discurso José Luis Mascareñas puxo de re-
levo que “o obxecti vo fundamental da investi gación 
cientí fi ca debe ser a creación de novo coñecemento, 
mesmo por riba das propias aplicacións. 

A investi gación dirixida a resolver problemas socioe-
conómicos urxentes ou circunstanciais é moi impor-
tante e necesaria, pero non pode facerse ao prezo 
de reducir o esforzo en ciencia básica, que é a que, 
a medio prazo, adoita xerar resultados cun impacto 
máis transformador para as nosas vidas”. Nesta liña, 
indicou que o seu campo de traballo, a química, “está 
chea de exemplos que demostran como as investi ga-
cións ligadas á curiosidade e ao simple interese por 
expandir a fronteira do coñecemento teñen unha in-
fl uencia decisiva sobre o noso benestar. É o caso do 
achado da penicilina, que inaugurou a era dos anti -
bióti cos; ou o dos primeiros métodos moleculares de 
fragmentación do ADN descubertos na década dos 
60, que logo permiti rían os avances na secuenciación 
xenéti ca e, á larga, o xurdimento da Medicina perso-
nalizada”.
Tal como subliñou o novo académico, “unha das áreas 
da Química onde se teñen producido máis avances de 
ti po fundamental nas últi mas décadas é no desenvol-
vemento de catalizadores, substancias que, como os 
enzimas, favorecen determinadas transformacións 
químicas, sen esgotarse no proceso. Cómpre lembrar 
que os enzimas son as biomoléculas responsables 
de promover as reaccións químicas que acontecen 
dentro das nosas células. Algúns destes catalizadores 
`non naturais´ teñen ti do unha repercusión moi di-
recta no noso progreso e benestar, posibilitando por 
exemplo a preparación de medicamentos ou ferti li-
zantes agrícolas, ou a creación de novos materiais e 
tecnoloxías, entre outras moitas aplicacións”.
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Un total de quince académicas 
e académicos da Real Academia 
Galega de Ciencias fi guran na lis-
ta do 2% de cientí fi c@s de maior 
impacto mundial, a “lista de Stan-
ford”. Trátase de Alicia Estévez, 
María José Alonso, Ángel Carra-
cedo, Carmen Álvarez Lorenzo, 
Aníbal Ollero, Juan M. Lema, Her-
minia Domínguez, Juan J. Nieto, 
José Rivas, María Loureiro, Pilar 
Bermejo, Arturo López Quintela, 
Xosé R. García Bustelo, Marisol 
Soengas e Luís Liz.
Este ranking, elaborado pola 
Universidade de Stanford, selec-
ciona o grupo do 2% de persoas 
investi gadoras máis citado en 

publicacións cientí fi cas. A lista, 
considerada a máis presti xiosa do 
mundo nesta especialidade, ba-
séase na información recollida na 
base de datos Scopus e formúla-
se aplicando 
disti ntos pa-
rámetros re-
lacionados co 
impacto das 
publicacións 
c i e n t í f i c a s : 
número de 
publicacións, 
veces que 
estas foron 
citadas nos 
traballos pu-

blicados por outros cientí fi cos e 
cientí fi cas, outros indicadores do 
impacto dos seus traballos, así 
como un indicador fi nal que com-
bina todos os anteriores.

Científicos da Academia na “lista de Stanford”

A RAGC apoia o Día do Naturalismo Galego

Martí n Sarmiento foi o primeiro estudoso da natureza 
de Galicia. Por iso, o naturalista Rafael Loureiro iniciou 
unha campaña para declarar que o día do nacemento 
de Sarmiento, o 9 de marzo, sexa o Día do Naturalis-
mo Galego. “É unha vindicación do naturalismo gale-
go, das persoas que levan moitos anos estudando e 
traballando en prol do noso medio, pero tamén para 
dar a coñecer a obra de Martí n Sarmiento”, asegurou 
Loureiro no acto de presentación.
Juan Lema, presidente da Real Academia Galega de 
Ciencias, e mais os representantes de diferentes en-
ti dades de ciencias e humanidades parti ciparon no 
acto de presentación da iniciati va no Consello da Cul-
tura Galega.
“O Padre Sarmiento valoraba a natureza e era cons-
ciente da importancia que posuían os seus coñe-
cementos cientí fi cos para a saúde pública e para o 

comercio. Así nolo deixou testemuñado nos seus es-
critos, moitos aínda inéditos, que desti lan unha eru-
dición infi nita, non exenta dunha enorme capacidade 
de observación, análise e síntese. Ciencia de calidade 
nuns tempos difí ciles”, explicou Rafael Loureiro na 
presentación.
É unha proposta civil que busca que todas as enti da-
des que se sumen ao recoñecemento programen e 
organicen acti vidades. Agárdase así que o 9 de marzo, 
como o Día do Naturalismo Galego, sirva para iniciar 
un proceso de coñecemento do noso medio, que en-
cete novos e máis profundos estudos naturalistas e 
cientí fi cos.
A proposta do natalicio de Martí n Sarmiento como o 
Día do Naturalismo Galego sumou numerosos apoios 
tanto no ámbito das ciencias como das humanidades, 
no que é máis coñecido o labor do erudito. Á presen-
tación asisti ron representantes de Adega, da Socieda-
de Galega de Historia Natural, do Grupo Naturalista 
Hábitat, de Verdegaia e da Federación Ecoloxista Ga-
lega, como mostra do apoio a este recoñecemento. 
Nas súas intervencións destacaron a importancia des-
ta iniciati va conxunta para poñer en valor o natura-
lismo en Galicia a parti r da fi gura de Sarmiento, así 
como a necesidade de concienciar e mellorar a edu-
cación ambiental do país.
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Senén Barro aborda a Intelixencia Artificial 
na apertura do novo curso

O presidente, Juan Lema, pide un “Pacto pola Ciencia” 
para que Galicia non perda posicións no conxunto de España

A Real Academia Galega de Cien-
cias celebrou o acto de apertura 
do seu curso académico 2023 no 
compostelán Pazo de San Roque. 
Ao evento asisti u o presidente 
da insti tución, Juan Lema, e o 
resto do equipo de goberno da 
Academia, outras académicas e 
académicos e diversas autorida-
des como o delegado territorial 
da Xunta de Galicia na Coruña, 
Gonzalo Trenor; o secretario xe-
ral de Universidades, José Alber-
to Díez de Castro; a subdirectora 
xeral de Ordenación, Inclusión e 
Innovación Educati va, Inmacula-
da Fernández; Daniel Castro, do 
Grupo Parlamentario do BNG; o 
reitor da Universidade da Coruña, 
Julio Abalde; o vicerreitor de Polí-
ti ca Cientí fi ca da Universidade de 
Santi ago, Vicente Pérez Muñuzu-
ri; o presidente da Real Academia 
Galega (RAG), Víctor Freixanes; e 
o comandante director da Escola 
Naval Militar de Marín, Pedro Car-
dona; entre outros representan-
tes de insti tucións políti cas, cultu-
rais e académicas.
Juan Lema lembrou que “a vin-
deira semana cumprirase unha 
conmemoración importante. O 
26 de xaneiro de 1973, fai case 
50 anos, seis ilustres 
membros da Real Aca-
demia Galega, os pro-
fesores Vidal Abascal, 
Parga Pondal, Iglesias 
Iglesias, García-Sabe-
ll, Fraguas y Fraguas e 
Torres Enciso acordan 
a creación da Acade-
mia de Ciencias Galega 
e solicitan do Ministe-

rio de Educación e Ciencia a auto-
rización correspondente. Na súa 
visión clarividente conciben unha 
enti dade con `fi ns cientí fi cos e 
sociais en benefi cio da cultura 
galega´, unha visión que segui-
mos comparti ndo os membros da 
RAGC”.
“Con recursos moi limitados pero 
con moita ilusión, o conxunto de 
académicas e académicos temos 
un soño: Promover a ciencia e a 
tecnoloxía e a súa infl uencia na 
sociedade, difundindo a cultu-
ra e valores cientí fi cos, creando 
opinión desde a independencia, 
para contribuír ao desenvolve-
mento social e económico de Ga-
licia” -manifestou o presidente-. 
Nesta liña, indicou que “a través 
de conferencias, ciclos de estudo 
e publicacións, agora tamén dis-
tribuídas na Rede de Bibliotecas 
Públicas de Galicia, tratamos de 
achegar temas do máximo inte-
rese á sociedade. Recentemente 
abordamos as enerxías limpas, 
a loita contra o cancro, as estra-
texias fronte á Covid, o cambio 
climáti co ou avances en sistemas 
produti vos no sector agroforestal; 
acti vidades que contaron cun-
ha asistencia de máis de 10.000 

persoas nos últi mos catro anos. 
Tamén cómpre salientar o noso 
recoñecemento ás traxectorias 
profesionais, a traballos cientí fi -
cos ou a accións de transferencia 
de tecnoloxía coas que pretende-
mos contribuír a esta integración 
ciencia-sociedade”.
O presidente fi xo referencia aos 
datos publicados polo Insti tuto 
Nacional de Estatí sti ca, segundo 
os cales entre 2000 e 2021 Galicia 
experimentou un crecemento en 
PIB per cápita de máis dun 26%, 
o máis elevado de España. Galicia 
é hoxe a sexta comunidade autó-
noma en termos económicos glo-
bais e a décima en PIB per cápita, 
escalando sete posicións e sobre-
pasando a comunidades como Va-
lencia ou Asturias. “Non obstante, 
este crecemento económico non 
se veu refl ecti do na evolución dos 
nosos indicadores cientí fi cos. Así, 
no estudo efectuado pola RACG o 
pasado ano constátase que Galicia 
está a perder posicións relati vas 
con respecto a España, pasando 
da posición novena en produción 
cientí fi ca per cápita en 2010 á dé-
cimo terceira en 2020. É notable 
a mellora da calidade e canti dade 
da nosa produción cientí fi ca, pero 

este incremento non resul-
ta sufi ciente para manter 
o nivel desexado. Por tan-
to, cómpre un esforzo adi-
cional de todos os axentes 
implicados: universidades 
e centros de Investi gación, 
Xunta de Galicia e Depu-
tacións, empresas, sindi-
catos, parti dos políti cos e 
organizacións civís”, dixo.
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A Real Academia Galega de Ciencias (RAGC) e as fa-
cultades de Bioloxía, Ciencias, Física, Matemáti cas 
e Química da Universidade de Santi ago de Compos-
tela (USC) convocaron o IX Concurso “A Ciencia en 
Imaxe”. Neste certame prémianse fotografí as e ví-
deos divulgati vos de calquera conti do relacionado 
coas Ciencias. Diríxese á comunidade universitaria 
da Universidade de Santi ago e, como novidade des-
ta edición, tamén á dos centros de Ensino Medio de 
Galicia nos que se imparte ESO e Bacharelato. Os 
premios desta edición entregáronse na Aula Magna 
da facultade de Física durante o acto de celebración 
da festi vidade de San Alberte Magno, patrón das 
facultades de Ciencias.

Na modalidade de fotografí a, a gañadora do pri-
meiro premio, dotado con 200 euros, foi Pilar Váz-
quez Tato, profesora e investi gadora da facultade 
de Ciencias da Universidade de Santi ago (Campus 
de Lugo). A súa imaxe, ti tulada “Unha pinga de 
Ciencia”, amosa unha pinga de auga esférica que 
refl icte, a xeito de espello, matraces de laboratorio. 
“A refracción da luz fai que as pingas se comporten 
como unha lupa e mirando a través delas vese unha 
imaxe virada. Por iso, e co fi n de ver con máis clari-
dade os matraces recheos con colorantes químicos, 
volteouse a escena”, explicou a profesora e autora 
da instantánea.

A profesora da USC Pilar Vázquez 
gaña “A Ciencia en imaxe”
O segundo premio amosa a beleza da natureza a través dunha mosca morta dentro dunha fl or, 
do estudante da USC Enaitz Busto

Charlas en institutos da RAGC e a Deputación de Pontevedra

A Real Academia Galega de Ciencias (RAGC) e 
a Deputación de Pontevedra celeberaron en 
novembro de 2022 o segundo bloque do III Ciclo 

de Conferencias “Aida Fernández Ríos”, dirixido 
a alumnado de Secundaria e Bacharelato. Estas 
charlas ti ñan como fi nalidade achegar a ciencia e 
fomentar as vocacións cientí fi cas entre a poboación 
máis nova, así como concienciala de que os rapaces 
e as rapazas teñen as mesmas capacidades e poden 
chegar a ser o que se propoñan.
Esta iniciati va está coordinada pola catedráti ca 
de Microbioloxía da Universidade de Santi ago de 
Compostela (USC) e vicepresidenta da RAGC Alicia 
Estévez Toranzo. Celebráronse cinco conferencias 
en insti tutos de Caldas de Reis, Lalín, Baiona, 
Cangas,  e Vigo. Foiron imparti das investi gadores e 
investi gadoras das tres universidades galegas.
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A RAGC entrega os seus premios de investigación
O pazo de San Roque acolleu a cerimonia dos brillantes 
Premios de Investigación Ernesto Viéitez Cortizo

A Real Academia Galega de Ciencias celebrou o acto 
de entrega dos Premios de Investi gación Ernesto 
Viéitez Corti zo 2022, que ti veron lugar no Pazo de 
San Roque, en Santi ago de Compostela.  Estes galar-
dóns, que cumpren a súa 32ª edición, están desti na-
dos a promover e recoñecer a investi gación no eido 
das matemáti cas, fí sica e ciencias da computación; 
química e xeoloxía; bioloxía e ciencias da saúde; 
ciencias técnicas; e ciencias económicas e sociais. 
Presentáronse un total de 66 traballos nas dúas mo-
dalidades establecidas: traballo de investi gación rea-
lizado por investi gadores sénior, dotado con 6.000 
euros, e traballo de investi gación para incenti var a 
promoción de mozos investi gadores menores de 30 
anos, dotado con 2.000 euros.
No evento esti vo o presidente da RAGC, Juan Lema. 
Asisti ron ademais outros académicos da insti tución, 
xunto ao vicerreitor de Transformación Dixital e In-
novación da Universidade de Santi ago, Gumersindo 
Feijoo; a vicerreitora de Estudantes, Parti cipación 
e Emprego da Universidade da Coruña, M.ª José 
Lombardía Corti ña; o xerente da Axencia de Coñe-
cemento en Saúde, Antonio Fernández-Campa; e o 
comandante director da Escola Naval Militar de Ma-
rín, Pedro Cardona; entre outros representantes de 
enti dades políti cas, culturais e académicas galegas.
Juan Lema amosou a súa “sati sfacción polo elevado 
nivel das candidaturas presentadas, nas cinco áreas 
da Academia, que fi xo moi difí cil o labor do xurado. 
Traballos que contemplan tanto investi gación bási-
ca como orientada na procura de solucións reais a 
problemas que se presentan na nosa sociedade”. 
Segundo palabras do presidente, “os catro traba-
llos premiados representan un grande exemplo da 

investi gación de alto nivel que se está a producir en 
Galicia”.
O proxecto premiado na modalidade de investi gado-
res sénior foi para o equipo liderado por Diego Peña, 
do Centro de Investi gación en Química Biolóxica e 
Materiais Moleculares (CiQUS) da Universidade de 
Santi ago, xunto a investi gadores da compañía IBM 
en Zúric e das Universidades de Oxford, King Ab-
dullah de Arabia Saudita e Regensburg (Alemaña).  
Lograron por primeira vez modifi car moléculas indi-
viduais de forma selecti va, rompendo ou formando 
ligazóns entre os seus átomos a vontade. O avance, 
que foi portada da revista Science, supón un control 
sen precedentes a escala molecular. Permiti rá crear 
máquinas moleculares arti fi ciais inimaxinables até 
agora, capaces de realizar tarefas como a distribu-
ción intelixente de fármacos e con múlti ples aplica-
cións na medicina e na industria.
O proxecto premiado na categoría de investi gadores 
mozos foi para un traballo desti nado á detección de 
desinformación relacionada coa saúde nos medios 
online, liderado por Marcos Fernández, do Centro 
Singular de Investi gación en Tecnoloxías Intelixen-
tes (CiTIUS) da Universidade de Santi ago. O equipo 
desenvolveu un sistema de recuperación de infor-
mación capaz de proporcionar resultados correctos 
e cribles, mediante a aplicación de técnicas de In-
telixencia Arti fi cial e de procesamento da linguaxe 
natural. O traballo foi publicado en 2022 na revista 
Engineering Applicati ons of Arti fi cial Intelligence.
A Academia concedeu unha mención honorífi ca 
na modalidade de traballo de investi gación a un 
proxecto centrado na aplicación dos residuos da 
depuración de bivalvos en Galicia para a recupera-
ción dos ecosistemas mariños mediante a creación 
de arrecifes arti fi ciais. É un proxecto multi discipli-
nar coordinado por Luis Carral, da Escola Politécnica 
de Enxeñaría de Ferrol (Universidade da Coruña). A 
RAGC concedeu tamén unha mención honorífi ca na 
modalidade de promoción de mozos investi gadores a 
un traballo que analiza por que a cidadanía se amo-
sa reti cente ao uso de auga reciclada (auga residual 
tratada) como solución á escaseza deste recurso, a 
pesar de que se trata dunha tecnoloxía sosti ble, nun 
traballo dirixido por Sergio Vila.
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Medallas de Investigación 2022 
para cinco científicas e científicos galegos 
Jesús López Romalde, Ramón Máiz, Mª Ángeles Sanromán, Jorge Mira e Isabel Pastoriza 
recibiron a súa distinción no Día da Ciencia en Galicia

Jesús López Romalde (Ferrol, 1964) recibiu a medalla 
Ánxeles Alvariño González, da sección de Bioloxía 
e Ciencias da Saúde da RAGC, “pola súa traxectoria 
cientí fi ca e os logros obti dos en investi gación e 
transferencia á sociedade neste eido”. É catedráti co 
de  Microbioloxía e decano da facultade de Bioloxía 
da USC. Logrou cinco patentes de vacinas, destacando 
a súa contribución a salvar a conti nuidade da industria 
do rodaballo en Galicia, ao deseñar unha vacina que 
conseguiu erradicar a estreptococose nesta especie. 
A medalla Domingo García-Sabell Rivas, da sección de 
Ciencias Económicas e Sociais, salientou a traxectoria 
de Ramón Máiz Suárez (Tenerife, 1953), catedráti co de 
Ciencia Políti ca e da Administración da USC, “un dos 
politólogos máis importantes do noso tempo”. Entre as 
súas publicacións inclúense traballos senlleiros sobre 
temas como o nacionalismo e as insti tucións políti cas 
en Galicia, a orixe do Estado moderno, o federalismo 
e a arti culación territorial do poder. Dirixiu máis de 
trinta teses de doutoramento na súa carreira.
A catedráti ca de Enxeñaría Química da UVigo Mª 
Ángeles Sanromán Braga (Cádiz, 1964) foi a elixida pola 
sección de Ciencias Técnicas para recibir a medalla 
Isidro Parga Pondal “polos seus extraordinarios 
méritos como investi gadora no campo da Enxeñaría 
Química, a súa capacidade de formación de mozos 

investi gadores e polo impacto na 
contorna económico-social da 
transferencia dos seus resultados 
de investi gación”. Formada en 
Santi ago, Birmingham e Berlín, 
forma parte do reducido grupo 
de investi gadores incluídos na 
clasifi cación dos máis citados 
da presti xiosa Universidade de 
Stanford.
A medalla Enrique Vidal Abascal, 
da sección de Matemáti cas, Física 

e Ciencias da Computación, foi para o catedráti co 
de Electromagnesti smo na USC Jorge Mira Pérez 
(Baio, 1968), “pola orixinalidade e calidade da súa 
traxectoria cientí fi ca, con notables contribucións 
a un grande abano de disciplinas”. Autor duns 
140 arti gos en revistas de impacto internacional 
e 9 patentes e creacións rexistradas. Coautor de 
traballos con cientí fi cos do talle do Premio Nobel John 
Goodenough. É académico correspondente da Real 
Academia Galega, membro do Consello da Cultura 
Galega e presidente da Comisión Deontolóxica do 
Colexio Ofi cial de Físicos de España.
Isabel Pastoriza Santos (Bueu, 1974) recibiu pola 
súa banda a medalla Antonio Casares Rodríguez, 
da sección de Química e Xeoloxía. É profesora 
ti tular no Departamento de Química Física da 
Universidade de Vigo, “destacando a súa capacidade 
para deseñar e desenvolver importantes proxectos 
cientí fi cos, así como dirixir a mozos investi gadores 
e parti cipar acti vamente na xesti ón da Química 
en España”. Desde a Academia remárcase o seu 
traballo no campo do deseño das nanopartí culas 
con acti vidade electrocatalíti ca durante máis de 20 
anos. Ten conseguido nanopartí culas con respostas 
ópti cas sobresaíntes e tamén importantes logros no 
diagnósti co da COVID-19.

A Real Academia Galega de Ciencias recoñece coas “Medallas de Investi gación” a cinco cientí fi cas e cientí fi -
cos galegos en acti vo da Universidade de Santi ago de Compostela (USC) e da Universidade de Vigo (UVigo). 
Esta disti nción, que cumpre a súa cuarta edición, valora as traxectorias senlleiras e consolidades en inves-
ti gación, desenvoltas en Galicia, ademais de fomentar a promoción da ciencia e a tecnoloxía galegas para 
tratar de difundir á sociedade o aprecio polos valores cientí fi cos.
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Premio de Transferencia para un fármaco 
innovador contra o cancro
O galardón recoñece ao Instituto de Investigación Biomédica da Coruña (INIBIC), 
liderado por Angélica Figueroa.

A Real Academia Galega de Ciencias (RAGC), coa co-
laboración da Axencia Galega de Innovación (Gain), 
fallou os Premios á Transferencia de Tecnoloxía en 
Galicia 2023, desti nados a recoñecer traballos de 
investi gación aplicada, casos de éxito en transferen-
cia de coñecemento e casos de éxito empresarial de 
implantación de tecnoloxía. Nesta novena edición 
recibíronse un total de 31 propostas para as tres ca-
tegorías do certame.
O xurado esti vo composto pola secretaria da RAGC, 
Pilar Bermejo, que actuou como presidenta do xu-
rado; e, como  vogais, Alicia Estévez, vicepresidenta 
da RAGC; Fernando Pérez, responsable de publica-
cións e relacións sociais da RAGC, que tamén exer-
ceu como secretario do xurado; María José Mariño 
e Elena Polo, de Gain; Judit Nogueiras do Igape; e 
Alfredo Ramos da Confederación de Empresarios de 
Galicia (CEG). 

O premio “Francisco Guiti án Ojea” a un traballo 
de investi gación aplicada recoñece a creación, por 
parte dun grupo de investi gación, dunha tecnoloxía 
aínda non transferida e da que se deriven claras apli-
cacións para o desenvolvemento socioeconómico 
de Galicia. Recaeu no proxecto de desenvolvemen-
to dun fármaco innovador contra o cancro de colon 

metastáti co, de cientí fi cos do Insti tuto de Investi ga-
ción Biomédica da Coruña (INIBIC), liderado por An-
gélica Figueroa.
Tal como destaca o equipo premiado, “a metástase 
do cancro é a principal causa de mortalidade por 
cancro e representa ao redor do 90% das mortes por 

cancro. Por tanto, a identi fi cación de novos fármacos 
contra a metástase contribúe a reducir a mortalida-
de e a mellorar a saúde dos pacientes oncolóxicos, 
incidindo ademais na sustentabilidade dos sistemas 
de saúde”. Segundo os datos achegados polas in-
vesti gadoras, o 25% dos cancros de colon son me-
tastásicos e os estudos epidemiolóxicos prevén un 
aumento da incidencia para 2030.
“A maioría dos tumores malignos humanos son car-
cinomas, que xorden de transformacións de células 
epiteliais, que preparan ás células para migrar desde 
o tumor primario e iniciar e diseminar a metástase” 
-explican-. Nesta liña, traballan nunha diana tera-
péuti ca, denominada Hakai, unha proteína contra a 
que pretenden loitar baseándose na degradación de 
proteínas dirixida como unha das estratexias tera-
péuti cas máis prometedoras para o descubrimento 
e desenvolvemento de fármacos en cancro.
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Premio de Divulgación para o IES Rosalía

Medalla da Arquitectura para César Portela
O arquitecto César Portela (Pontevedra, 1937), aca-
démico da RAGC, recibiu a Medalla de Oro de la Ar-
quitectura, a disti nción máis importante que concede 
a profesión, insti tuída polo Consejo Superior de los 
Colegios de Arquitectos de España (CSCAE) en 1981. 
No seu ditame, o xurado valorou a “solidez” da traxec-
toria profesional de César Portela “como referente ga-
lego para novas xeracións de arquitectos/as tanto na 
Arquitectura como no Urbanismo”. Así mesmo, des-
taca o labor do “arquitecto localista que supera o seu 
ámbito natal para proxectarse internacionalmente”.
É un gran recoñecemento para un arquitecto referen-
te en Galicia que dedicou a súa vida á arquitectura e á 
profesión. Conseguiu ser un referente na arquitectura 
internacional, con obra presente en Andalucía, Cata-
luña, País Vasco, Valencia e en países como Xapón, 
Venezuela, Cuba, Alxeria e Exipto. A súa obra abran-
gue diferentes escalas, desde pequenas intervencións 
realizadas con gran coidado e respecto ao patrimonio 
construído e á contorna natural, até os grandes edi-
fi cios dotacionais nos que se combina arquitectura, 
construción e o emprego de novas tecnoloxías.

Na súa dilatada traxectoria destacan obras de edifi ca-
ción como a Estación de Autobuses de Córdoba, que 
lle valeu, en 1999, o Premio Nacional de Arquitectura; 
a Estación Central de Valencia, o Museo de Historia 
Natural de Galicia, o Palacio de Congresos e o Edifi cio 
Domus, na Coruña; o Cemiterio Municipal de Fisterra, 
a Estación de Ferrocarril de Cádiz; o Auditorio Mar de 
Vigo e a Terminal do Aeroporto da devandita cidade; 
o Museo Etnográfi co de Togamura, en Xapón, e a To-
rre de Control Sharm El-Sheik, en Exipto, entre outros 
traballos. 

A Real Academia Galega de Cien-
cias concedeu “por unanimidade” 
o Premio RAGC de Divulgación 
Cientí fi ca 2023 ao centro de ensi-
no público IES Plurilingüe Rosalía 
de Castro de Santi ago de Compos-
tela. A Academia recoñece así “o 
proxecto educati vo do insti tuto 
no fomento da cultura cientí fi ca e 
tecnolóxica”.
“O Insti tuto Rosalía de Castro ten 
como obxecti vo que o seu alum-
nado culti ve a curiosida-
de e desenvolva habilida-
des para a indagación e a 
investi gación. Deste xei-
to, senta as bases dunha 
cultura cientí fi ca entre o 
estudantado da ESO, Ba-
charelato, STEAMbach, 
ciclos de FP e ESA, que 
lles permite acceder de 

xeito máis doado á investi gación 
na universidade. Este ideal faise 
explícito nun programa cientí fi co 
notable con moitas acti vidades 
como o `Premio Stephen Haw-
king´, para alumnado de Bacha-
relato de centros galegos; o `Pre-
mio IN: innovación, investi gación 
e invención´, para estudantes da 
ESO; e a parti cipación relevante 
na Semana da Ciencia ou no Rally 
Matemáti co sen Fronteiras. De-

bemos destacar que no ano 2009 
celebrouse no insti tuto o certame 
internacional `Ciencia en Acción´ 
e que o alumnado do centro par-
ti cipa frecuentemente nas Olim-
piadas Cientí fi cas, no Certamen 
de Jóvenes Investi gadores ou no 
Día da nena e a muller na ciencia” 
-salientan os membros do xurado 
da RAGC-.
Unha premisa do centro é que a 
ciencia e a tecnoloxía son piares 

fundamentais do desen-
volvemento da sociedade 
actual; ciencia e tecnoloxía 
son unha parte máis dun-
ha formación que inclúe 
competencias lingüísti cas, 
humanísti cas, artí sti cas e 
solidarias. Así se recolle nos 
diferentes proxectos que se 
lles ofrece ao alumnado.
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A Real Academia Galega de Ciencias (RAGC) celebrou 
o acto de ingreso de tres novos académicos corres-
pondentes: o matemáti co Francisco Marcellán, que  
entra na Sección de Matemáti cas, Física e Ciencias 
da Computación da insti tución; o economista Jorge 
Martí nez, na Sección de Ciencias Económicas e So-
ciais;e o fí sico Juan Ramón Sanmartí n, na Sección de 
Ciencias Técnicas. 
O presidente da RAGC, Juan Lema, abriu o acto e  
manifestou a súa “sati sfacción” polo ingreso destes 
“tres cientí fi cos comprometi dos coa ciencia e a so-
ciedade e cunha magnífi ca proxección internacional 
nos seus correspondentes campos”. De Jorge Mar-
tí nez-Vázquez puxo de relevo “o seu inxente labor 
no desenvolvemento de políti cas fi scais en máis de 
80 países e a súa enorme dedicación á formación, 
con máis de cen doutorandos”. No caso de Francis-

co Marcellán, resaltou “a súa solidez cientí fi ca no 
desenvolvemento e implementación do sistema de 
ciencia e tecnoloxía en España”. E con respecto a 
Juan Ramón Sanmartí n, destacou “a súa gran traxec-
toria internacional, con descubrimentos transcen-
dentais nun campo que non ti ña tradición no noso 
país como é o aeroespacial”.
No seu discurso, o economista Jorge Martí nez-Váz-
quez (Vilagarcía de Arousa, 1948) sinalou que “el sis-
tema tributario conti núa siendo el eslabón más débil 
para el desarrollo económico y el bienestar social de 
los países”. O fí sico Juan Ramón Sanmartí n Losada 
(A Estrada, 1941) amosou a súa “enorme sati sfac-
ción” por entrar a formar parte da Real Academia 
Galega de Ciencias. Na súa intervención fi xo un 
repaso pola súa traxectoria profesional, poñendo 
o foco no feito de que no ano 1991 introduciu o 
concepto bare tether -amarra espacial espida- na 
tecnoloxía emerxente de amarras espaciais, uns 
mecanismos que poderían contribuír no futuro 
á eliminación do lixo espacial e á exploración dos 
grandes planetas do Sistema Solar. 
Pola súa parte, o matemáti co Francisco Marcellán 
Español (Zaragoza, 1951) fi xo referencia á súa “vin-
culación con la ciencia gallega”. Así, o novo aca-
démico correspondente lembrou os anos nos que 
esti vo vencellado como profesor á Universidade de 
Santi ago de Compostela.

Tres novos académicos correspondentes
A RAGC recibe ao matemático Francisco Marcellán, o economista Jorge Martínez 
e o físico Juan Ramón Sanmartín

A xornalista foi recoñecida pola reportaxe “La revolución silenciosa de los informáticos”.
O accésit do certame, convocado pola Real Academia Galega de Ciencias e a Xunta, foi para un 
traballo sobre o poder curativo da música do xornalista José Luís Jiménez, publicado en ABC

Mila Méndez, de La Voz, gaña o Premio Celia Brañas

A Real Academia Galega de Ciencias 
(RAGC), en colaboración da Xunta 
de Galicia a través da Axencia Gale-
ga de Innovación (Gain), fallou a oi-
tava edición do Premio de Xornalis-
mo Cientí fi co Celia Brañas 2023. O 
xurado acordou conceder o premio 
á reportaxe “La revolución silencio-
sa de los informáti cos” da xornalista 
Mila Méndez Otero, publicada o 23 
de outubro de 2022 no diario La Voz 
de Galicia. O xurado destacou que 

“aborda en profundidade e dun xei-
to obxecti vo a concentración de em-
presas do sector TIC na Coruña e a 
súa área de infl uencia, empregando 
unha linguaxe clara e directa, que 
atrapa o interese do lector”. Desde 
a Academia remarcan que con esta 
reportaxe a xornalista “contribúe a 
divulgar un aspecto pouco coñecido 
da ciencia desenvolta nos centros 
de investi gación e nas universida-
des galegas”.
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A Real Academia Galega de Ciencias e a Deputación 
de Lugo, coa colaboración do Campus Terra da Uni-
versidade de Santi ago (USC), celebraron as “XXXIII 
Xornadas Luis Asorey”, centradas na edición do 2022 
en “O capital natural e os servizos ecosistémicos. A 
nova base da economía”. Desenvolvéronse do 14 ao 
23 de novembro no salón de actos da Deputación de 
Lugo. As xornadas estaban recoñecidas pola Conse-

llería de Cultura, Educación, Formación Profesional 
e Universidades como acti vidade de formación do 
profesorado non universitario.
O coordinador desta iniciati va é Antonio Rigueiro, 
catedráti co emérito da Escola Politécnica Superior 
de Enxeñaría da USC, presidente da Asociación Fo-
restal de Galicia (AFG) e membro numerario da 
RAGC. Explica que “o capital natural é o conxunto 
dos recursos naturais, tanto renovables como non 
renovables, que ofrecen benefi cios á sociedade. O 
aproveitamento do capital natural ofrece uns bens 
que posibilitan o progreso económico e social, pero 
ese capital tamén nos proporciona unhas externali-
dades ou servizos ecosistémicos que son moi impor-
tantes, como a polinización, a miti gación do cambio 
climáti co a través do secuestro de carbono, a produ-
ción de osíxeno, a fi ltración da auga e do aire mello-
rando a súa calidade, o control da erosión, a paisaxe, 
a conservación da biodiversidade…”.
O catedráti co sinala que “podemos diferenciar catro 
ti pos de capital natural: renovable, como os ecosis-
temas e os seus compoñentes vivos, non renovable, 
como os minerais e os combusti bles fósiles, recupe-
rable, como os acuíferos ou os solos férti les, e culti -
vado, como os sistemas agropecuarios e silvícolas”. 
Así, estas xornadas centráronse na análise dalgúns 
aspectos do capital natural, dando importancia aos 
servizos máis importantes, como son a paisaxe, o su-
midoiro de carbono, a conservación de chans, a cali-
dade das augas ou a conservación da biodiversidade, 
entre otros.

Xornadas Luis Asorey na Deputación de Lugo
O ciclo salientou a importancia do capital natural como nova base da economía

Entrevista do presidente da RAGC co presidente da RAG
O presidente da Real Academia Galega de Ciencias, 
Juan Lema, e o presidente da Real Academia Gale-
ga, Víctor F. Freixanes, manti veron unha xuntanza na 
que conversaron sobre os proxectos nos que están a 
traballar ambas as insti tucións, ao tempo que abri-
ron as portas a vindeiras colaboracións.
Víctor F. Freixanes recibiu a Juan Lema na sede provi-
sional da RAG durante os traballos relacionados coa 
rehabilitación do edifi cio da rúa Tabernas da Coru-
ña, situada no polígono de Pocomaco, e interesouse 
polas iniciati vas que ten previsto desenvolver a Real 
Academia Galega de Ciencias no segundo mandato 
que Juan Lema comezou á fronte da insti tución.
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O académico da RAGC Ángel Ca-
rracedo recibiu o premio Otero 
Pedrayo 2022, promovido pola 
Xunta de Galicia e as catro Depu-
tacións provinciais. É a primeira 

vez que este galardón recoñece 
unha carreira centrada na investi -
gación médica e cientí fi ca.
No transcurso do acto, Carracedo 
fi xo referencia ao papel da ciencia 
e á importancia de achegala ao 
conxunto da sociedade. O xurado 
destacou o seu currículo cientí fi -
co e a súa excelente traxectoria 
profesional, así como a súa de-
fensa do galego como lingua de 
divulgación cientí fi ca.
Ademais, Carracedo ingresou este 
ano na Real Academia de Medici-
na de Galicia. Artí fi ce da Funda-
ción Pública de Medicina Xenómi-
ca, o xeneti sta pronunciou o seu 
discurso de ingreso baixo o tí tulo 
«Desde a bioloxía forense ás cien-
cias ómicas forenses: Historia da 
evolución da xenéti ca forense».
No seu discurso Carracedo sa-
lientou que «devolver restos non 
identi fi cados a familiares, xen-
te que foi falsamente acusada e 
que quedou en liberdade grazas 
ao que fi xemos, ou agora, a par-
ti r dos xenes que descubrimos, 
poder dar diagnósti cos. A xente 
á que podemos axudar compensa 

unha vida de esforzo e traballo, 
moito máis ca ningún avance nin 
contribución á ciencia». Sinalou 
que queda por diante «atopar a 
causa de moitas enfermidades 
que non se coñecen ben, trata-
mentos para a xente que sufre, e 
encantaríame entender os tras-
tornos psiquiátricos, que son os 
grandes esquecidos e hai moi-
tí simo que facer en todos os as-
pectos, empezando por evitar o 
esti gma, por integralos e buscar 
tratamentos axeitados».
Asemade, o académico ingresou 
este curso no claustro de douto-
res honoris causa da Universida-
de de Cantabria (UC).
No seu discurso de aceptación, o 
profesor Carracedo referiuse ao 
seu campo de acti vidade, a in-
vesti gación xenómica, que “está 
a permiti r a identi fi cación de no-
vas dianas terapéuti cas, a estra-
ti fi cación dos pacientes para que 
os medicamentos sexan máis efi -
caces a través de terapias perso-
nalizadas e a aceleración do pro-
ceso de investi gación preclínica”, 
manifestou.

Ángel Carracedo recibe o Premio Otero Pedrayo

Loureiro e Barro, no Instituto Elcano

Tamén recibiu o premio Zendal, o da FEDER e foi nomeado doutor ‘honoris causa’ 
pola Universidade de Cantabria

Os académicos da RAGC 
María Loureiro, catedráti -
ca de Economía, e Senén 
Barro, catedráti co de Cien-
cias da Computación e Inte-
lixencia Arti fi cial e director 
cientí fi co do CiTIUS (Centro 
Singular de Investi gación 
en Tecnoloxías Intelixentes) 
da Universidade de Santi a-
go, ingresaron no Consello 
Cientí fi co do Real Insti tuto Elcano. O obxecti vo deste 
Consello é “fortalecer e multi plicar a capacidade de 

análise e o impacto” do 
Insti tuto Elcano sobre a 
comunidade académica, as 
redes de think tanks e a so-
ciedade no seu conxunto.
O Real Insti tuto Elcano é a 
principal insti tución dedi-
cada á refl exión e o pen-
samento de diferentes dis-
ciplinas en España e unha 
das máis relevantes de 

Europa. O seu Consello Cientí fi co coordina as disti ntas 
áreas para producir información úti l.
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A académica da RAG María José Alonso, catedráti ca 
de Farmacia e Tecnoloxía Farmacéuti ca da Univer-
sidade de Santi ago de Compostela e investi gadora 
principal do grupo Nanomedicine and Drug Deli-
very do CiMUS, foi galardoada nos Premios ASEICA 
2022, que outorga a Asociación Española de Investi -
gación sobre o Cancro (ASEICA), na súa categoría de 
“Muller e Ciencia”. O Premio ASEICA-Mujer recoñe-
ce a profesionais que se destacan como referentes 
na visualización, promoción e impulso de mulleres 
cientí fi cas no campo da oncoloxía.
“María José Alonso é un referente do perfi l de in-
vesti gadoras forxadas a si mesmas, que chegaron 
ás cotas máis altas de recoñecemento internacional 
impulsando no seu camiño ao talento novo, parti -
cularmente a mulleres cientí fi cas”, sinalou a tamén 
académica Marisol Soengas, vicepresidenta da aso-
ciación e responsable de ASEICA-Mujer.
Asemade, a X edición dos premios á innovación do 
Foro de Empresas Innovadoras (FEI), na categoría 

ao recoñecemento innovador individual, destacou 
o traballo de Alonso. O xurado puxo de relevo “o 
seu brillante labor na transferencia e divulgación 
da ciencia á sociedade, compaxinando a súa acti -
vidade investi gadora coa colaboración na industria 
farmacéuti ca en disti ntos proxectos de fármacos 
e vacinas”. Salientou ademais “os proxectos froito 
da colaboración co profesor Langer” e que os seus 
traballos e logros difundíronse en gran número de 
publicacións nacionais e internacionais de grande 
impacto.
Este curso, María José Alonso foi recoñecida tamén, 
no Paraninfo da Universidade de Alcalá, nos Premios 
de Investi gación e Transferencia 2022, promovidos 
pola UAH. A cerimonia esti vo presidida polo reitor, 
José Vicente Saz. Durante o evento entregáronse os 
novos Premios Doutora de Alcalá á Excelencia Inves-
ti gadora 2022. Estes galardóns premian o traballo de 
mozas e veteranas investi gadoras.

María José Alonso, premio ASEICA

Bustelo, presidente da Federación de Sociedades de Oncoloxía

A investigadora recibiu tamén o premio Doutora de Alcalá e o do Foro de Empresas Innovadoras

A Federación de Sociedades Españo-
las de Oncoloxía (FESEO) elixiu como 
presidente ao Dr. Xosé R. Bustelo, 
posto que exercerá durante o bienio 
2023-2024. O Dr. Bustelo é actual-
mente Profesor de Investi gación do 
Consello Superior de Investi gacións 
Cientí fi cas (CSIC), coordinador do Programa Cientí fi co 
de Mecanismos do Cancro do Centro de Investi gación 
Biomédica en Rede de Cancro (CIBERONC) e vicedi-
rector do Centro de Investi gación do Cancro (CIC) de 
Salamanca. A súa formación previa inclúe o doutora-
mento pola Universidade de Santi ago de Compostela 

(1990) e un período postdoutoral no 
Bristol-Myers Squibb Pharmaceuti -
cal Research Insti tute (EUA) durante 
o período 1990-1996. Tras iso ocu-
pou xa como investi gador principal 
os postos de Profesor Asistente no 
Departamento de Patoloxía da  State 

University of New York at Stony Brook (1996-2000) e 
de Cientí fi co Titular (1999-2004) e Investi gador Cien-
tí fi co (2004-2005) do CSIC no CIC de Salamanca.
O seu acreditado traballo de investi gación foi 
galardoado en varios premios cientí fi cos nacionais e 
internacionais.
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Marisol Soengas, nova presidenta da 
Asociación Española 
de Investigación sobre el Cáncer

Liz Marzán, 
“honoris causa” 

por Amberes
A académica recibiu este ano o Premio Ramiro Carregal e foi 
elixida Bióloga do Ano

A académica da RAGC 
Marisol Soengas é a nova 
presidenta da Asociación 
Española de Investi gación 
sobre el Cáncer (Aseica), 
organismo que dirixirá 
durante os vindeiros dous 
anos.
“A I+D+i en oncoloxía é de-
fi citaria, o desenvolvemen-
to profesional dos investi -
gadores e investi gadoras 
en cancro segue a ser unha 
carreira de obstáculos, par-
ti cularmente para os mo-
zos. As mulleres séguense 
enfrontando a múlti ples 
barreiras que limitan o seu 
liderado, e a integración 
da ciencia básica e clínica 
en moitos centros hospi-
talarios é altamente com-
plicada”, sinala Soengas. 
“O obxecti vo da Aseica é 

contribuír de forma proacti va a superar todas estas defi ciencias. Os 
grupos de traballo Aseica-Joven, Aseica-Mujer, Aseica-Med e Asei-
ca-Aprende son referentes en accións reivindicati vas, de visibiliza-
ción e formación, e o compromiso da nova xunta directi va é poten-
ciar o seu impacto a nivel nacional e internacional”, engade.
Ademais, este curso a académica Marisol Soengas, unha das investi -
gadoras máis presti xiosas do mundo na loita contra o melanoma, o 
cancro de pel máis común e letal, é a galardoada este ano co Premio 
Internacional de Investi gación Oncolóxica Cientí fi ca e Técnica Rami-
ro Carregal. O galardón leva once anos ofrecendo apoio á investi ga-
ción oncolóxica. Ramiro Carregal refí rese a Marisol Soengas como 
“un exemplo de traballo, dedicación e resultado dunha investi gado-
ra galega que é recoñecida en todo o mundo”. Pola súa parte, a pre-
miada asegurou ao coñecer o fallo do xurado que “como cientí fi ca e 
como galega, este premio é todo un orgullo, tamén polo que supón 
de visibilización do talento feminino en investi gación na oncoloxía 
básica e clínica”.

Luis M. Liz Marzán é académico 
correspondente da Real Academia 
Galega de Ciencias, na Sección de 
Química e Xeoloxía. Como recoñe-
cemento á súa magnífi ca carreira, 
acaba de ser investi do Doutor Ho-
noris Causa pola Universidade de 
Amberes. Outórgaselle esta disti n-
ción “pola súa experiencia no eido 
da síntese, caracterización e apli-
cación de nanopartí culas metálicas 
plasmónicas”. No acto de investi -
dura, o homenaxeado pronunciou 
unha conferencia maxistral baixo o 
tí tulo “Das nanopartí culas aos tu-
mores arti fi ciais: unha viaxe cientí -
fi ca pola vida”.
Marzán doutorouse en Química pola 
Universidade de Santi ago de Com-
postela en 1992. Tras dous anos na 
Universidade de Utrecht, incorpo-
rouse á Universidade de Vigo, onde 
alcanzou o posto de catedráti co de 
Química Física. Desde 2012 é Profe-
sor Ikerbasque no Centro de Investi -
gación Cooperati va en Biomateriais 
-CIC biomaGUNE- en San Sebasti án, 
do que foi director cientí fi co de 2012 
a 2021. É considerado un dos pionei-
ros no campo da nanoplasmónica e 
as súas aplicacións en biomedicina. 
Coautor de máis de 500 publicacións 
e 9 patentes, dirixiu máis de 30 te-
ses de doutoramento e máis de 60 
investi gadores posdoutorais, e foi 
profesor convidado en insti tucións 
en todo o mundo.
Recibiu numerosos premios, entre 
os que destacan a Medalla da Real 
Sociedad Española de Química, o 
Premio Rey Jaime I de Investi gación 
Básica e o Premio Nacional de Inves-
ti gación en Ciencia y Tecnología.
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Tito Antonio Varela,
catedrático de Antropoloxía Biolóxica

O Dr. Tito Antonio Varela López naceu en Es-
cairón (Lugo) e morreu en abril de 2023 aos 
oitenta anos en Santiago de Compostela, 
onde tiña a súa residencia familiar. Unha ida-
de na que aínda se poden prever, con pers-
pectiva temporal, anos de vida. Para os que 
lle coñecemos moi de preto tanto desde un 
punto de vista persoal como profesional, un 
trazo destacado da personalidade de Tito Va-
rela foi ter un innato entusiasmo por todo, 
calidade que se viu demostrada no tempo 
pola súa apaixonada vocación antropolóxica 
como profesor e investigador no marco da 
Universidade. Isto permítenos imaxinar que, 
desde o seu pensamento máis remoto, foille 
imposible axexar a inmediatez dese desen-
lace. A inesperada noticia causou un fondo 
e doloroso impacto para os moitos amigos e 
compañeiros que tiña nas tres Universidades 
españolas onde desempeñou as súas respon-
sabilidades docentes e de investigación no 
campo da Antropoloxía Física ou Biolóxica. 
Primeiro, foi na Universidade Complutense de 
Madrid (UCM); despois, na Universidade de 
Barcelona (UB) para, finalmente, asentarse 
na Universidade de Santiago de Compostela 
(USC) onde desenvolveu, con toda plenitude, 
a súa actividade académica-científica ata a 
súa xubilación (2013). Os seus coñecementos 
como Biólogo e experto no proceso da evo-
lución humana, da súa diversidade biolóxica 
(xenética) actual e das causas desa variabi-
lidade, foron especialmente recoñecidos na 
Real Academia Galega de Ciencias (https://
www.ragc.gal), onde ingresou como Membro 
Numerario dentro do campo da “Bioloxía e 
Ciencias dá Saúde” en 1982, e desempeñou, 
ademais, diferentes cargos de xestión.

Tito Varela, cursou os seus estudos universi-
tarios en Ciencias Biolóxicas na Compluten-
se de Madrid. Inmediatamente despois de 
alcanzar a súa Licenciatura (1969), incorpo-
rouse ao Departamento de Antropoloxía di-
rixido polo Catedrático Josep Pons Rosell na 
Facultade de Ciencias (Sección Biolóxicas). O 
Dr. Pons, trasladouse o ano anterior (1968) 
á UCM desde a Universidade de Oviedo. A 
recoñecida traxectoria investigadora do Dr. 
Pons en antropoloxía prehistórica e históri-
ca non-moderna, entre outras parcelas do 
coñecemento antropobiolóxico, propiciou a 
dirección da Tese Doutoral a Tito Varela, a cal 
versou sobre un “Estudo antropolóxico dos 
restos óseos procedentes de necrópoles visi-
godas na Península Ibérica”. O obxectivo cen-
tral desta pioneira investigación foi coñecer 
o impacto das invasións europeas en Iberia 
despois da caída do Imperio Romano, con-
centrando a súa atención nos Visigodos. Para 
iso analizou un número importante de en-
terramentos dispersos pola España Central 
e a submeseta Norte, dos cales se dispoñía 
dunha importante información arqueolóxica. 
A defensa da súa Tese Doutoral tivo lugar en 
xuño de 1973. 

Os anos de doutorando de Tito Varela dentro 
da UCM, coincidiron coa aparición da “Nova 
Antropoloxía Física” o que significou prestar 
especial atención á transformación que se 
estaba a producir en Europa e América na in-
vestigación antropobiolóxica. É dicir, do reco-
ñecemento da influencia dominante dunhas 
áreas de estudo sobre outras, da fortaleza do 
poder analítico na interpretación dos datos e 
do impacto social de moitos dos resultados.
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En 1973 o Dr. Pons trasládase á Universida-
de de Barcelona (Facultade de Bioloxía) e o 
Dr. Varela, adoptou esa mesma iniciativa nos 
comezos de 1974, un movemento que foi de-
cisivo para o seu futuro profesional.

O seu claro obxectivo foi o de dar continui-
dade ás súas investigacións e publicacións á 
beira do que foi o seu mestre na UCM e con-
solidar unha traxectoria científica e docente 
no campo da Antropoloxía Biolóxica. A súa 
condición de Profesor contratado e, despois, 
de Profesor Agregado Numerario da área na 
UB transcorreu desde o 1974 a setembro de 
1977. En outubro do curso académico 1977-
78, trasládase á Universidade de Santiago de 
Compostela (Facultade de Bioloxía) logrando 
o acceso á Cátedra da especialidade en 1979. 
O seu traslado a Galicia foi unha das súas 
máximas aspiracións profesionais e familia-
res. Era a súa terra natal, onde se atoparía 
de novo cos seus vínculos familiares. En San-
tiago, seguiu desenvolvendo a súa formación 
científica inicial en antropoloxía esquelética, 
pero incorporando novas metodoloxías apli-
cadas ao rexistro óseo. Esa liña de investiga-
ción foi paulatinamente deixando un espazo 
cada vez máis amplo a outros enfoques como 
os referidos á diversidade xenética humana 
contemporánea e á biodemografía, prestan-
do especial atención á análise do fenómeno 
da consanguinidade en Galicia. O tratamento 
retrospectivo e prospectivo sobre a estrutura 
marital consanguínea na poboación galega, 
das súas variacións temporais, da influencia 
da xeografía, do poblamiento disperso, da 
endogamia e das características socio-cultu-
rais da poboación autóctona, constituíron un 
mosaico de variables sabiamente combina-
das que permitiron explicar cun alto grao de 
refinamento, o comportamento consanguí-
neo, a súa estrutura e as súas consecuencias 
no extremo noroccidental de España durante 
o século XX. Esas investigacións foron condu-

cidas polo Dr. Varela coas boas achegas do 
seu grupo de investigación, e os seus resul-
tados foron publicados en revistas científicas 
internacionais. Tal escenario foise trasladan-
do paulatinamente cara aos estudos sobre 
diversidade xenética da poboación galega, 
baseada en diferentes marcadores xenéti-
cos-moleculares tanto do xenoma nuclear 
como do mitocondrial. O desenvolvemento 
dese abano de orientacións na investigación 
antropolóxica cristalizouse na dirección de 
Teses Doutorais e, por tanto, na formación 
de mozos investigadores nos campos da An-
tropoloxía Esquelética, da Antropoloxía Mo-
lecular e da Dinámica da Poboación.

Durante a súa prolongada vida como profe-
sor universitario, o Dr. Varela estivo sempre 
moi implicado en todo o relacionado coa 
Antropoloxía Física ou Biolóxica en España. 
Unha proba diso foi a súa case omnipresen-
cia nas Comisións constituídas para a selec-
ción de profesorado da especialidade ou nos 
Tribunais de Teses Doutorais. Isto fíxolle via-
xar de xeito recorrente por toda a xeográfica 
nacional o que lle permitiu ser unha persoa 
moi coñecida dentro do mundo antropobio-
lóxico, en particular, e do biolóxico, en xeral. 
A autoridade académica e científica do Dr. 
Varela, viuse tamén claramente reflectida na 
súa elección como presidente da Sociedade 
Española de Antropoloxía Física (SEAF) no 
período 1984-1987 (https://www.seaf.es/).

Para finalizar, é máis que xustificado e opor-
tuno dedicar unhas palabras a Tito, tal e 
como se lle coñecía entre os amigos, debi-
do ás súas innegables calidades humanas. 
Tito foi sempre unha persoa especialmente 
próxima e querida entre os membros que 
compoñen a comunidade científica de An-
tropólogos Físicos de España. Desde o seu 
carácter afable e con esa “ironía galega inna-
ta” coa que nos falaba, emerxía un halo de 
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Falecemento 
do xeómetra 
galego Luis 

Ángel Cordero

O 26 de outubro de 2022 chegoume a triste noti cia do 
falecemento de Luis Ángel Cordero Rego, Catedráti co 
de Xeometría e Topoloxía da Universidade de Santi a-
go de Compostela. Vaian estas liñas para lembrar a súa 
vida e traballo, a dun profesor e investi gador compro-
meti do coas tres universidades nas que desempeñou o 
seu traballo.

Direi en primeiro lugar que o coñecín primeiro como 
profesor nos meus estudos de licenciatura de Matemá-
ti cas, onde imparti u un excelente curso de topoloxía ao 
que puiden asisti r, ata que se trasladou como Profesor 
Agregado á Universidade de Valladolid. Desde alí pa-
sou como Catedráti co á Universidade de La Laguna en 
1976, e na Laguna volvino atopar en febreiro de 1978. 
Cordero (así lle chamamos sempre, case nunca polo 
seu nome, Luis Ángel) seguía moi conectado a Santi a-
go, e cando estaba atascado coa miña tese doutoral, o 
noso xefe común, Don Enrique Vidal Abascal, pediulle 
que me botase unha man. Nun par de semanas salvara-
mos o escollo e a tese estaba xa encamiñada.

Eran tempos nos que a ULL comezaba as súas andan-
zas en matemáti cas, e recordo que Cordero se lanzou a 
comprar libros para o departamento e a dar cursos de 

empatía especialmente visible en toda a súa 
contorna. Os que tivemos a oportunidade de 
manter unha sostida e estreita amizade con 
el, somos testemuño de que era unha per-
soa rotundamente leal, fiel aos seus amigos, 
que lle gustaba discutir, razoar e expoñer as 
súas propias ideas e criterios con argumen-
tos, evitando sempre as posibles situacións 
conflitivas, indistintamente no ambiente que 
se puidese atopar. Tito era unha persoa de 
consenso que buscaba sempre a harmonía e 
os acordos.

En nome de todos os que nos atopamos no 
barco da Antropoloxía Física que navega hoxe 
por moitas das nosas Universidades, quere-
mos transmitirche con fondo sentimento que 
deixaches unha pegada profunda e indeleble 
en nós, que estiveches sempre aí nos mo-
mentos críticos, e que tiveches e, continúas 
a ter, a condición e o recoñecemento de ser 
un Profesor de referencia na historia recente 
da Antropoloxía Física en España.

Tito, dicímosche un ata sempre e que des-
canses en paz.

Por Rosario Calderón
Catedrática Emérita de Antropología Física 

(Universidad Complutense de Madrid)
Tradución ao galego: RAGC
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doutoramento; algunhas veces percorriamos as vellas 
instalacións de matemáti cas ata dar cunha aula baleira.

De La Laguna volveu de novo a Santi ago, onde lle re-
cibimos con alborozo, xa se xubilara Vidal Abascal e 
Cordero converteuse no director do Departamento. A 
principios dos 80, comezamos a traballar xuntos. Cor-
dero pasoume un arti go que el vía interesante, lino e 
abriunos unha frutí fera vía de traballo sobre a xeome-
tría dos espazos fi brados de referencias. Isto deu lugar 
despois a un libro conxuntamente con Kit Dodson, da 
Universidade de Lancaster.

Pouco máis tarde, e en colaboración coa nosa compa-
ñeira Marisa Fernández, iniciamos unha liña de traba-
llo en xeometría simplécti ca e kähleriana, atopando 
exemplos de variedades simplécti cas que non admití an 
estruturas Kähler, xeneralizando unha construción de 
William Thurston e Kunihiko Kodaira (dous medallistas 
Fields, por certo). Cordero seguiu traballando moitos 
anos máis nesta temáti ca.

Quizais a gran paixón de Cordero fose a teoría de folia-
cións, na que fi xo importantes contribucións, especial-
mente coa súa estancia postdoutoral na Universidade 
de Harvard baixo a supervisión de Raoul Bott  (Premio 
Wolf), aínda que xa conseguira excelentes resultados 
previamente.

Como vimos, foi un excelente investi gador, pero non 
debemos esquecer a súa faceta docente. Era un profe-
sor extremadamente ordenado, moi profesional, pun-
tual nos seus horarios, e atento sempre cos alumnos. 
Era tamén un gran experto en LaTex e en Mathemati ca, 
e demóstrao no texto que escribiu con Alfred Gray e 

Marisa Fernández, Xeometría diferencial 
de curvas e superfi cies con Mathemati -
ca. Con Mathemati ca facía marabillas 
como esta foliación de Reeb que repro-
ducimos abaixo:

En xeral, era así na súa vida privada, 
tranquila e gozando os momentos. E 
xeneroso. Iniciou a xeometría diferencial 
na Universidade de la Laguna e, cando 
volveu a Santi ago, alí fóronse varios dos 
agora catedráti cos a desenvolver entón 
a súa tese doutoral. E fi xo algo similar 
coa Universidade do País Vasco.

Quizais cometo o erro de falar de min e non del, pero 
é unha persoa que infl uíu moito na miña vida profesio-
nal. En 1985, eu entón Profesor Titular en Santi ago, ía 
opositar a unha cátedra na Universidade do País Vasco. 
Por entón, convocáronse prazas de investi gadores no 
CSIC (tras unha seca de anos), e Cordero animoume a 
presentarme. E foi el mesmo, cando eu estaba en Bil-
bao nunha estadía, quen me comunicou a boa nova 
de que, aos meus 31 anos, convertérame no primei-
ro matemáti co que obti ña unha praza de Investi gador 
Cientí fi co do CSIC. Eu trasladeime ao CSIC en xaneiro 
de 1986, pero sempre que volvía a Santi ago, a miña pri-
meira visita no Departamento era ao despacho de Luis 
Ángel, e baixabámonos logo a tomar un café á cafetería 
da Facultade. Desde que se xubilou, comecei a botar de 
menos esas charlas.

Obti vo algúns premios, como o Premio de Investi gación 
“Deputación de Pontevedra” en 1987, e o Premio de 
Investi gación “Academia Canaria de Ciencias” 1993, 
como recoñecemento do seu traballo. Era académico 
de número a Real Academia Galega de Ciencias e co-
rrespondente da Real Academia Canaria de Ciencias.

Luis Ángel Cordero nacera o 6 de setembro de 1946, en 
Guiti riz, provincia de Lugo. Envíolle á súa esposa Luisa 
e aos seus fi llos, Luís e Santi ago, as miñas condolencias.

Manuel de León 
(CSIC, Fundador do ICMAT, 

Real Academia de Ciencias, 
Real Academia Canaria de Ciencias, 
Real Academia Galega de Ciencias).
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Historia da RACG (III)
A presidencia de 
D. Miguel Ángel Ríos Fernández (2014-2018)

Tras o falecemento de D. Ernesto Viéitez 
Corti zo, ocorrido o 21 de setembro de 
2013, fí xose cargo da Presidencia D. 
Miguel Ángel Ríos Fernández, que viña 
exercendo o cargo de Vicepresidente 
desde 2009. O Prof. Ríos foi elixido 
Presidente o 21 de novembro de 2013, 
permanecendo no cargo ata 2019.

O obxecti vo principal do novo equipo 
foi dar un forte impulso á Academia, 
converténdoa nun instrumento úti l 
e necesario para contribuír a crear 
unha sociedade cienti fi camente culta, 
convencida do valor socioeconómico do coñecemento. Para iso era imperioso dotala de capital 
humano e intensifi car a proxección social das súas acti vidades.

Durante este período de 5 anos, cabe destacar 
en primeiro lugar que, no ámbito insti tucional 
a Academia considerou conveniente elaborar 
uns novos Estatutos, tomando como base o 
regulamento vixente e a experiencia acumulada. 
Tras un prolongado proceso parti cipati vo, o 
Pleno da RAGC aprobou por unanimidade o 
proxecto de Estatutos en sesión do 29 de abril 
de 2015. Noutra orde de cousas, elaborouse e 
alimentou unha páxina web nova e, por primeira 
vez, incorporouse a Academia ás redes sociais.
O capital humano foi o centro da actuación do 
equipo de goberno neste período. A Academia 
viuse enriquecida co ingreso de 20 novos 
Académicos Numerarios, procedentes das tres 
universidades galegas, así como do CSIC.

O afán da Xunta de Galicia por recuperar locais 
propios para diminuír o gasto en alugueiros, 
en tempos de crises, algo en si loable, volveu 
poñer sobre a mesa o problema da sede da 
Academia. En efecto, o 28 de xaneiro de 2014, 
a Dirección Xeral de Patrimonio da Xunta de 
Galicia comunicou á Academia que ti ña de 
prazo ata o 28 de febreiro para abandonar 
os locais que viña ocupando no Pazo de San 
Roque, sen achegar alternati va algunha ao 
respecto. Tras deixar clara a súa protesta, a 
Academia trasladou a  súa sede, con carácter 
provisional, a Área Central (Fonti ñas), a unhas 
dependencias da Axencia Galega de Innovación 
da Xunta de Galicia, cedidas temporalmente. 
Foron case dous anos de exilio, durante os cales 
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se estudaron e tentáronse todas as opcións 
razoables para resolver o problema. Ao fi nal, 
o 22 de febreiro de 2016, subscribiuse un 
convenio coa Universidade de Santi ago, en 
virtude do cal a RAGC puido trasladar a súa 
sede a dependencias da Facultade de Química 
(Campus Vida), nas que se encontra dignamente 
aloxada.

No ámbito económico cabe destacar que, por primeira vez 
na súa historia, a RAGC dispuxo dun orzamento específi co, 
neste caso, os Orzamentos Xerais da Comunidade 
Autónoma, como organismo adscrito á Axencia Galega de 
Innovación. Á súa vez, a Academia conti nuou xesti onando 
fondos doutras insti tucións para acti vidades concretas.

Noutra orde de cousas, a Academia subscribiu 
diversos convenios, o xa citado coa USC, relati vo 
á sede da insti tución, e ademais, convenios de 
colaboración coa Confederación de Empresarios 
de Galicia (CEG) e con varios Colexios Profesionais, 
concretamente co Colexio Profesional de 
Xornalismo, co Colexio Profesional de Biólogos, 
co Colexio Profesional de Químicos e co Colexio 
Profesional de Enxeñaría en Informáti ca. Estes 
últi mos para favorecer a aproximación da Ciencia ao 
sector produti vo e á sociedade en xeral. Finalmente, 
subscribiuse tamén un convenio coa Obra Social La 
Caixa, para fi nanciar os Premios Contar a Ciencia, 
convocados pola Academia en colaboración con 
GCiencia.

Unha actuación destacada foi a transformación do 
Día do Cientí fi co Galego en Día da Ciencia en Galicia, 
a celebrar con carácter inamovible o 8 de outubro 
de cada ano, aniversario do nacemento do Padre 
Feijóo.  Fíxose por entender que este novo concepto 
respondía mellor ao obxecti vo proposto e favorecía 
a súa insti tucionalización. 

Para reforzar esta celebración, a Fundación Barrié, a 
través do seu programa Educa Barrié e en colaboración 
coa Academia, editou unha Unidade Didácti ca 
por cada un dos Cientí fi cos Galegos disti nguidos, 
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incluíndo todos os 
atrasados. O seu 
desti no foron os 
centros de ensino 
non universitario. 
Desde el ano 2018 
fí xose cargo desta 
edición o Consello 
da Cultura Galega.

Tamén, co propó-
sito de realzar a 
celebración do Día 
da Ciencia en Gali-
cia e achegala aos 
cidadáns, en 2014 
xesti onouse co Concello de Santi ago a creación en 
San Roque do Parque das Ciencias Isidro Parga Pon-
dal, onde cada ano descubriuse unha pequena placa 
conmemorati va do Cientí fi co Galego ao que se ren-
día homenaxe, incluíndo os atrasados.

Finalmente, co mesmo propósito, organizouse, en 
colaboración co Consello da Cultura Galega, unha 
exposición iti nerante, relati va aos Cientí fi cos Gale-
gos homenaxeados ata la data.

Outra actuación destacada foi a transformación da 
Revista da Academia, que adoptou un formato máis 
informal e orientou os seus conti dos cara a un obxec-
ti vo máis divulgati vo. A súa periodicidade seguiu 
sendo anual e fí xose  coincidir a súa presentación 
coa celebración do Día da Ciencia en Galicia. Unha 
parte do seu conti do dedicouse ao Cientí fi co Galego 
do ano, outra a reseñar investi gacións relevantes le-
vadas a cabo durante o ano en Galicia, outra a cola-
boracións invitadas e fi nalmente outra a recapitular 
as acti vidades da Academia. A revista presentase na 
páxina web da Academia e editase en formato pdf 
descargable e, con carácter limitado tamén en papel. 
O proxecto recibiu o patrocinio da Fundación Barrié 
e da Secretaría Xeral de Universidades da Xunta de 
Galicia.

No que se refi re a premios, cabe sinalar que no 
ano 2015 creáronse os Premios á Transferencia 
de Tecnoloxía en Galicia con dúas modalidades: 
Premio a un traballo de investi gación aplicada 
e Premio a un caso de éxito en transferencia 

de tecnoloxía 
para pemes. En 
2016 se ampliou 
cun Premio a un 
caso de éxito en 
transferencia de 
tecnoloxía para 
grandes empre-
sas. Tamén en 
2016 creouse o 
Premio Galicia 
de Xornalismo 
Cientí fi co, todos 
eles fi nanciados 
pola Axencia 
Galega de Inno-

vación da Xunta de Galicia. Por outra banda, 
en 2014, por acordo unánime do Pleno da Aca-
demia, os Premios de Investi gación que a ins-
ti tución viña convocando, pasaron a chamarse 
Premios de Investi gación Ernesto Viéitez, en 
memoria do Presidente da Academia.
Manti véronse, ano a ano, o Ciclo de Conferen-
cias Luis Asorey, fi nanciado pola Deputación de 
Lugo e o ciclo Avances en Ciencia e Tecnoloxía, 
fi nanciado pola Deputación da Coruña. Este 
últi mo celebrase nas instalacións e co soporte 
técnico da Confederación de Empresarios de 
Galicia (CEG), de acordo co convenio subscrito 
entre ambas as insti tucións.

Finalmente, no capítulo de recoñecementos, 
cabe destacar o homenaxe público rendido 
ao anterior Presidente da Academia, D. Ernes-
to Viéitez Corti zo, coincidindo co día da Aper-
tura de Curso 2014, acto no que se entrega-
ron tamén os premios que levan o seu nome. 
O Día da Ciencia en Galicia recibiron homenaxe, 
ano a ano, os “Cientí fi cos Galegos”, D. Luis Igle-
sias Iglesias, D.ª Ángeles Alvariño González, D. 
Ignacio Ribas Marqués, D. Baltasar Merino Ro-
mán e D. Domingo Fontán Rodríguez.

ETAPA 2019.
Presidente: D. Juan Manuel Lema Rodicio 

O 23 de xaneiro de 2019, foi elixido Presidente 
da Academia D. Juan Manuel Lema Rodicio, que 
ven ocupando o cargo na actualidade.
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Fondos da fundación La Caixa para os “xenes saltóns” da USC
O proxecto, liderado por José Tubío, recibirá preto de medio millón de euros
para afondar no seu impacto sobre la proliferación tumoral

O proxecto do Centro de Investi -
gación en Medicina Molecular e 
Enfermidades Crónicas (CiMUS) da 
Universidade de Santi ago de Com-
postela (USC) dirixido por José Tubío 
para descifrar o impacto dos “xenes 
saltóns” na proliferación tumoral 
acaba de ser premiado pola Funda-
ción “La Caixa” na últi ma Convoca-
toria CaixaResearch de Investi gación 
en Saúde 2022, e fi nanciado con 
495.000 euros. No seu conxunto, a 
Fundación impulsa 33 novos proxec-
tos de investi gación biomédica en 
España e Portugal que 
poidan impactar de forma 
positi va na saúde dos cida-
dáns. A enti dade dota cun 
total de 23,1 millóns de 
euros estes proxectos ―20 
deles, españois, e 13, por-
tugueses―, que deberán 
desenvolverse durante os 
próximos tres anos.
O xenoma humano alberga 
o mesmo número de xenes 

que codifi can para proteínas que o 
dun simple verme. Por tanto, a nosa 
complexidade explícase pola forma 
en que os nosos xenes están regu-
lados. Neste senti do, unha fracción 
importante do noso ADN componse 
de fragmentos que teñen a capaci-
dade de moverse; son os chamados 
“xenes saltóns” ou elementos móbi-
les: transposóns e retrotransposóns. 
“Os retrotransposóns poden saltar 
dun lado a outro do xenoma e oca-
sionar perdas de fragmentos de ma-
terial xenéti co ou introducir rexións 

regulatorias”, sinala José Tubío.
Estudos anteriores concluíron que 
os retrotransposóns son unha fonte 
importante de mutacións en can-
cro, aínda que as consecuencias 
funcionais que ten a súa acti vidade 
son bastante descoñecidas. Neste 
proxecto, “tentamos descifrar ata 
que punto este salto dos retrotrans-
posóns cambia o contexto da es-
trutura tridimensional do xenoma 
tumoral e impacta na función dos 
xenes do cancro”, explica o investi -
gador principal do CiMUS.

A convocatoria, á que este 
ano foron presentadas un 
total de 546 propostas, ti ña 
como obxecti vo principal o 
de identi fi car e darlle im-
pulso as iniciati vas de gran-
de excelencia cientí fi ca e 
de maior valor potencial e 
impacto social en investi -
gación tanto básica como 
clínica, traslacional e de 
innovación.

O recoñecemento molecular en-
tre proteínas na superfi cie celular 
e os azucres que recobren as es-
truturas biolóxicas é fundamen-
tal en moitos procesos biolóxi-
cos. Entre eles atópanse a unión 
dos virus aos seus receptores no 

comezo da infección, a 
adhesión das células in-
munitarias ás zonas in-
fl amadas, ou a ancoraxe 
das células tumorais que 
circulan no torrente san-
guíneo a novas rexións 
durante a metástase. As 
selecti nas son un grupo 
de proteínas clave nes-
te ti po de interaccións 

e agora, un equipo de investi ga-
dores do Centro Singular de In-
vesti gación en Química Biolóxica 
e Materiais Moleculares (CiQUS) 
da Universidade de Santi ago de 
Compostela (USC), en colabora-

ción coa Universidade Complu-
tense de Madrid, desenvolveu 
un novo composto con potencial 
para recoñecer e inhibir estes re-
ceptores. Os resultados acaban 
de darse a coñecer na revista 
Angewandte Chemie. O estudo 
centrouse na E-selecti na, unha 
importante diana terapéuti ca.
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USC participa na construción dun telescopio
de neutrinos xigante en Xapón
O Instituto Galego de Física de Altas Enerxías é un dos nove centros da contorna estatal
involucrados no proxecto Hyper-Kamiokande

A Universidade de Santi ago de Compostela será 
unha das insti tucións parti cipantes no proxecto 
internacional cara á construción do detector 
Hyper-Kamiokande. Así se recolle nun memorando 
de entendimento subscrito no mes de agosto do 
2022 polo Ministerio de Ciencia e Innovación do 
Goberno de España, a Organización de Investi gación 
de Aceleradores de Alta Enerxía (KEK) de Xapón 
e a Universidade de Tokio (UTokyo) co obxecti vo 
de promover o desenvolvemento deste telescopio 
internacional de neutrinos.
Canda Xapón, líder do proxecto, son 19 os países 
involucrados nesta iniciati va que comezará a operar 
no país nipón en 2027 e cuxo obxecti vo é demostrar 

a teoría asociada a unha propiedade esencial dos 
neutrinos que explicaría o desequilibrio entre 
a produción de materia e anti materia no inicio 
do Universo. Este proxecto liderará, durante as 
próximas dúas décadas a exploración dos procesos 
termonucleares que dan lugar á enerxía do Sol e 
a dos procesos previos ao colapso de estrelas que 
xeran as supernovas.
O detector Hyper-Kamiokande terá previsiblemente 
unha masa oito veces maior que o seu predecesor, 
o Super-Kamiokande, e estará equipado con 
fotosensores de alta sensibilidade recentemente 
desenvolvidos. O orzamento da construción foi 
aprobado no Parlamento de Xapón en febreiro de 
2020, e esta iniciouse en maio de 2021 coa escavación 
do túnel de acceso ao espazo experimental.
Segundo o acordo, outras oito insti tucións conforman 
canda a USC o Consorcio Hyper-Kamiokande español, 
entre elas o Centro de Astropartí culas e Física de 
Altas Enerxías (CAPA) da Universidade de Zaragoza, 
o Centro Internacional de Física de Donosti a (DIPC) e 
o Insti tuto de Física de Altas Enerxías (IFAE).

A produción cientí fi ca do profesor da Universidade 
da Coruña (UDC) Francisco Blanco, coordinador do 
grupo de investi gación en Reumatoloxía e Saúde, é 

a máis citada a nivel internacional nas publicacións 
especializadas por outros investi gadores. Así o 
conclúe unha recente investi gación desenvolvida 
por especialistas do Guangdong Provincial People’s 
Hospital. No seu estudo analizaron todos os arti gos 
referentes á disfunción mitocondrial e o metabolismo 
óseo e enfermidades relacionadas entre os anos 
2003 e 2022. De aí concluíron que a insti tución e o 
investi gador máis citados no mundo son a UDC e o 
profesor Francisco Blanco, respecti vamente.
Os expertos buscaron todas as publicacións de Web 
of Science Core Collecti on con varias ferramentas, 
analizando 555 rexistros. China, Estados Unidos e 
Corea son os países máis produti vos en investi gación.

Francisco Blanco, o máis citado do mundo
na disfunción mitocondrial
Un estudo internacional constata que a produción científica do profesor da UDC
é a de maior influencia no seu campo

SETEMBRO 2022
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A revista Nature publicou o maior 
estudo xenéti co de carácter inter-
nacional no que se identi fi can novos 
xenes relacionados coa posibilidade 
de padecer un ictus, así como novas 
terapias farmacolóxicas e no que 
parti ciparon tres investi gadores do 
Laboratorio de Neurociencias Clíni-
cas do Insti tuto de Investi gación Sa-
nitaria de Santi ago de Compostela 
(IDIS), Tomás Sobrino, José Castelo 
e Francisco Campos.
O estudo identi fi cou un total de 89 
xenes relacionados coa probabili-
dade de desenvolver un ictus, dos 
que 61 ti ñan unha implicación des-
coñecida até agora, un avance moi 
signifi cati vo xa que permite predicir 
a posibilidade de padecer un acci-
dente cerebrovascular e tomar me-
didas preventi vas naquelas persoas 
que presentan un risco alto. Pero 
os achados van máis aló, posto que 
grazas a esta información pódense 
opti mizar as terapias farmacolóxi-
cas con principios acti vos que non 
se ti ñan en conta ata o de agora.
As conclusións confi rman a impor-
tancia dos procesos infl amatorios, a 
hipertensión arterial e os trastornos 
de coagulación e restan relevancia 
a aspectos que até agora se crían 

esenciais como os niveis lipídicos 
en sangue. Isto abre a vía ao repo-
sicionamiento farmacolóxico, isto 
é, o uso de fármacos indicados para 
outras patoloxías e cos que pode-
ría estudarse a súa efecti vidade en 
caso de ictus.
O estudo realizouse sobre a aná-
lise de xenoma completo, GWAS, 
de máis de 110.000 pacientes que 
sufriran un ictus, ademais de 1,5 
millóns de persoas sas e, por pri-
meira vez, incluíronse mostras de 
diferentes etnias, posto que todos 
os estudos realizados previamente 
baseábanse en exclusiva en indivi-
duos caucásicos.
Uns 120.000 españois sofren un 
ictus cada ano e cada vez a idades 
máis temperá, sendo xa a segunda 
causa de morte, primeira no caso 
de mulleres, e mulleres e é a pri-
meira causa de discapacidade polo 
que os avances recolleitos neste es-
tudo poden signifi car un gran avan-
ce en materia de saúde pública e 
preventi va.
O Insti tuto de Investi gación Sani-
taria de Santi ago de Compostela 
(IDIS) nace en 2008 como froito da 
colaboración entre o SERGAS e a 
Universidade de Santi ago de Com-

postela. O seu obxec-
ti vo é identi fi car e 
desenvolver novas so-
lucións que dean res-
posta aos problemas 
de saúde da socieda-
de. Conta cun equipo 
de máis de mil investi -
gadores, 94 grupos de 
investi gación.

‘Nature’ publica un estudo sobre ictus 
con selo galego
Participan José Castillo, Tomás Sobrino e Francisco Campos, 
do Instituto de Investigación Sanitaria de Santiago de Compostela (IDIS)

Un novo 
tratamento 
para o dano 

macular
A investi gadora do Centro Sin-
gular de Investi gación en Me-
dicina Molecular e Enfermeda-
des Crónicas da USC (CiMUS), 
Anna Abbadessa, acaba de 
ser disti nguida cunha bolsa do 
programa de posdoutoramen-
to Junior Leader da Fundación 
La Caixa. Abbadessa desenvol-
verá ao abeiro desta convoca-
toria, unha solución nova que 
posibilite cunha soa inxección 
rexenerar o epitelio danado 
da reti na en casos de Dexene-
ración Macular Asociada á Ida-
de (DMAE), unha enfermidade 
ocular con alto impacto social e 
económico. O proxecto desen-
volverase ao longo dos vindei-
ros tres anos.

“A miña liña de investi gación 
céntrase no desenvolvemento 
de novos biomateriais para a li-
beración controlada de fárma-
cos e aplicacións de enxeñaría 
ti sular dirixidas a enfermidades 
crónicas e dexenerati vas, entre 
elas a DMAE”, explica a investi -
gadora. “Atráeme especialmen-
te o deseño químico e racional 
de sistemas de micro/nano-
partí culas e hidroxeles para a 
encapsulación de fármacos e 
células a través de tecnoloxías 
de vangarda, como é o caso da 
bioimpresión 3D para terapias 
personalizadas”, engade.
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A catedráti ca de Física Aplicada 
da Universidade de Santi ago de 
Compostela María Inmaculada Paz 
Andrade (Pontevedra, 1928), no-
meada doutora honoris causa pola 
UVigo en 2018, faleceu en novem-
bro de 2022. Considerada unha 
referencia mundial nos ámbitos da 
microcalorimetría e calorimetría 
diferencial de barrido, Paz Andrade 
foi a primeira muller nomeada, en 
1979, visiti ng research professor 
da Universidade de Manchester. 
Previamente, en 1964, foi tamén 
a primeira profesora adxunta in-
terina na USC, onde en 1983 se 
convertería na primeira catedráti ca 
de Física Aplicada e preto de tres 
décadas despois sería tamén a pri-

meira investi gadora recoñecida coa 
medalla de ouro da Real Sociedad 
Española de Física. O 2 de maio de 
2018, aos 89 anos de idade, conver-
tí ase, a proposta do Departamen-
to de Física Aplicada da UVigo, na 
primeira pontevedresa nomeada 
doutora honoris causa pola Univer-
sidade de Vigo, nun acto celebrado 
na Escola de Enxeñaría Forestal, a 
carón da parroquia de Lérez, onde 
naceu en 1928. O catedrá-
ti co de Física Aplicada da 
UVigo José Luis Legido, res-
ponsable de propor a súa 
candidatura xunto a Marta 
María Lado, exerceu como 
padriño dunha “muller 
pioneira”, que, salientou, 

dedicou “45 anos sen descanso á 
investi gación cientí fi ca”. No seu 
discurso de investi dura, Inmacu-
lada Paz Andradre rememorou 
como iniciou a súa licenciatura en 
Ciencias na USC “sen entusiasmo, 
nin vocación”, que era a medicina, 
para logo descubrir que “traballar 
nun laboratorio encantábame”. 
Paz Andrade lembrou que iniciara 
os seus estudos de doutoramento 
na USC cun “calorímetro que era 
unha anti güidade e que non había 
forma de facer funcionar”, antes 
de obter unha bolsa de Fundación 
Juan March para conti nuar as súas 
investi gacións en Marsella.

A catedráti ca de Física Aplicada meira investi gadora recoñecida coa
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A UVigo impulsa un novo buque oceanográfico 
de última xeración por 1,5 millóns
Terá un tamaño medio de 19,5 metros de eslora por 5,4 metros de manga 
e propulsión híbrida enchufable

O Centro de Investi gación Mariña 
da Universidade de Vigo sacou a 
concurso por 1,5 millóns de euros 
a construción dun buque ocea-
nográfi co de últi ma xeración con 
propulsión híbrida enchufable, 
unha embarcación de tamaño me-
dio -19,5 metros de eslora por 5,4 

metros de manga- que fortalecerá 
a posición de Vigo, e de Galicia en 
xeral, na investi gación oceanográ-
fi ca costeira. Permiti ralle abordar 
con maior garantí a e competencia 
algúns dos desafí os sociais máis 
críti cos relacionados co cambio cli-
máti co e ambiental, a pesca, a bio-
diversidade ou a xesti ón de riscos.
“Esta ferramenta fortalecerá a 
posición do CIM e das ciencias 
mariñas en xeral a nivel nacional, 
brindando acceso á comunidade 
cientí fi ca a observacións oceáni-
cas in situ como unha infraestru-
tura habilitadora que xera datos 

de interese público, e que propor-
cionará información axeitada para 
apoiar o desenvolvemento da 
economía azul sosti ble”, segundo 
explicou o catedráti co da Universi-
dade de Vigo Daniel Rey, director 
do CIM. O profesor Rey amósase 
convencido de que o novo buque 
“axudará de forma importante a 
cumprimentar a misión do CIM 
de contribuír á conservación e 
uso sosti ble dos océanos, mares 
e recursos mariños a través da xe-
ración e transferencia de coñece-
mento baseado na ciencia, a tec-
noloxía e a innovación”.

NOVEMBRO 2022
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13 proxectos do CSIC en Galicia por dous millón de euros
As investigacións abordan os problemas no cultivo do millo, 
o afloramento costeiro na ría de Muros ou as melloras nos modelos hidrodinámicos

O Consello Superior de Investi gacións Cientí fi cas 
(CSIC) iniciou en Galicia 13 novas investi gacións fi -
nanciadas pola Axencia Estatal de Investi gación (AEI) 
a través da convocatoria de proxectos de I+D+i no 
marco do programa Xeración de Coñecemento e 
Fortalecemento Cientí fi co e Tecnolóxico do Sistema 
de I+D+i. En total, captou máis de dous millóns de 
euros para desenvolver estas investi gacións, que se 
están iniciando e concluirán en 2026.
Os proxectos da Misión Biolóxica en Pontevedra
O grupo Xenéti ca, Mellora e Bioquímica de Brásicas 
lidera o proxecto Metabolitos secundarios en Bras-
sicaceae: implicacións na mellora xenéti ca e defen-
sa fronte a estreses, fi nanciado con 266.000 euros. 
Ten como investi gadoras principais a Elena Cartea 
González e Pilar Soengas Fernández. Trátase dunha 
proposta cun carácter multi disciplinar, que aúna in-
vesti gadores de tres centros do CSIC (MBG en Pon-
tevedra, IAS en Córdoba e ICA en Madrid) e das uni-
versidades de Santi ago de Compostela e Córdoba. 
Profúndase nos mecanismos de resistencia que po-
den intervir na relación plantainsecto e planta-pató-
xeno nas brásicas (verza, repolo, nabiza e grelo) co 
fi n de obter variedades máis resistentes. Tamén se 
busca a obtención de variedades melloradas, xa sexa 
por rendemento, resistencia a estreses bióti cos e ca-

lidade e á obtención de no-
vos alimentos e produtos de-
rivados a base de extractos 
derivados das brásicas para 
a súa inclusión no mercado. 
Avaliarase o efecto anti can-
ceríxeno dos compostos iso-
ti ocianatos, derivados das 
brásicas fronte a liñas celu-
lares de cancro e de mama.
O grupo Xenéti ca e Mellora 
de Millo lidera un proxecto 
coordinado Mellora xenéti ca 
da resistencia e mecanismos 
de defensa do millo fronte a 
estreses bióti cos. Está fi nan-
ciado con preto de 160.000 

euros e as súas investi gadoras principais son Rosa 
Ana Malvar Pintos e Ana María Butrón Gómez. O 
seu obxecti vo é avanzar na procura de solucións a 
tres dos principais problemas bióti cos que afectan o 
millo nas nosas condicións de culti vo: os trades, a 
contaminación do gran con fumonisinas e o ataque 
da principal praga de almacén. Búscase con iso xerar 
coñecementos básicos que axuden no desenvolve-
mento de variedades con maior resistencia e/ou to-
lerancia a estes estreses, xa sexa por si mesmas ou 
por interaccións con microorganismos benefi ciosos.
O grupo Bioquímica e Fisioloxía de Culti vos lidera 
o proxecto Aclarando as relacións entre composi-
ción bioquímica e resistencia a estreses bióti cos en 
diferentes escenarios climáti cos: Impacto en usos 
alternati vos do millo. Está fi nanciado con máis de 
100.000 euros.
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As defuncións provocadas por tumo-
res aumentaron un 1,4% en Galicia; 
as derivadas de enfermidades infec-
ciosas un 1,7% igual que as que te-
ñen que ver co sistema nervioso; e as 
relacionadas co sistema respiratorio 
un 24,4%. Así o confi rman os datos 
publicados este luns polo Insti tuto 
Nacional de Estatí sti ca e que se co-
rresponden ao exercicio do 2021 de 
forma defi niti va e ao primeiro se-
mestre de 2022 de xeito provisional. 
Estes últi mos consolidaranse duran-
te o vindeiro ano. Por outra banda, 
segundo o INE, Galicia rexistrou a 
maior caída de defuncións por en-
fermidades do sistema circulatorio 
no primeiros seis meses de 2022. 
E, en xeral, as mortes no país subi-
ron un 4,7% ata o mes de xullo. Pola 
contra, as defuncións por doenzas 
do sistema circulatorio diminuíron 
un 4,5% na comunidade nesta pri-
meira metade do ano. No ano 2021 
producíronse en España 450.744 de-
funcións, 43.032 menos que no ano 
anterior (un 8,7% menos), e máis da 
metade foron como consecuencia 
dunha enfermidade circulatoria ou 
dun tumor, segundo o informe ‘Esta-
tí sti cas de defuncións segundo causa 
de morte. Ano 2021’, publicado polo 
INE. Tal e como se desprende no in-
forme, a taxa bruta de mortalidade 

situouse en 952,3 
falecidos por cada 
100.000 habitantes 
e, por sexo, falece-
ron 231.410 homes 
(un 7,3% menos que 
en 2020) e 219.334 
mulleres (un 10,2% 
menos). O 96,3% 

das defuncións debéronse a cau-
sas naturais, aínda que faleceron 
433.913 persoas por estas causas, un 
9,2 por cento menos que en 2020. 
No entanto, e en relación con 2019 
(ano previo á pandemia) en 2021 en 
España producíronse 32.041 defun-
cións máis (un aumento do 7,7%). 
Por sexo, o incremento foi do 8,8 por 
cento no caso dos homes e do 6,5 
por cento entre as mulleres. O gru-
po de enfermidades do sistema cir-
culatorio mantí vose como primeira 
causa de morte en 2021, co 26,4% 
do total (e unha taxa de 251,8 fale-
cidos por cada 100.000 habitantes), 
seguida dos tumores, co 25,2% do 
total (e unha taxa de 240,1). As en-
fermidades infecciosas, que inclúen 
a COVID-19, foron a terceira causa de 
morte co 10,2% do total (e unha taxa 
de 97,2). Pola súa banda, as enfermi-
dades respiratorias situáronse como 
cuarta causa de morte, co 7,9% do 
total e unha taxa de 75,1 falecidos 
por cada 100.000 habitantes. Res-
pecto ao ano anterior, os falecemen-
tos debidos a tumores aumentaron 
un 0,8%. Pola contra, os debidos a 
enfermidades infecciosas, a enfermi-
dades do sistema respiratorio e a en-
fermidades do sistema circulatorio 
diminuíron un 43,1%, un 16,3&e un 
0,6&, respecti vamente.

Aumentan en Galicia as mortes por 
tumores e por doenzas respiratorias
Caeron as defunficións relacionadas co sistema circulatorio

Unha tese da 
USC, a mellor 
de España en 
Ciencias da 

Vida e da Saúde

Unha investi gación da Universida-
de de Santi ago (USC) centrada na 
identi fi cación de novos marcado-
res xenéti cos e epixenéti cos en 
pacientes con cancro colorrectal 
e de cabeza e colo, empregan-
do mostras non invasivas, foi 
disti nguida pola Real Academia 
de Doutores de España (RADE) co 
premio á mellor tese de douto-
ramento no campo das Ciencias 
da Vida e da Saúde. Este avance 
cara a oncoloxía de precisión é 
froito do traballo desenvolvido 
polo investi gador Óscar Rapado 
González.
No cancro colorrectal, a investi ga-
ción permiti u identi fi car un panel 
formado por cinco microARNs 
que teñen potencial diagnósti co 
para detectar esta enfermidade 
a través da saliva, representan-
do unha novidosa estratexia no 
descubrimento desta patoloxía 
tumoral sen provocar ningún ma-
lestar ao paciente durante a toma 
da mostra. No caso do cancro de 
cabeza e colo, o cientí fi co logrou 
evidenciar o potencial de diferen-
tes biomarcadores tumorais.

O traballo de Óscar Rapado 
González centrouse na 
identificación de novos 
marcadores xenéticos

DECEMBRO 2022
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Carmen González, nova delegada do CSIC en Galicia
A experta en bioquímica dos alimentos relevou a Javier Rey

Un traballo do CiQUS destacado polo grupo Nature
Os editores seleccionaron unha investigación sobre péptidos alfa helicoidais 
entre as contribucións máis salientables de 2022

En xaneiro do 2023 produciuse unha substi tución á 
fronte da Delegación Insti tucional do Consello Su-
perior de Investi gacións Cientí fi cas (CSIC) en Galicia: 
Carmen González Sotelo, do Insti tuto de Investi ga-
cións Mariñas (IIM) substi túe a Javier Rey Campos, 
da Misión Biolóxica de Galicia (MBG), quen cesa a 
peti ción propia tras desempeñar o cargo desde 
setembro de 2021. A nova delegada insti tucional 
exerce, no ámbito territorial da comunidade autó-
noma, funcións de coordinación e representación 
ante outras insti tucións públicas e privadas e ante 
outros axentes de I+D+i con presenza no territorio, 
de dirección e xesti ón e de apoio á acti vidade de 
investi gación, transferencia do coñecemento e a in-

novación, formación, difusión e promoción 
da cultura cientí fi ca. Carmen González So-
telo (Caracas, Venezuela, 1961) é licenciada 
pola Universidade de Navarra (1984) e dou-
tora (1991) en Bioloxía pola Universidade 
de Santi ago de Compostela. Realizou estan-
cias de investi gación no estranxeiro (Bran-
deis University EE.UU.; Torry Research Sta-
ti on ?çReino Unido- ou University of Texas 
Branch EE.UU), e gañou unha praza de cien-
tí fi ca ti tular do CSIC no ano 1998, a través 
da que comezou a traballar no IIM, dentro 
do grupo de Bioquímica dos Alimentos. En 

2005 promocionou dentro da escala de persoal cien-
tí fi co do CSIC a investi gadora cientí fi ca e en 2022 
a profesora de investi gación (pendente de nomea-
mento no Boletí n Ofi cial do Estado). Entre as súas 
liñas de investi gación fi guran o desenvolvemento de 
métodos de análises que permitan garanti r a trazabi-
lidade e a correcta eti quetaxe de produtos da pesca 
e acuicultura, a valorización de subprodutos de pes-
ca e acuicultura, e en concreto o estudo do potencial 
do coláxeno e os hidrolizados de coláxeno provinte 
de residuos de pel en aplicacións biomédicas e cos-
méti cas. A cientí fi ca Carmen González é autora de 
máis de 100 arti gos de investi gación publicados en 
revistas de alto impacto.

Un arti go publicado o ano pasado por investi -
gadores do Centro de Investi gación en Química 
Biolóxica e Materiais Moleculares (CiQUS) da 

Universidade de Santi ago (USC) foi recentemen-
te destacado na revista Communicati ons Che-
mistry, que pertence ao presti xioso grupo Natu-
re. Os membros do Comité Editorial incluíron o 
traballo liderado polos profesores Eugenio Váz-
quez e José Luis Mascareñas na súa selección 
de conti dos destacados do 2022, salientando a 
achega do traballo no eido dos pépti dos estabi-
lizados. Os editores celebran “a interdisciplina-
riedade do traballo na interface da bioloxía quí-
mica e a química supramolecular”, remarcando 
o amplo rango de experimentos uti lizados e a 
importancia dos conceptos introducidos.
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Un proxecto galego para tratar o cancro de páncreas 
recibe 1,8 millóns de euros
A iniciativa IMPANC pretende avanzar no estudo dunha alternativa terapéutica 
nova e eficaz que mellore a vida dos doentes

Investi gadores do Ins-
ti tuto de Investi gación 
Sanitaria de Santi ago de 
Compostela (IDIS) e da 
biotecnolóxica SunRock 
Biopharma, parti cipada 
por Xes Galicia desde a 
súa fundación en 2014, 
veñen de acadar 1,8 mi-
llóns de fi nanciamento 
para desenvolver durante 
os vindeiros tres anos o 
proxecto de investi gación IMPANC 
na procura de novas estratexias 
inmunoterapéuti cas para o trata-
mento de cancro de páncreas. Este 
proxecto desenvólvese no marco 
da convocatoria 2022 de Proyectos 
de I+D+i en líneas estratégicas, da 
Axencia Estatal de Investi gación, 
fi nanciado con fondos do Plan de 

Recuperación, Transformación e 
Resiliencia. Este cancro é un dos 
máis graves e de diagnósti co máis 
tardío, polo que é urxente atopar 
tratamentos máis efi caces e se-
guros para este ti po de tumor. O 
proxecto IMPANC pretende avan-
zar no estudo dunha alternati va 
terapéuti ca nova e efi caz uti lizan-

do un novo enfoque para 
comprender os mecanis-
mos moleculares que expli-
can o papel da diana CCR9 
no cancro de páncreas.
Así, a biotecnolóxica Sun-
Rock Biopharma desenvol-
veu un anti corpo contra 
CCR9 que demostrou me-
llorar a supervivencia, en 
modelos animais, de dife-
rentes ti pos de cancro res-

pecto ás terapias convencionais, 
o que suporía un gran avance na 
loita contra esta enfermidade. O 
novo anti corpo anti -CCR9 podería 
ser uti lizado en combinación coa 
quimioterapia estándar ou coas 
inmunoterapias uti lizadas actual-
mente na prácti ca clínica, ou mes-
mo como alternati va a estas.

Investi gadores do Insti tuto de Investi gación Sanitaria 
de Santi ago de Compostela (IDIS) acadan case dous 
millóns de euros de fi nanciación para desenvolver 
dous proxectos de investi gación en medicina per-
sonalizada no ámbito da cardioloxía. Ambos buscan 
ferramentas úti les que se poidan empregar directa-
mente nas consultas cos doentes, así como atopar 
marcadores de predición: un 
deles centrado nos riscos car-
diovasculares de determinados 
tratamentos oncolóxicos e o se-
gundo estudo pretende ache-
gar información que mellore 
o diagnósti co e tratamento 
da Fibrilación Auricular. Baixo 
o tí tulo Predición de risco de 
cardiotoxicidade nas unidades 

de cardio-oncoloxía. Valor da xenéti ca e diferentes 
biomarcadores. O rexistro Cardiotox, os investi gado-
res responsables son José Ramón González Juana-
tey e María Brión e acadaron un fi nanciamento de 
959.970 euros do Insti tuto de Salud Carlos III (ISCIII) 
con fondos Next Generati on EU para desenvolvelo ao 
longo dos vindeiros tres anos. O principal obxecti vo 
é predicir o risco de desenvolvemento de cardiotoxi-
cidade inducida por anti tumorais permiti ndo a toma 
de decisións clínicas e preventi vas para reducir a súa 
inciComo subliña o doutor Juanatey, xefe do servizo 

de Cardioloxía da área sanitaria 
compostelá: “A pesar do gran 
éxito obti do durante os últi -
mos anos no tratamento do 
cancro, os efectos secundarios 
cardio-tóxicos persistentes das 
terapias anti tumorais seguen 
supoñendo unha causa impor-
tante de morbimortalidade 
nos sobreviventes do cancro”.

FEBREIRO 2023
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O novo modelo da calculadora cientí fi ca ClassWiz, da 
marca Casio, inclúe por primeira vez o galego entre as 
súas opcións de confi guración. Esta ferramenta está 
pensada por e para docentes, ofrecendo unha calcu-
ladora máis intuiti va e sosti ble. Así o explicaron nun 
acto celebrado na Universidade de Santi ago (USC) co 
gallo da conmemoración do mes das Matemáti cas, 
que se estendeu ao longo de todo o marzo de 2023. 
O acto tamén serviu para anunciar a incorporación da 

imaxe da galega Ana Freire, líder do Proxecto STOP 
(Suicide Preventi on in Social Platf orms), á colección 
de calculadoras #cientí fi casCASIO, da que forman par-
te grandes nomes da historia como Ada Lovelace e 
Marie Curie. Deste xeito, o novo modelo de ClassWizz 
xa está dispoñible tamén coa ilustración da enxeñeira 
lucense, obra da arti sta galega Lula Goce. Esta colec-
ción, realizada en colaboración con 13 ilustradoras 
que decoraron as calculadoras ClassWiz coa imaxe de 
disti ntas cientí fi cas, pretende ser unha homenaxe ao 
signifi cati vo traballo da muller neste campo, explicou 
a decana da Facultade de Matemáti cas, Elena Vázquez 
Cendón. “Esta é unha primavera das Matemáti cas”, si-
nalou para despois poñer o foco na importancia de 
ter unha calculadora “que fala e fai”, en relación ao 
uso do galego. A decana cualifi cou o acto como “un 
broche de ouro” para o mes das Matemáti cas e subli-
ñou a importancia da implicación do alumnado.

O herpes zóster é “un importan-
te problema” de saúde pública 
en España “que hai que prio-
rizar” por tres moti vos: vai en 
aumento, pola súa relación co 
envellecemento e pola súa gra-
vidade en determinados gru-
pos de risco. Así se recolle nun 
traballo sobre hospitalización 
por herpes zóster en España, 
realizado por investi gadores do Centro Nacional de 
Epidemioloxía Insti tuto de Saúde Carlos III (ISCIII),  
recentemente publicado na revista Eurosurveillan-
ce. Nel asegúrase que Galicia está na segunda franxa 
con máis ingresos derivados deste virus. A investi -
gación, liderada por Carlos Risco, aborda dúas cues-
ti óns. Por unha banda, describe a epidemioloxía dos 
ingresos hospitalarios relacionados co herpes zóster 

(HZ) e analiza a gravidade do HZ 
no noso país. Por outro, avalía 
a efi cacia da estratexia de va-
cinación actual e unha posible 
implementación gradual da 
mesma. O virus da varicela zós-
ter (VZV) é un virus do herpes 
neurotrópico humano que cau-
sa dúas enfermidades disti ntas 
que poden previrse con vacinas. 

A varicela, a infección primaria adoita ocorrer na in-
fancia, e o herpes zóster —tamén chamado culebri-
lla— é o resultado da reacti vación do VZV latente. 
Máis do 90% da poboación mundial alberga un virus 
VZ latente. Para levar a cabo a investi gación, o equi-
po do ISCIII analizou 65.401 casos de persoas hos-
pitalizadas en España por mor do HZ entre o 1 de 
xaneiro de 1998 e o 31 de decembro de 2018.

Unha nova calculadora científica 
inclúe por primeira vez o galego

Galicia, coas maiores taxas de ingresos por herpes zóster

Nun acto celebrado na USC tamén se anunciou a incorporación da imaxe da galega 
Ana Freire á colección #científicasCASIO

Investigadores do Instituto de Saúde Carlos III publican un estudo 
sobre o aumento das hospitalizacións derivadas do virus
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En Galicia, o 26,1% da súa poboa-
ción sofre dor crónica. Así o recolle 
o Barómetro da dor crónica en Es-
paña 2022, elaborado pola Funda-
ción Grünenthal e o Observatorio 
da dor da Universidade de Cádiz co 
apoio de BioInnova Consulti ng. O 
informe foi presentado no Foro da 
dor: Novos retos na abordaxe da 
dor crónica en España.
O estudo, que se levou a cabo a 
través de 7.058 entrevistas a resi-
dentes de todo o territorio nacional 
entre os 18 e 85 anos, analiza a si-
tuación do impacto da dor crónica 
e revela que esta enfermidade con-
ta cunha elevada presenza no noso 
país, afectando a un 25,9% da po-
boación adulta, o que supón máis 
de 9 millóns de persoas. No caso de 
Galicia, esta porcentaxe sitúase no 
26,1%. En relación ao sexo, as mu-
lleres presentan unha maior preva-
lencia da enfermidade (30,5%) res-
pecto a os homes (21,3%).
En canto á idade, as persoas entre 
55 e 75 anos presentan a prevalen-
cia máis alta (30,6%), sendo a po-

boación entre 18 e 34 anos a menos 
afectada pola dor crónica (18,8%). 
Así mesmo, a idade media destes 
pacientes sitúase nos 51,5 anos. 
O estudo pon de manifesto tamén 
que os pacientes con dor crónica 
padecen a enfermidade durante un 
período esti mado de 6,8 anos e a 
intensidade media percibida da dor 
sitúase nos 6,8 puntos nunha esca-
la de 0 (ausencia de dor) a 10 (dor 
insoportable). O 27,1% descoñece a 
causa da enfermidade. A dor cróni-
ca, que é aquela que se produce de 
forma conti nua durante máis de ca-
tro días por semana e persiste des-
de hai polo menos tres meses, ten 
habitualmente unha orixe diagnos-
ti cada, sendo a dor lumbar a máis 
habitual, que afecta ao 58,1% dos 
pacientes. Con todo, un 27,1 % des-
coñece a causa da súa enfermidade, 
o que difi culta a súa abordaxe te-
rapéuti ca. A localización anatómica 
máis habitual da dor atópase en ex-
tremidades e/ou arti culacións nun 
33,1% dos pacientes. O barómetro 
esti ma que un 28,6% dos pacien-

tes con dor crónica requiriu baixa 
laboral como causa da dor no últi -
mo ano, situándose esta proporción 
nun 46,5% entre os traballadores re-
munerados. A necesidade de baixa 
laboral provocou que un 32,3% dos 
pacientes abandone a súa ocupa-
ción previa e un 17,3% cambie o 
seu posto de traballo. En relación 
ás acti vidades coti ás, os pacientes 
con dor crónica presentan unha im-
portante falta de autonomía para 
desempeñalas. Levantarse dunha 
cadeira ou da cama son as acti vida-
des máis problemáti cas: un 59,9% 
ten algunha difi cultade ou é incapaz 
de realizala, e o 10,7% recibe axuda. 
Cabe destacar tamén que un 22,2% 
dos pacientes sofre depresión e un 
27,6% ansiedade, o que evidencia 
a relevancia da prevención e o coi-
dado en saúde mental no ámbito da 
dor crónica. A dor crónica condicio-
na o paciente a nivel fí sico, mental e 
social. Un 42,1% dos afectados acu-
diu aos servizos sanitarios no últi -
mo mes, sendo Atención Primaria o 
servizo de referencia, visitado polo 
86,7% dos pacientes. Entre os ser-
vizos especializados, uti lizados por 
un 69,4%, Traumatoloxía consti túe 
a especialidade máis demandada, 
consultada polo 47,7% dos pacien-
tes que reciben Atención Especia-
lizada. Na actualidade, existen 417 
hospitais que contan con unidades 
de dor en España, presentes en to-
das as rexións do país, cunha media 
de 24,5 unidades por comunidade 
autónoma. No caso de Galicia, dis-
pón de 25 unidades de dor. A nivel 
nacional, 197 dos hospitais con es-
tas unidades son públicos e forman 
parte do Sistema Nacional de Saúde 
(47% do total), mentres que os 220 
hospitais restantes contan con xes-
ti ón privada (53%). Cada un destes 
hospitais ofrece servizo de media a 
113.000 cidadáns.
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Galicia rexistrou 234 mor-
tes atribuíbles á calor den-
de maio de 2022. O ano 
anterior, tan só se noti fi ca-
ran 47. Estas cifras revelan 
que nos últi mos 12 meses, 
os falecementos debidos 
ás altas temperaturas au-
mentaron un 500%. Así o 
recolle MoMo, o sistema 
de monitorización da mor-
talidade diaria do Insti tuto 
de Saúde Carlos III (ISCIII), 
que depende do Ministerio 
de Sanidade. Esta platafor-
ma analiza o impacto de 
calquera evento de importancia na saúde pública e 
relaciónao coas series históricas de falecementos. E 
un dos acontecementos que máis atención e preo-
cupación acapara nos últi mos anos son, precisamen-
te, os falecementos debidos á calor. Os días nos que 
máis mortes se rexistraron en Galicia a causa das 

altas temperaturas coin-
ciden co da vaga de calor 
máis extensa e intensa dos 
últi mos anos, que se produ-
ciu a mediados de xullo de 
2022. Sen ir máis lonxe, a 
estatí sti ca esti ma que o 16 
de xullo se puideron produ-
cir 14 falecementos a causa 
da calor e, polo tanto, o día 
no que se noti fi caron un 
maior número de mortes. 
O exceso de mortalidade 
atribuíble á temperatura 
comeza a reducirse a parti r 
de mediados de xullo, pero 

volve ascender a comezos e fi nais de agosto. Estes 
tres picos, xunto con outro na segunda quincena de 
xuño, sitúan en 234 mortes por calor o balance fi nal 
do período que vai dende maio de 2022 a maio de 
2023. Estes datos quedan moi lonxe dos seus equi-
valentes en 2021-2022.

Identi fi car novos obxecti vos far-
macolóxicos en enfermidades 
intratables como certos cancros, 
trastornos neurolóxicos, hepáti -
cos ou enfermidades infecciosas 
é a fi nalidade da rede de douto-

ramento Marie Sklodowska-Cu-
rie RBP ReguNET: deconstrución 
e recableado de redes regula-
doras de ARNS-RBP. Trátase dun 
consorcio europeo, coordinado 
desde o Centro de Investi gación 
en Medicina Molecular e Enfer-
midades Crónicas (CiMUS) da 
Universidade de Santi ago (USC) 
por Ashwin Woodhoo, investi -
gador disti nguido contratado 
a través do programa Oportu-
nius da Xunta de Galicia. A rede 

persegue aproveitar os novos 
descubrimentos en bioloxía da 
proteína de unión ao ARN (RBP) 
para tentar achar novas vías te-
rapéuti cas. Un total de 11 dou-
torandos de diferentes países 
de Europa (España, Alemaña, 
Francia, Italia, Reino Unido e 
Países Baixos) foron selecciona-
dos para comezar o desenvol-
vemento dos seus proxectos no 
mes de setembro nos diferentes 
centros de traballo.

As mortes por calor en Galicia 
aumentaron un 500% no último ano

A USC lidera un consorcio europeo 
para buscar novos fármacos contra o cancro

Dende maio de 2022 rexistráronse máis de 230 falecementos polas altas 
temperaturas, segundo o Instituto de Salud Carlos III de Madrid

O proxecto, que coordina Aswin Woodhoo dende o CiMUS, tamén desenvolverá 
terapias contra outras enfermidades intratables
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As infeccións respiratorias bacterianas e virais contri-
búen signifi cati vamente á morbilidade e mortalidade 
global. Patóxenos causantes de enfermidades como 
a tose ferina, a pneumonía, a gripe ou a covid teñen 
importantes implicacións para a saúde pública. Para 
combater esta problemáti ca dende etapas temperás 
da infección creouse o consorcio europeo NOSEVAC, 
no que parti cipa de maneira acti va o Centro Singular 
de Investi gación en Medicina Molecular e Enfermida-

des Crónicas da USC (CiMUS) a través dos grupos que 
dirixen Noémi Csaba e María José Alonso. Durante os 
próximos cinco anos, o consorcio traballará para crear 
vacinas nasais combinadas, dirixidas ás infeccións res-
piratorias máis agresivas por bacterias, ademais de 
desenvolver dúas vacinas nasais bivalentes para previr 
a covid. “Ata o momento, as vacinas dispoñibles con-
tra estas enfermidades adminístranse por inxección 
intramuscular ou subcutánea e non preveñen efi caz-
mente a colonización do tracto respiratorio superior”, 
explica a investi gadora da USC, Noémi Csaba. En con-
secuencia, o seu impacto na transmisión de patóxenos 
é limitado. O consorcio NOSEVAC, coordinado pola Ini-
ciati va Europea de Vacinas (EVI), traballa no deseño e 
avaliación de plataformas de vacinas nasais como un 
enfoque innovador para previr a etapa máis temperá 
de infección, inhibindo así a colonización, transmisión 
e enfermidade do tracto respiratorio superior.

A dobre capa de lípidos que integra a membrana ce-
lular consti túe unha eiva difí cil de evitar á hora de in-
troducir substancias bioacti vas no interior da célula. 
Agora, un equipo do Centro Singular de Investi gación 
en Química Biolóxica e Materiais Moleculares da USC 
(CiQUS), en colaboración con persoal investi gador da 
Universidade Nova de Lisboa, acaba de dar un novo 
paso no desenvolvemento de sistemas de trans-
porte que superen estes obstáculos. En concreto, o 
equipo deseñou novos compostos moleculares para 
a entrega de pépti dos cuxo paso, a través da mem-
brana, se acti va de xeito remoto ao ser irradiados 
empregando luz. “O noso deseño baséase en recep-
tores de calixareno que incorporan unha unidade de 
azobenceno que funciona a modo de contraión foto-
sensible e permite controlar o transporte de pépti dos 
cati ónicos” comenta Javier Montenegro, investi gador 
principal do CiQUS. Os contraións únense á carga for-
mando neste caso compostos de carga neutralizada 

con maior permeabilidade na membrana. Cando son 
irradiados empregando luz, os azobencenos son ca-
paces de cambiar a súa estrutura para pasar dunha 
confi guración máis polar a unha más hidrofóbica, o 
que lles permite desembarcar con éxito no citosol, o 
líquido que se localiza dentro das células. “O control 
dinámico sobre a estrutura e a polaridade destes acti -
vadores de contraión é unha estratexia prometedora 
no desenvolvemento de transportadores que sexan 
sensibles a estí mulos externos” explica Nuno Basílio.

A USC participa nun consorcio europeo 
para desenvolver vacinas nasais

Transportar biomoléculas ao interior celular

Os grupos de Noémi Csaba e María José Alonso forman parte dunha iniciativa que 
quere evitar infeccións respiratorias de alta prevalencia

Un equipo da USC deseñou novos compostos moleculares para a entrega de péptidos

XUÑO 2023
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A intelixencia artificial xa entende o galego
O proxecto Nós desenvolveu tamén un tradutor neuronal multilingüe 
e unha aplicación que a partir dun texto le na lingua materna

As tres primeiras ferramentas dis-
poñibles do proxecto Nós posi-
bilitarán a interacción en galego 
entre as persoas usuarias e os dis-
positi vos tecnolóxicos. Trátase do 
primeiro tradutor neuronal multi -
lingüe feito en Galicia, o primeiro 
recoñecedor de voz que entende o 
galego oral e o converte a texto e 
unha aplicación de síntese de voz 
que a parti r dun texto é quen de 
ler en galego. Estas ferramentas 
estarán dispoñibles proximamente 
en aberto e de xeito gra-
tuíto para calquera persoa, 
empresa ou proxecto que 
as precise ou desexe em-
pregar.
O reitor da USC, Antonio 
López; o director do Centro 
Singular de Investi gación 
en Tecnoloxías Intelixen-
tes da USC (CiTIUS), Senén 
Barro; a directora do Insti tuto da 
Lingua Galega (ILG), Elisa Fernán-
dez; o conselleiro de Cultura, Edu-
cación, FP e Universidades, Román 
Rodríguez; e o director da Axencia 
para a Modernización Tecnolóxica 
de Galicia (Amtega), Julián Cervi-
ño, presentaron este luns 5, estas 
novas ferramentas no Edifi cio Fon-
tán da Cidade da Cultura.  
“Damos un primeiro paso visible 
ao poñer xa accesibles algúns dos 
resultados do proxecto”, dixo Anto-
nio López. O proxecto Nós “conecta 
humanidades e tecnoloxía, neste 
caso, a través da lingua”, conti nuou 
o reitor, para despois subliñar que 
se trata do “proxecto máis ambicio-
so para a nosa lingua mirando cara 
ao futuro”. O proxecto quere, dixo 

Antonio López, colocar o galego 
nas mesmas condicións que outros 
idiomas con maior potencialidade 
a través de ferramentas que xeran 
aprendizaxe constante e solucións 
acaídas. “Isto non acaba aquí, só é 
o primeiro paso”, concluíu. 
Pola súa parte Senén Barro desta-
cou que “o proxecto nós nace den-
de a USC e a Xunta coa vontade de 
crear un ecosistema galego innova-
dor en tecnoloxías lingüísti cas para 
o mundo”. “Os datos son como as 

infraestruturas viarias dun país”, 
dixo, “os materias básicos de cons-
trución que deben ser preparados 
axeitadamente”, explicou. A direc-
tora do ILG, fi nalmente, presentou 
o funcionamento das ferramentas 
que, tal e como sinalou, foron se-
leccionadas “en función da súa alta 
demanda”. 
Estes avances permiti rán non só 
reforzar a proxección exterior do 
galego, “senón tamén a expansión 
económica da lingua galega como 
vehículo de comunicación nos 
mercados globais”, afi rmou Román 
Rodríguez. Un exemplo das aplica-
cións xa se puido ver no anuncio 
insti tucional que a Xunta de Galicia 
lanzou polas Letras Galegas 2023, 
onde se presentou a primeira lo-

cución da historia en lingua galega 
xerada por Intelixencia Arti fi cial 
grazas ás capacidades desenvolvi-
das no marco deste proxecto. 
USC e Xunta conti nuarán traba-
llando na recompilación de voces 
que refl ictan a gran variedade fo-
néti ca e dialectal que existe por 
toda Galicia, o que permiti rá se-
guir mellorando os modelos de fe-
rramentas actuais, ao tempo que 
se desenvolverán novos modelos 
multi lingües en cooperación cos 

proxectos equivalentes a 
Nós para o resto de lin-
guas do Estado. Impulsa-
do inicialmente pola USC 
e a Xunta de Galicia, o 
Proxecto Nós, foi incluído 
no PERTE Nova Economía 
da Lingua. 
‘O Proxecto Nós: O galego 
na sociedade e na econo-

mía da Intelixencia Arti fi cial’ está a 
xerar os recursos necesarios para 
colocar o galego na vangarda das 
Tecnoloxías Intelixentes, nomea-
damente naquelas áreas relacio-
nadas coas Tecnoloxías Lingüísti -
cas e, de modo xeral, na sociedade 
e economía da Intelixencia Arti -
fi cial. Dentro do proxecto compí-
lanse recursos e desenvólvense 
ferramentas de alta calidade para 
o procesamento automáti co do 
galego, tanto oral como escrito. 
Ademais, produciranse demostra-
dores de carácter xeral que permi-
ti rán mostrar as posibilidades dos 
ditos recursos e desenvolveranse 
casos de uso de alto impacto so-
cioeconómico en diferentes con-
textos.
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O Premio Fernández Latorre, crea-
do en 1959 na honra do fundador 
do xornal La Voz de Galicia, Juan 
Fernández Latorre, foi concedido 
na súa LXV edición a Marisol Soen-
gas, xefa do Grupo de Melanoma 
do CNIO (Centro Nacional de Inves-
ti gacións Oncolóxicas). Como se ex-
plica en La Voz de Galicia, o xurado 
valorou “a brillante traxectoria e o 
presti xio” de Soengas, “unha das 
cientí fi cas españolas máis infl uen-
tes e recoñecidas a nivel mundial 
na investi gación sobre o cancro de 
pel. O seu traballo nos laboratorios 
foi da man dun comprometi do ac-
ti vismo en defensa do liderado das 
mulleres na ciencia e da necesidade 
de incrementar o investi mento en 
I+D+i”. “Disti nguir a unha persoa 
ou insti tución que contribúe a que 

o mundo sexa mellor. Este é, desde 
hai 65 anos, o obxecti vo do Pre-
mio Fernández Latorre”, explican 
dende o xornal galego: “Un fi rme 
compromiso que volveu a quedar 
demostrado nesta nova edición coa 
elección da investi gadora do Centro 
Nacional de Investi gación contra 
o Cancro (CNIO) Marisol Soengas 
González (Agolada, Pontevedra, 
1968), un dos referentes mundiais 
na loita contra o melanoma e á que 
se deben notables progresos no co-
ñecemento da enfermidade para 
poder atacala con novas terapias”.
Forman parte do xurado persona-
lidades da cultura, o xornalismo, 
a políti ca e a empresa e esti veron 
sempre presididos polos presiden-
tes do Consello de Administración 
da Voz. O xurado da presente edi-
ción esti vo consti tuído por Santi ago 
Rey Fernández-Latorre, presiden-
te da Fundación; Roberto Blanco 
Valdés, vicepresidente; José Arnau 
Sierra, Lois Blanco Penas, Salomé 
Fernández-San Julián Martí nez, 
José Luis Vázquez Mariño e Luciano 
Vidán Martí nez, patróns.

Doutorado ‘honoris causa’ para o académico 
Jorge Martínez-Vázquez

O acadé-
mico Jor-
ge Martí -
n e z - V á z -
quez acaba 

de ser nomeado Doutor Honoris Causa 
pola Universidade de Málaga. A súa 
extraordinaria traxectoria ao longo de 
máis de 50 anos valeulle este novo re-

coñecemento. O Claustro da Universi-
dade de Málaga, máximo órgano de re-
presentación da insti tución académica, 
reuniuse o pasado 12 de xullo no Para-
ninfo en sesión ordinaria para aprobar 
o nomeamento de cinco novos dou-
tores Honoris Causa, solicitados por 
disti ntas facultades e escolas, entre os 
que se atopa Martí nez-Vázquez.

 A directora da Escola de Doutoramen-
to da Universidade de Málaga, Magda-
lena Martí n, detalla algúns dos moitos 
méritos que o acreditan, destacando a 
súa condición de experto en Economía 
Pública e a súa relación desde hai dúas 
décadas co Departamento de Facenda 
Pública, ademais de coa propia insti tu-
ción académica malagueña.

O académico correspondente 
da RAGC Aníbal Ollero ingresa 
na Real Academia de Ingeniería 
de España, segundo anunciou 
esta insti tución. Catedráti co e 
director do Laboratorio de Ro-
bóti ca GRVC da Universidade 
de Sevilla, con máis de 75 mem-
bros, así como asesor cientí fi co 
do Centro Avanzado de Tecno-
logías Aeroespaciales (CATEC) 
de Sevilla. Foi catedráti co nas 
universidades de Santi ago de 
Compostela, na que foi secre-
tario e subdirector da ETS de 
Enxeñeiros de Vigo e director 
dun Departamento da univer-
sidade, e de Málaga, e investi -
gador no Roboti cs Insti tute da 
Universidade Carnegie Mellon 
(Pitt sburgh, USA) e do LAAS-CN-
RS de Tolouse (Francia).

Aníbal Ollero 
ingresa na 

Real Academia 
de Ingeniería 
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O mosquito Tigre aséntase en Galicia

O galego César de la Fuente 
deseña un test para o herpes

A Xunta detectou este verán a presenza dun insecto 
que transmite enfermidades como o dengue e o zika

Fincado en Estados Unidos, crea un biosensor que detecta o virus cunha precisión do 95%

A Asociación Nacional de 
Empresas de Sanidade Am-
biental (Anecpla) alerta da 
“expansión desatada” do 
mosquito ti gre (Aedes albo-
pictus) en España, despois 
de que se noti fi casen por pri-
meira vez varios exemplares 
en Galicia. “A globalización 
e o progresivo aumento das 
temperaturas, produto do 
cambio climáti co, son dous 
dos seus principais acelera-
dores, sen sinal algunha de 
remisión”, apuntan dende a 
enti dade. O mosquito é un 
potencial transmisor de en-
fermidades do virus do den-

gue, chikungunya e zika. 
Aínda non se puido confi r-
mar a presenza dalgún des-
tes patóxenos nos exempla-
res localizados en Galicia, 
máis especifi camente en 
Moaña. Non sería a primeira 
vez que se identi fi can casos 
deste ti po: en 2018 e 2019 a 

Xunta comunicou dous casos 
illados de dengue. En Espa-
ña, a transmisión destas en-
fermidades foi mínima e de 
maneira xeral relacionáronse 
con persoas que contraeron 
o virus no estranxeiro. Den-
de Anecpla tamén advirten 
da difi cultade que entraña 

o control do mosquito ti gre. 
Segundo explican, trátase 
dunha especie altamente 
adaptati va que aínda que 
necesita a humidade para 
reproducirse tamén é capaz 
de sobrevivir en condicións 
mínimas desta. Así mesmo, 
a femia é quen pon os ovos 
e faino na superfi cie das acu-
mulacións de auga. Pero non 
de forma única, senón que, 
para asegurar a conti nuida-
de da especie, esta colo-
ca os seus ovos en varias 
quendas en disti ntos espa-
zos, o que complica enor-
memente o seu control. 

A infección polo virus do her-
pes simple ti po 2 (VHS-2), 
que se transmite principal-
mente por contacto sexual, 
causa herpes xenital e segue 
sendo unha afección que 
se arrastra o resto da vida. 
A pesar do seu impacto xe-

neralizado, a ausencia dun 
dispositi vo de diagnósti co 
fi able para detectar con pre-
cisión os antí xenos do VHS-2 
supuxo un reto importante. 
Nun novo avance, o Machine 
Biology Group da Universi-
dad de Pennsylvania, que li-

dera o cientí fi co galego César 
de la Fuente Núñez, acaba 
de presentar un dispositi vo 
electroquímico ultrasensible 
capaz de detectar antí xenos 
do VHS-2 en tan só nove mi-
nutos. Ademais, o custo de 
fabricación é de tan só un 
dólar, é dicir, de menos dun 
euro. Este biosensor, bio-
funcionalizado co receptor 
celular humano necti na-1, 
diríxese á glicoproteína gD2 
que se atopa na envoltura 
vírica do VHS-2. O rende-
mento deste biosensor elec-
troquímico foi amplamente 
probado, demostrando unha 
alta sensibilidade e especifi -

cidade na detección de an-
tí xenos do VHS-2. Uti lizando 
un modelo de cobaia que 
imita fi elmente os biofl uídos 
humanos, o biosensor alcan-
zou unha sensibilidade do 
88,9%, unha especifi cidade 
do 100% e unha precisión do 
95%. Presume dun notable 
límite de detección de 0,019 
fg mL-1 para a proteína gD2 
e 0,057 PFU mL-1 para mos-
tras virais ti tuladas. En parti -
cular, o biosensor non mos-
trou reaccións cruzadas con 
virus disti ntos do VHS-2, o 
que pon de relevo a súa ro-
bustez e selecti vidade para a 
detección do VHS.






